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روزنامه

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: از زحمات و خدمات 
در  که  می کنیم  قدردانی  استان  پرستاری  مجموعه  ارزشمند 
طول یک سال گذشته مقابل بحران کرونا، سنگ تمام گذاشتند. 
محمد رضا قدیر در آیین تقدیر از پرستاران قمی، بیان کرد: با 
همت و تلاش این عزیزان در سراسر کشور به جایگاهی رسیدیم 
که تعداد فوتی های کشور به حدود روزانه ۷۰  تا ۸۰ تن رسیده و 
این در حالی است که کشورهایی مثل انگلیس با یکهزار و ۳۰۰ 
فوتی کرونایی، آلمان با بیش از ۸۰۰ فوتی و آمریکا با بیش از چهار

شهرقم  اسلامی  شورای  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  رئیس 
گفت: در صورت تایید نهایی کمیته تطبیق فرمانداری قم تعرفه 
عوارض ساخت و ساز در کلان شهر قم به صورت میانگین ۵۰ 
درصد افزایش می یابد. مجید اخوان  روزگذشته در گفتگویی 
اظهارداشت: از آنجایی که هزینه های عمرانی و جاری شهرداری 
در چهارسال اخیر افزایش داشته به ناچارا طرح افزایش تعرفه 
عوارض ساخت و ساز ارائه و در شورای اسلامی شهر قم تصویب 
شد. اخوان منشور درآمدی شهرداری را از محل اخذ عوارض 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

پرستاران قمی در بحران کرونا 
سنگ تمام گذاشتند

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهرقم :

عوارض ساخت و ساز 50 درصد
 افزایش می یابد
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آگهی مناقصه عمومی

مناقصه گزار:
 شرکت مخابرات ایران- منطقه قم

•روش اول، واریز مبلغ ۵۰/۰۰۰ ریال به حساب جام شماره 5790629164 
نزد بانک ملت مرکزی قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به دبیرخانه این 
شرکت واقع در بلوار 15خرداد، نرسیده به فلکه شهید محلاتی، طبقه اول-اتاق 

112
•روش دوم، ارسال فیش واریز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 
37770077 که در این صورت اسناد به آدرس ذکر شده در برگ درخواست 

پست پیشتاز خواهد شد.
www.Qom.tci.ir روش سوم، مراجعه به سایت اینترنتی•

•محل تحویل اسناد، دبیرخانه این شرکت به آدرس فوق می باشد.
•متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 
)025(37201414 و 37201920 )اداره تدارکات( تماس حاص و یا به آدرس 
اینترنتی ذیل مراجعه فرمایند. بدیهی است این شرکت در رد یا قبول یک یا کلیه 

پیشنهادات مختار است.
www.qom.tci.ir -شرکت مخابرات ایران-منطقه قم
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 رئیس قوه قضائیه گفت: تریبون ها باید محل امیدآفرینی و 
رفع نگرانی مردم و نشان دادن انسجام و آهنگ واحد در کشور 
باشد. تریبون ها اگر به جای رفع نگرانی به ایجاد آن بپردازد در 
جهت خلاف خواست رهبری و مردم حرکت کرده است.  آیت 

الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه که 
روز دوشنبه )۶ بهمن( برگزار شد، ضمن تسلیت سالروز رحلت 
حضرت ام البنین )س( و گرامیداشت مقام مادران، همسران و 
خانواده معزز شهدا، گفت: امروز شهدا چراغ راه هدایت همه 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد

کاهش66درصدی مراجعه به کارگزاری های تامین اجتماعی

فرمانده سپاه استان قم مطرح کرد:

بسیج تکیه گاهی امن برای حل 
دغدغه های فرهنگی جامعه

آیت الله رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضائیه:

تریبون ها باید محل امیدآفرینی 
و رفع نگرانی مردم باشند 
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اعضای شورای اسلامی شهر قم خواستارشدند 

تکمیل آرامستان نیمه تمام دارالسلام

فرمانده سپاه قم با اشاره به نقش سپاه و بسیج سهم در تقویت 
انگیزه ها و پاسخگویی به دغدغه های فرهنگی گفت: بسیج 
تکیه گاه امنی برای حل دغدغه های فرهنگی جامعه است.  
سردار سید محمد تقی شاهچراغی در مراسم تکریم و معارفه 

جانشین مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه قم که در ستاد 
فرماندهی سپاه امام علی بن ابیطالب علیه السلام برگزار شد، 
با اشاره به امید داشتن برخی از افراد به رئیس جمهور آمریکا 

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: : مراسم دهه فجر در قم باید به گفت: موضوع استکبار و دشمنی شیطان بزرگ وابسته به
نحوی برگزار شود که برای تمام علاقه مندان به انقلاب اسلامی جنبه الگویی 
داشته باشد. آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری روز دوشنبه در دیدار اعضای 
ستاد برگزاری مراسم دهه فجر انقلاب اسلامی در استان قم، با انتقاد از مواضع 
برخی افراد نسبت به انقلاب اسلامی اظهار داشت: برخی در سر سفره انقلاب 
نشستند ولی نمکدان را شکسته اند. وی افزود :اینکه برخی آرزو می کنند کاش 
ترامپ رای می آورد اوج فاجعه است، انسان نمی داند از دست این افراد به کجا پناه

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

مراسم دهه فجردرقم باید جنبه الگویی داشته باشد
 

معاون سیاسی، امنیتی واجتماعی استانداری قم گفت: برای تامین گاز مورد نیاز 
بخش خانگی دراین استان هیچ مشکلی وجود ندارد ولی افزایش مصرف موجب 
فشار به نیروگاه های تولید برق شده که این امر خاموشی در سطح قم را به دنبال 
داشته است. بیژن سلیمانپور روز دوشنبه در شورای اطلاع رسانی استان در سالن 
کرامت استانداری قم، با تاکید بر ضرورت اطلاع رسانی صحیح پیرامون قطع برق 
در سطح استان افزود: باید برنامه مناطقی که قرار است خاموشی در آنجا اعمال 
شود به صورت منطقه ای از طریق رسانه ها اطلاع رسانی شود تا مردم بر اساس آن

معاون استاندارقم:

مشکلی برای تامین گاز بخش خانگی قم وجود ندارد
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اولویت نخست مردم قم در طرح نظرسنجی هفته هوای پاک؛

استفاده از گازوئیل در نیروگاه 
حرارتی قم را ممنوع کنید

معاون استاندارقم:

مشکلی برای تامین گاز بخش خانگی قم 
وجود ندارد

معاون سیاسی، امنیتی واجتماعی استانداری قم گفت: برای تامین گاز مورد نیاز 
بخش خانگی دراین استان هیچ مشکلی وجود ندارد ولی افزایش مصرف موجب 
فشار به نیروگاه های تولید برق شده که این امر خاموشی در سطح قم را به دنبال 

داشته است.
کرامت  سالن  در  استان  رسانی  اطلاع  شورای  در  دوشنبه  روز  سلیمانپور  بیژن 
استانداری قم، با تاکید بر ضرورت اطلاع رسانی صحیح پیرامون قطع برق در سطح 
استان افزود: باید برنامه مناطقی که قرار است خاموشی در آنجا اعمال شود به صورت 
منطقه ای از طریق رسانه ها اطلاع رسانی شود تا مردم بر اساس آن ضمن آگاهی از 

موضوع، برنامه ریزی لازم را انجام دهند.
وی گفت: به دلیل برودت هوا و افزایش مصرف گاز و از طرفی محدودیت های ایجاد 
شده برای تامین سوخت مورد نیاز نیروگاه ها،  قطع برق در سطح استان اجتناب ناپذیر 
است که باید دستگاه های متولی پیش از اعمال خاموشی، اطلاع رسانی های لازم 

را انجام دهند.
وی در ادامه با تقدیر از عملکرد رسانه های استان در نحوه اطلاع رسانی دستورالعمل 
های بهداشتی گفت: استمرار اطلاع رسانی رسانه های استان به منظور رعایت شیوه 

نامه های بهداشتی با توجه به نگرانی از عادی انگاری شرایط ضروری است.
سلیمانپور، همراهی هیات های های عزاداری، موکب ها، ائمه جمعه و جماعات قم 
در نحوه برگزاری عزاداری ایام فاطمیه در این استان با رعایت کامل دستورالعمل های 
بهداشتی را مورد تقدیر قرار داد و افزود: به جز 2 تا سه هیاتی که متاسفانه به شیوه 
نامه های بهداشتی در آن ایام بی توجه بودند، عملکرد سایر هیات ها بسیار مطلوب 

بوده است.
وی با بیان اینکه انقلاب اسلامی، نظامی مبتنی بر ارزش های دینی است ادامه 
داد: باید همه منویات رهبر معظم انقلاب و عملکرد دقیق و قابل تحسین ایشان در 

رعایت بخش نامه های ستاد ملی مقابله با کرونا را الگوی خود قرار دهند.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم افزود: شرایط و اقتضائات جامعه 
به دلیل شیوع کرونا ایجاب می کند تا رعایت دستورالعمل های بهداشتی در اولویت 
تمام فعالیت ها باشد و در چنین شرایطی رعایت دستورالعمل های بهداشتی حفظ 
و تقویت انقلاب است. سلیمانپور، ملت ایران را پیروز مقابله با تحریم های دشمن 
دانست و اظهار داشت: جمهوری اسلامی با وجود همه فشارها، دشمنی ها و تحریم 
های بین المللی به طور قطع بر تمام این دشمنی ها و خباثت ها پیروز میدان بوده 
است. وی ادامه داد: دشمنان انقلاب اسلامی ، تمام اهرم های فشار و تهدید و تحریم 
را به میدان آوردند تا ملت ایران را به زانو در بیاورند ولی مقاومت ملت سربلند ایران 

موجب تحقق وعده الهی که همان پیروزی حق بر باطل است، را فراهم کرد.

اولویت نخست مردم قم در طرح نظرسنجی هفته هوای پاک؛

استفاده از گازوئیل در نیروگاه حرارتی قم 
را ممنوع کنید

مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: بر اساس 
نظرسنجی انجام شده در هفته هوای پاک، 37 درصد از شرکت کنندگان در این 
نظرسنجی، عدم استفاده از گازوئیل در نیروگاه حرارتی را به عنوان راهکار کاهش 

آلودگی هوای شهر قم اعلام کردند.
سید محمدرضا بهشتی پور با اشاره به اجرای طرح نظرسنجی مردمی در هفته 
هوای پاک گفت: این نظرسنجی با استفاده از ظرفیت فضای مجازی و با هدف 
آگاهی و جلب مشارکت شهروندان و برآورد نظرات و دیدگاهها در رابطه با کاهش 
آلودگی هوای شهر قم در هفته هوای پاک به انجام رسید. وی با بیان اینکه 510 نفر 
در این نظرسنجی مشارکت کرده بودند، اظهار داشت: در این نظرسنجی »ممنوعیت 
استفاده از گازوئیل در نیروگاه حرارتی قم« با کسب 37 درصد از آرا به عنوان نخستین 
راهکار مقابله با آلودگی هوا در کلانشهر قم مورد تأکید گرفت و 28 درصد از مردم نیز 

»توسعه و گسترش فضای سبز« را به عنوان مهمترین راهکار اعلام کردند.

تبعات طولانی شدن روند 
بررسی لایحه بودجه

بودجه 1400 آخرین برنامه مالی دولت دوازدهم برای 
بررسی  در  یازدهم  مجلس  تجربه  اولین  و  آینده  سال 

لایحه بودجه کل سالانه کشور است. روند بررسی لایحه بودجه در مجلس تا به امروز و 
اظهارنظرهای عجولانه برخی از بهارستان نشین ها درباره برنامه مالی دولت باعث شده 
برخی بگویند این مجلس از جنس دولت نهم و دهم بوده و اساسا مهم ترین فاکتور هر 

برنامه ریزی که بحث زمان است برای این مجلس حائز اهمیت نیست.
لایحه بودجه سال 1400 را می توان یک بودجه امیدوارکننده نسبت به شرایط اقتصادی 
سال آینده دانست چراکه پیام هایی مبنی بر برگشت به برجام، افزایش فروش نفت و 
کاهش فشار تحریم ها و حتی رفع موانع تحریم های مربوط به FATF از متن لایحه دیده 
می شود و مجلس مدعی  است نگران تعهداتی شده که بودجه پیشنهادی دولت دوازدهم 

برای دولت سیزدهم ایجاد می کند.
اظهارات نمایندگان مجلس مبنی بر این است که مجلس تلاش می کند با بررسی بودجه 
در سال آینده، دولت بعد با کسری بودجه مواجه نشود. می دانیم که یکی از راه های جبران 
این کسری بودجه استقراض است، همچنین کسری بودجه از محل مالیات هم به عوامل 
متعددی بستگی دارد. در مجموع به نظر نمی رسد که مجلس بتواند تغییرات آنچنانی و 
وسیع در لایحه پیشنهادی دولت برای بودجه 1400 انجام دهد چراکه هر گونه تغییرات و 

ایجاد تعهدات بیشتر گریبان گیر دولت بعد خواهد شد.
به یاد بیاوریم که در دولت های نهم و دهم، رییس جمهور وقت تا اردیبهشت ماه در 
رابطه با بودجه همان سال اقدام خاصی انجام نمی داد و همواره بودجه با تاخیر به مجلس 
می رسید و اساسا در آن دوران رییس دولت اهمیتی به این زمان تصویب بودجه در مجلس 

نمی داد بنابراین »زمان« معمولا برای این دست ازافراد مساله نبوده و نیست.   
در بلندمدت ترین زمان ممکن و تا کمتر از دو ماه دیگر مجلس باید در تمام ابعاد و 
بخش های بودجه سال آینده تصمیم بگیرد و با تغییر یا بدون تغییر بودجه 1400 را به 
تصویب برساند و برنامه مالی دولت برای یک سال بعد باید تعیین تکلیف شود اما این روند 
طولانی علامت غلط و سیگنال منفی که به کشور می دهد این است که فعالان اقتصادی و 
بازارها را بلاتکلیف می کند و قدرت پیش بینی از وضعیت و شرایط اقتصادی را برای جامعه 

و اقشار مختلف کاهش می دهد.
بخشی از جامعه یعنی فعالان اقتصادی نگاه شان به بودجه است و می دانیم بودجه سال 

آینده می تواند بر نرخ ارز و شرایط برای سرمایه گذاری به طور موثر اثرگذار باشد.     
آنچه اهمیت دارد این است که نمایندگان مجلس به ویژه رییس مجلس در این مدت 
زمان تا نهایی شدن بودجه و تصویب آن، چه اظهارنظرهایی داشته باشند چرا که هر گونه 
موضع گیری چه از سوی دولت و چه مجلس درباره بودجه می تواند باعث ایجاد التهاب 
در بازارها شود. بودجه سال 1400 تیغ دو لبه است چرا که پیش بینی از دولت بعد بسیار 
سخت است و دولت سیزدهم باید در اختیار افرادی باشد که توان اجرای بودجه را داشته 
باشد و بودجه عملیاتی شود. اگر مجلس می خواهد لایحه بودجه را رد کند به طور قطع باید 
پاسخگوی این سوال باشد که چه راهکاری برای بهبود شرایط دارد اگر نگاه به بازگشت به 
برجام یا تصویب FATF است که باید همین بودجه پیشنهاد دولت به تصویب برسد و نگاه 
مثبت و امیدوارانه ای که دولت به وضعیت سال آینده دارد را اعمال کنند وگرنه باید محل 
مشخصی برای تغییرات احتمالی در بودجه معرفی کنند. اگر مجلس به دنبال افزایش در 
بخش یارانه ها و این دست از موضوعات است باید محل تامین آن در بخش درآمد را هم 

مشخص کند در غیر این صورت اقدامی جز افزایش کسری بودجه انجام نشده است.
معاون ارزی اسبق بانک مرکزی

مدیرکل گمرک استان قم  اعلام کرد

ترخیص بیش از ۹۸ هزار تن کالا از 
گمرکات استان قم 

مدیرکل گمرک استان قم گفت: از ابتدای امسال بیش از 98 هزار تن کالا به ارزش 106 
میلیون دلار برای صادرات از گمرکات استان ترخیص شده است.

دریکوندی با اعلام این خبر گفت: این میزان نسبت به پارسال 50 درصد افزایش 
میلیون دلار  ارزش 205  به  تن کالا  واردات 42 هزار  به  اشاره   با  داشته است. وی 
افزود:این حجم واردات برای تامین مواد اولیه و تجهیزات ماشین آلات کارخانجات 
گمرکات  ایجاد  گمرکی  سامانه  ایجاد  چون  خدمات،  ارائه  از  دریکوندی  است. 
اختصاصی و ارزیابی در محل برای صادر کننده ها و وارد کنندگان کالا خبر داد و افزود: 
این تسهیلات در جهت تسریع صادرات و واردات انجام می  شود. ششم بهمن )26 

ژانویه( روز جهانی گمرک است.

سید کمال سید علی*



سه شنبه -هفتم بهمن ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25204

در دیدار خانواده دانشمند برجسته و ممتاز هسته ای و دفاعی کشور مطرح شد؛ 

رهبر انقلاب: شهادت مزد زحمات و 
اخلاص کم نظیر شهید فخری زاده بود

حضرت  آیت الله خامنه ای در دیدار با خانواده شهید فخری زاده گفتند: علوّ 
مقامی که خداوند با شهادت به شهید محسن فخری زاده عطاء کرد، مزد زحمات 
و اخلاص کم نظیر او بود و این مقام با هیچ یک از مقام های دنیوی قابل مقایسه 

نیست. 
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
و دفاعی کشور شهید محسن  و ممتاز هسته ای  برجسته  دانشمند  خانواده 

فخری زاده عصر روز )دوشنبه( با رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با تجلیل از برجستگی های علمی و 
فنی شهید فخری زاده و حضور سخت کوشانه آن دانشمند عالی مقام در میدان 
علم و عمل، گفتند: علوّ مقامی که خداوند با شهادت به آن بزرگوار عطاء کرد، مزد 
زحمات و اخلاص کم نظیر او بود و این مقام با هیچ یک از مقام های دنیوی قابل 

مقایسه نیست.
رهبر انقلاب اسلامی، عظمت یافتن نام شهید فخری زاده در میان عموم مردم و 
ابراز تأسف بسیاری از جوانان از ناشناخته بودن او در زمان حیاتش را از دیگر آثار 

اخلاص شهید دانستند.
ایشان همچنین گفتند: همسران شهدا در اجر آنها شریک هستند و از خداوند 
می خواهیم که صبر و آرامش خود را بر دل های شما نازل فرماید و به توفیق الهی 

بتوانید حرکت خود را متناسب با شأن شهید ادامه دهید.
در این دیدار، همسر و فرزندان شهید فخری زاده با قدردانی از پیام محبت آمیز و 
روشنگر رهبر انقلاب اسلامی پس از ترور شهید فخری زاده، تبیین جریان فکریِ 

شهدای جهاد علمی و الگوسازی از آنان را مورد تأکید قرار دادند.

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

مراسم دهه فجر در قم باید جنبه الگویی 
داشته باشد

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: : مراسم دهه فجر در قم باید به 
نحوی برگزار شود که برای تمام علاقه مندان به انقلاب اسلامی جنبه الگویی 

داشته باشد.
الله سید هاشم حسینی بوشهری روز دوشنبه در دیدار اعضای ستاد  آیت 
برگزاری مراسم دهه فجر انقلاب اسلامی در استان قم، با انتقاد از مواضع برخی 
افراد نسبت به انقلاب اسلامی اظهار داشت: برخی در سر سفره انقلاب نشستند 

ولی نمکدان را شکسته اند.
وی افزود :اینکه برخی آرزو می کنند کاش ترامپ رای می آورد اوج فاجعه است، 
انسان نمی داند از دست این افراد به کجا پناه ببرد اینها گویی نمی دانند در کجا 

زندگی می کنند. 
وی تاکید کرد: دهه فجر امسال به دلیل شرایط کرونایی و همزمانی با میلاد 
حضرت زهرا)س( و امام خمینی و بازگشت امام راحل از فرانسه شرایط ویژه ای 
دارد. امام جمعه  قم اضافه کرد: مراسم دهه فجر در قم باید به نحوی برگزار شود 

که برای تمام علاقه مندان به انقلاب اسلامی جنبه الگویی داشته باشد.
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: انقلاب اسلامی یکی از نعمت های 
بزرگ الهی بود و تمام ویژگی هایی که قرآن از آنها به عنوان نعمت یاد کرده به نحوی 

در انقلاب ما نمود دارد.
حسینی بوشهری اظهار داشت: در قرآن کریم از امدادهای غیبی الهی، رفع 

خطر دشمن و آزادی به عنوان نعمت الهی یاده شده است.
در  هرکدام  شده  یاد  آنها  از  کریم  قرآن  در  که  نعمتی  سه  این  وی،  گفته  به 

شکل های مختلف در پیروزی انقلاب اسلامی تکرار شده است.
وی  اضافه کرد: از قبل از انقلاب تا امروز بارها شاهد امدادهای غیبی الهی 

بوده ایم همچنین خطر دشمن نیز با یاری خداوند برطرف شده است.
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ابراز داشت: باید توجه داشت که همه 

امدادها و عنایت های الهی در سایه تقوا و توکل الهی محقق می شود.
عضو مجلس خبرگان رهبری در پایان ابراز کرد: آیات محمد یزدی و محمدتقی 
مصباح یزدی از افرادی بودند که در طول دوران قبل و بعد از انقلاب اسلامی 

همیشه در مسیر اجرایی منویات ولی فقیه زمان حرکت می کردند.
 

در جلسه ستاد برگزاری مراسم دهه فجر انقلاب اسلامی مطرح شد

قم آماده برگزاری مراسم دهه فجر
 انقلاب است

 در جلسه ستاد برگزاری مراسم دهه فجر انقلاب اسلامی که روز دوشنبه با 
حضور رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برگزارشد اعضا گزارش هایی از 

آمادگی قم برای برگزاری مراسم های ویژه دهه فجر ارائه کردند. 
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم در این مراسم که در جامعه 
مدرسین حوزه علمیه برگزار شد، بیان کرد: 24 کارگروه تخصصی برای برگزاری 

دهه فجر انقلاب اسلامی در استان قم تشکیل شده است.
نصرت الله لطفی خاطرنشان کرد: مقام معظم رهبری بارها تاکید کرده اند که 

مراسم دهه فجر انقلاب اسلامی باید با شکوه هرچه تمام تری برگزار شود.
به گفته لطفی، حضور پرشور مردم در دهه فجر انقلاب اسلامی می تواند یک 

سال تلاش دشمن برای ناامیدی و جدایی مردم از حاکمیت را خنثی کند.
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم اضافه کرد: مراسم 22 بهمن ماه 

برغم وجود کرونا نباید به تعطیلی کشانده شود.
لطفی افزود: راهپیمایی امسال 22 بهمن ماه بصورت خودرویی و ترکیبی از 

حضور اتومبیل های شخصی و موتور سیکلت خواهد بود.
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم یادآور شد: برخی از مسئولان با 
حضور موتورسیکلت در راهپیمایی 22 بهمن مخالف بودند اما با توجه به تاکید 
مجدد مقام معظم رهبری نسبت به بسترسازی لازم برای حضور تمام اقشار با 

حضور مورتورسیکلت ها در این آیین موافقت شد.
وی بیان کرد: بیت واقعی امام راحل در قم است و بسترسازی اصلی انقلاب در 
این محل شکل گرفته است و در طول دهه فجر به صورت نمادین با حضور جمعی 

از مردم برنامه هایی در بیت تاریخی امام راحل برگزار می شود.
وی تصریح کرد: برنامه مهمانی لاله ها و حرکت نمادین 12 بهمن ماه طبق روال 

هر سال با ساماندهی عده ای از مردم برگزار خواهد شد و تعطیل نیست.
فرماندار قم نیز در ادامه جلسه، اظهار کرد: از نظر امنیتی و اجتماعی تمام 

شرایط برای برگزاری مراسم دهه فجر امسال آماده است.
مرتضی حیدری ادامه داد: در اوج استیصال دشمن و اوج اقتدار نظام اسلامی 

امسال شاهد برپایی راهپیمایی خودرویی خواهیم بود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز ابراز کرد: 4 کمیته اجرایی، فرهنگی، 
اطلاع رسانی و کمیته ایمنی و حمل ونقل برای همین منظور برای آماده سازی 

فضای شهری در شهرداری قم تشکیل شده است.
سید امیرسامع اضافه کرد: رونمایی از پلاک های جدید به نام شهدا، آماده 

سازی المان ها ویژه دهه فجر و تبلیغات محیطی در حال انجام است.
به گفته وی، اجرایی سرود، غرس درخت و حرکت خودرویی برنامه ریزی شده از 
دیگر برنامه های شهرداری قم در دهه فجر خواهد بود. سامع تاکید کرد: پیاده راه 
سازی خیابان انقلاب اسلامی به صورت کامل آماده شده و در دهه فجر همزمان 

با چند طرح تفریحی و فضای سبز بصورت رسمی به بهره برداری می رسد.

آقای نماینده مجلس فقط 
یک عذرخواهی ساده

از زمان روی کار آمدن مجلس یازدهم، نمایندگان رویه 
بد اخلاقی و هتاکی به دولت را پیش گرفتند، مجلسی 

که دوبار از سوی رهبر انقلاب تذکر گرفته است درحال تبدیل شدن به یک نهاد 
قانون گریز است. نماینده مجلس بودن، فشار روانی و اجتماعی بسیار بالایی دارد و 
مسلما باید افرادی بر این کرسی تکیه زنند که ظرفیت های توان اجرایی و عملیاتی، 
هوش، ذکاوت و سواد بالایی داشته باشند تا بتوانند فشار را جرح و تعدیل کنند.  
استفاده از آدم های کوچک در کرسی های مهم، یکی از مشکلات کشور است. یعنی 
پوشاندن کت به تن افرادی وقتی آن کت  اندازه آنها نیست. متاسفانه برخی از دوستان 
پارلمان، قد و قواره شان در این اندازه نیست. پرخاشگری، تندخویی و نداشتن منطق، 
ناشی از کوچک بودن آنان است.   بخش اعظمی از خط قرمزهایی که در نظام، مانند 
شورای نگهبان، گذاشته شده است، موجب بیرون ماندن بخش قابل توجهی از 
نخبگانی که تحمل فشار دارند، شده است و متاسفانه آدم های کوچک  در این مناسب 
قرار گرفته اند.   سیلی این آقای نماینده مجلس بر گوش آن سرباز، سیلی ای در گوش 
ملت بوده است که به جای عذرخواهی، توجیه و بیانیه می دهند.  به طور مثال، آقای 
زیباکلام از آقای معتضد رسما عذرخواهی کرد. انسان جایزالخطا است اما کوچک 
کردن مسئله و دروغ گفتن و تکذیب کردن، درد را مضاعف می کند. یک عذرخواهی 
ساده می توانست مشکل را حل کند.  استفاده از آدم های کوچک بر کرسی های 
بزرگ، خسارت های زیادی را به کشور وارد کرده است. یکی از آن ها همین اتفاق اخیر 
است. تمام فضای مجازی مشغول این مسئله بود و از همه دردآورتر این است که یک 
نماینده مجلس، حاضر به عذرخواهی از یک سرباز بی پناه مظلوم نشد و همچنان 
بر مواضع خود تاکید دارد.    انتظار جامعه از دستگاه های نظارتی که به عنوان فیلتر 
عمل می کنند، این است که از ورود آدم های کوچک نیز در کنار سخت گیری هایشان 
جلوگیری کنند. باید اجازه دهند که نخبگان جامعه نقد کنند و الزاما این افراد، دشمن 
کشور نیستند، اتفاقا دوستان خوبی نیز برای نظام هستند.   شورای نگهبان اجازه 
دهد منتقدانی که رهبری را قبول دارند، در نظام بمانند. این افراد می توانند به کشور 
خدمت کنند. یک نفر با 4 هزار رای می خواهد برای 80 میلیون نفر تصمیم گیری 
کند.  مردم اصلا این افراد را به عنوان نماینده خود قبول ندارند زیرا آنان نماینده واقعی 
اکثریت نبوده و نماینده اقلیت اند.   باید فضایی ایجاد شود که بیشتر از نخبگان جامعه 
و افرادی که قد و قواره شان به کرسی شان بخورد، استفاده شود.   مثلا فردی می آید 
و فرد شریف دیگری را ضدانقلاب خطاب می کند. رسانه های ما نیز که می توانند در 
سلامت کشور تاثیرگذار باشند، این فرد را ضدانقلاب معرفی می کنند. این ها نشان 

می دهد که این افراد، اشرافی بر این موضوعات ندارند. 
* نماینده سابق مجلس 

روحانی در جلسه شورای عالی حفاظت محیط زیست؛

محیط زیست سالم از اصول اساسی حقوق 
شهروندی است

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه محیط زیست سالم جزو حقوق اجتماعی و از اصول 
اساسی حقوق شهروندی است، گفت: حفظ محیط زیست نه یک امر ترجیحی بلکه 
امری قطعی و از واجبات است.  حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه 
در جلسه شورای عالی حفاظت محیط زیست با تاکید بر اینکه حیات ما وابسته به 
محیط زیست است و حفاظت از آن باید با جدیت و قاطعیت انجام شود، گفت: اگر 
محیط زیست دچار مشکل شود، سلامت جامعه و مسایل اجتماعی و حتی امنیت 
اجتماعی به خطر می افتد. وی با بیان اینکه دولت تدبیر و امید با دغدغه زیست 
محیطی و توجه بیشتر به منابع طبیعی کشور، اقدامات و تدابیر مختلفی را به عمل 
آورده و دستاوردهای نسبتاً خوبی هم داشته است، اظهار داشت: شورای عالی محیط 
زیست در عین اینکه با قاطعیت از مسایل زیست محیطی حفاظت می کند در زمینه 
تسهیل گری توسعه کشور نیز حرکت می کند. رییس جمهوری حق حیات و زندگی 
مناسب در محیط زیست سالم را جزو حقوق اجتماعی و از اصول اساسی حقوق 
شهروندی دانست و افزود: حفظ محیط زیست نه یک امر ترجیحی بلکه امری قطعی 
و از واجبات به شمار می آید، لذا حفاظت از این امر مهم، مستلزم مشارکت نخبگان، 
مردم و دستگاه ها در قالب برنامه های بلندمدت است.  روحانی با یادآوری اینکه 
توجه به محیط زیست همواره از دغدغه ها و اولویت های مهم دولت تدبیر و امید بوده 
است، اظهار داشت: دولت تاکنون در این زمینه گام های بزرگی در قالب برنامه های 
منسجم، در زمینه کاهش ریزگردها، احیای دریاچه ارومیه و تالاب ها، کاشت نهال و 
پخش سیلاب به مورد اجرا گذاشته است. رییس جمهوری ادامه داد: در مورد کاهش 
آلودگی هوا نیز اقداماتی همچون حذف بنزین آلوده تولیدی در پتروشیمی ها و عرضه 
بنزین یورو 4 و 5 و امکان بهره مندی همه شهروندان از این فرآورده پاک، از رده خارج 
کردن هزاران خودروی آلاینده هوا و تبدیل موتورسیکلت های کاربراتوری به انژکتوری 
از جمله اقدامات دولت برای مقابله با آلودگی هوا و چالش های زیست محیطی 
بوده است. روحانی با اشاره به اینکه دولت تدبیر و امید با دغدغه زیست محیطی 
و توجه بیشتر به منابع طبیعی کشور، اقدامات و تدابیر مختلفی را به عمل آورده و 
دستاوردهای نسبتاً خوبی هم داشته است، تصریح کرد: با این حال، این مأموریت 
نیازمند همکاری و تعامل بخش ها و ارکان مختلف دولت و حاکمیت، در قالب یک 
طرح فراگیر ملی است که امید می رود آن گونه که در سند بالادستی هم آمده، قوت و 
انسجام بیشتری به خود بگیرد. رییس جمهوری با تاکید بر اینکه سایه سنگین بیماری 
کرونا نباید باعث شود از موضوع مهم آلودگی هوای کلانشهرها که در فصل سرد سال 
در روزهای وارونگی هوا که در سال های قبل نیز با آن مواجه بودیم، غفلت شود، 
خاطرنشان کرد: شهرداری ها و دستگاه های ذی ربط باید برنامه ریزی لازم را برای 
جلوگیری از بروز آلودگی سنگین و مداوم انجام دهند. به خصوص در سال جاری که با 
شیوع کرونا بیشتر نقاط کشور درگیر است باید این موضوع به جدّ مورد توجه قرار گیرد. 
روحانی پسماند را یکی دیگر از موضوعات مهم محیط زیست برشمرد و گفت: مدیریت 
پسماند و تأثیر آن بر محیط زیست چند سویه است. اولین بحث مدیریت پسماند، 
فرهنگ سازی برای جامعه است. در دنیای کنونی رها کردن پسماند در طبیعت یا 
امحا و سوزاندن آنها ضرری چند جانبه است، چرا که این پسماند، می تواند به جای 
زیانبار بودن منافع گوناگونی برای طبیعت و انسان داشته باشد. رییس جمهوری 
اضافه کرد: مسئولین ذیربط باید تلاش کنند که در سراسر کشور بازیافت پسماند 
به سرعت اجرایی شود تا هم زمینه برای جلوگیری موثرتر از آلودگی طبیعت فراهم 
شود و هم مردم از منافع حاصله بهره مند شوند. روحانی تخریب ها و تهدیدات زیست 
محیطی را چالشی بزرگ پیش روی کشور عنوان و تصریح کرد: شورای عالی محیط 
زیست در عین اینکه با قاطعیت از مسایل زیست محیطی حفاظت می کند در زمینه 
تسهیل گری توسعه کشور نیز حرکت می کند. رییس جمهوری اظهار داشت: مسأله 
محیط زیست، گذشته از عوامل پیچیده و درهم تنیده داخلی، از عوامل خارجی هم 
تأثیر زیادی پذیرفته است. پیامدهای گسترده تحریم های ظالمانه حتی در این بخش 

حیاتی هم قابل مشاهده است که باید به تدریج به رفع این تحریم ها همت گذاشت.

محمد جواد ظریف: 

رسیدن به صلح پایدار از ترتیبات منطقه ای 
فراگیر می گذرد

مثمرثمر  را  باکو  در  آذربایجانی  مقامات  با  خود  رایزنی های  خارجه  امور  وزیر   
خواند و تاکید کرد: راه رسیدن به صلح پایدار از ترتیبات منطقه ای فراگیر می گذرد  
»محمدجواد ظریف« در پایان دیدارهای خود در جمهوری آدربایجان در حساب 
کاربری اش در توییتر نوشت: در باکو گفت وگوهایی مفصل و بسیار مثمرثمری را در 
خصوص روابط دوجانبه و همکاری های منطقه ای با رئیس جمهور علی اف، شاهین 
مصطفی اف معاون نخست وزیر و جیحون بایراموف وزیر خارجه به پایان رساندم. وی 
تاکید کرد: راه رسیدن به صلح پایدار از ترتیبات منطقه ای فراگیر گذر می کند، از جمله 
کریدورهای حمل و نقل که منفعت آن برای همه است. وزیر امور خارجه  همچنین در 
دیدار معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان بر آمادگی جدی ایران برای بازسازی 
مناطق آزاد شده به ویژه در زمینه های انرژی، فنی- مهندسی، کشاورزی، مین روبی و 

تعمیر مساجد، اماکن تاریخی و فرهنگی تاکید کرد.

اخبار

غلامعلی جعفرزاده ایمنی*

 

 رئیس قوه قضائیه گفت: تریبون ها باید محل امیدآفرینی و رفع نگرانی مردم 
و نشان دادن انسجام و آهنگ واحد در کشور باشد. تریبون ها اگر به جای رفع 
نگرانی به ایجاد آن بپردازد در جهت خلاف خواست رهبری و مردم حرکت کرده 

است. 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه که روز دوشنبه 
)6 بهمن( برگزار شد، ضمن تسلیت سالروز رحلت حضرت ام البنین )س( و 
گرامیداشت مقام مادران، همسران و خانواده معزز شهدا، گفت: امروز شهدا 
چراغ راه هدایت همه انسان ها هستند و پیام آن ها برای ما پیام عبودیت و بندگی، 

اخلاص و مقاومت در راه حق است.
رئیس قوه قضاییه »توجه به خداوند متعال« و »ساختن زندگی بر اساس دین 
و آموزه های دینی« را از جمله اهداف بلند شهیدان دانست و افزود: از خداوند 
متعال می خواهیم که جامعه ما در توجه به اهداف و مقاصد عالی شهیدان، توفیق 
بیش از پیش پیدا کند. رئیسی در ادامه با اشاره به برگزاری مجازی نمایشگاه کتاب 
به دلیل شیوع بیماری کرونا، ضمن تقدیر از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و دست 
اندرکاران برای برگزاری این نمایشگاه، اظهار کرد: توجه به کتاب و کتابخوانی، 
حرکت ارزشمندی است که در راستای افزایش سطح اخلاق، معنویت و کاهش 
روحیه  می تواند  و  بوده  آفرین  نقش  بسیار  اجتماعی،  و  اخلاقی  آسیب های 

عدالتخواهی را در مردم افزایش دهد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری در خصوص ترویج 
فرهنگ کتابخوانی در جامعه عنوان کرد: کتاب یک وسیله هدایت برای انسان ها 
در جهت انسان سازی، جامعه سازی و تمدن سازی است. به هر میزان که آگاهی 

اجتماعی بالا برود آسیب های اجتماعی کاهش پیدا خواهد کرد و به هر میزان 
افراد جامعه بیشتر از حقوق خود اطلاع پیدا کنند، اقدامات سوءاستفاده گران در 

جهت پایمال کردن حقوق مردم کاهش می یابد.
رئیس قوه قضاییه افزود: توجه به حق، حق خواهی و عدالتخواهی از جمله آثار 
فرهنگی توجه به کتاب و کتابخوانی است که گسترش آن ها در جامعه با کاهش 

آسیب های اجتماعی و جرم و جنایت همراه خواهد بود.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود، بر ضرورت وجود انسجام در جامعه 
و همچنین مسئولان تاکید کرد و گفت: تریبون ها نه محل طرح و نه محل رفع 
است  اختلافی  مسائل  رفع  و  طرح  محل  آنچه  بلکه  است  اختلافی  مسائل 

»جلسات« هستند.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به وجود جلسات در همه سطوح در کشور، عنوان 
کرد: تریبون ها باید محل امیدآفرینی و رفع نگرانی مردم و نشان دادن انسجام 
و آهنگ واحد در کشور باشد. تریبون ها اگر به جای رفع نگرانی به ایجاد نگرانی 

بپردازد در جهت خلاف خواست رهبری و مردم حرکت کرده است.
رئیسی ادامه داد: متاسفانه می بینیم که گاهی جلسات به محل خوش وبش و 
تریبون ها به محل طرح مسائل اختلافی تبدیل می شوند در حالیکه این موضوع 

باید برعکس باشد.
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر این نکته که آهنگ امروز کشور توانمندسازی هرچه 
بیشتر ایران اسلامی و خنثی سازی و رفع همه تحریم هاست، افزود: همه کسانی 
که دارای تریبون و جایگاه اجتماعی و مسئولیت هستند به این نکته توجه کنند 
که ما برای داخل و خارج از کشور باید پیام انسجام و برای دشمنان نیز یک آهنگ 

واحد داشته باشیم.
رئیسی در ادامه با اشاره به تصویب قانون شوراهای حل اختلاف، از دولت و 
همچنین مجلس که با دو فوریت این قانون را به تصویب رساند تشکر کرد و گفت: 
نیروهای شوراهای حل اختلاف در سراسر کشور تا کنون زحمات بسیار زیادی 
کشیده و منشا خدمات بسیار زیادی بوده اند و عدد پرونده ها و صلح و سازش ها، 

گواهی بر تلاش ها، زحمات و اخلاص این عزیزان است.
رئیس قوه قضاییه ضمن تاکید بر ضرورت تشکیل کارگروه هایی از سوی مرکز 
تبدیل  برای  استان ها  و همچنین  قوه قضاییه  شوراهای حل اختلاف، ستاد 
وضعیت پرونده های شوراهای حل اختاف و همچنین تغییر وضعیت نیروهای 
فعال در این شوراها، گفت: باید برنامه ریزی ها به شکلی انجام شود که پرونده های 
قضایی سیر قضایی خود را ادامه دهند و پرونده های مربوط به شوراهای حل 
اختلاف با محوریت سازش و حل اختلاف و با توجه به شکل جدیدی که قانون 

تصویب کرده است، در این شوراها مطرح شوند.
رئیسی تغییر وضعیت نیروهای انسانی فعال در شوراهای حل اختلاف را نیازمند 
انجام بررسی ها و کارهای مقدماتی لازم دانست و تاکید کرد: تغییر وضعیت 
نیروهای انسانی شوراهای حل اختلاف باید به نحوی انجام شود که حتی یک 
روز وقفه هم در کار این شوراها ایجاد نشود چرا که وقتی قانون قطعیت پیدا کرد و 

قرار بر اجرای آن شد، باید همه مقدمات کار برای اجرای قانون انجام شده باشد.

 معاون اول رییس جمهوری بر جلوگیری از رانت های 
گفت:  و  کرد  تاکید  خودرو  قرعه کشی  از  ناشی 
با  و  منطقی  چارچوب  در  خودرو  فروش  روش های 
رعایت حقوق تولید کننده و مصرف کننده انجام شود 

نه به صورت قرعه کشی. 
به  گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول ریاست 
جمهوری، اسحاق جهانگیری در نشست رفع موانع 
جهش تولید با موضوع بسته سیاستی جهش تولید 
مصادیق  از  یکی  گفت:  خودرو،  صنعت  زنجیره  در 
جهش تولید که در سخنان رهبر معظم انقلاب به طور 
خاص به آن اشاره شد، موضوع جهش تولید در صنعت 
خودرو بود، صنعتی که نقش پیشران در راه اندازی 

صدها بنگاه اقتصادی و صنعتی را در کشور دارد.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به اشتغال صدها 
هزار نفر در حوزه های طراحی، قطعه سازی و خدمات 
پس از فروش، اظهار داشت: براساس گزارشات حدود 
900 هزار نفر در صنعت خودرو و رشته های وابسته 
اشتغال دارند و باید تلاش کنیم تا با جهش تولید در 
این بخش، موجب امیدواری و ایجاد آینده ای روشن 
برای صدها واحد تولیدی شویم که سهم مهمی در 

اشتغال و تولید کشور دارند.

قیمت  در  اشکالات  برخی  به  اشاره  با  جهانگیری 
مانند  موضوعاتی  و  تولیدی  خودروهای  کیفیت  و 
در  گفت:  کشور،  بزرگ  ساز  خودرو  دو  زیان دهی 
رو  کشور  خودرو  صنعت  حرکت  مسائل،  این  کنار 
شود،  نگریسته  انصاف  دیده  با  اگر  و  است  رشد  به 
تولیدکنندگان خودرو توانسته اند بخش زیادی از نیاز 

داخلی کشور را در شرایط دشوار تحریم برآورده کنند.
وی با تجلیل از قطعه سازان کشور که تعدادی از آنها 
توانسته اند تولیداتی متنوع و منطبق با استانداردهای 
در  ما  برنامه ریزی  باید  گفت:  کنند،  تولید  دنیا  روز 
جهتی باشد که شرکت های قطعه ساز که عموماً در 
سال های اخیر و با مدیریت افراد تحصیلکرده شکل 
گرفته بیش از پیش تقویت و به شبکه های جهانی 
متصل شوند که به طور روشن یکی از زمینه های مهم 

صادراتی کشور است.
معاون اول رییس جمهوری همچنین بر برنامه ریزی 
برای مسدود کردن رانت های ناشی از فروش خودرو 
به صورت قرعه کشی، اظهار امیدواری کرد با تدوین 
راهکارهای مناسب مطالبات تولید کننده و مصرف 
کننده خودرو برآورده شود که خودرو با قیمت مناسب 
در اختیار مصرف کننده واقعی قرار گیرد و تولید کننده 

دچار زیان هنگفت نشود و دست رانت جویان کوتاه 
شود.

بر  علاوه  که  جلسه  این  در  گزارش  این  براساس 
صنعت،  وزرای  قضاییه،  و  مقننه  قوای  نمایندگان 
معدن و تجارت و اقتصاد و دارایی، رییس کل بانک 
مرکزی، مدیران عامل شرکت های ایران خودرو و سایپا 
نیز حضور داشتند، صالحی نیا رییس هیات عامل 
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران گزارشی از 
سال 1399،  در  خودرو  تولید  میزان  سالانه  فروش 
تعداد شاغلان مستقیم و غیرمستقیم این صنعت و 
چالش ها و راهکارهای مطرح برای جهش تولید در 

زنجیره صنعت خودرو ارایه کرد.
پیرامون  نظر  تبادل  و  بحث  از  پس  همچنین 
رشد  دستوری،  قیمت گذاری  نظیر  موضوعاتی 
نهاده های تولید، کمبود نقدینگی و کاهش وابستگی 
و افزایش صادرات مقرر شد با تشکیل کارگروهی تا 
پایان بهمن ماه سال جاری بسته کامل راهکارهای 
جهش تولید در زنجیره صنعت خودرو ارائه شود که در 
آن علاوه بر تامین نظر خودرو سازان، شورای رقابت و 
نظر  در  نیز  کنندگان  منافع مصرف  موثر،  نهادهای 

گرفته شود.

جهانگیری در نشست رفع موانع جهش تولید:

روش فروش خودرو بجای قرعه کشی باید منطقی شود

آیت الله رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضائیه:

تریبون ها باید محل امیدآفرینی و رفع نگرانی مردم باشند 

 وزیر کشور با ابراز نگرانی از فضای سرد و ساکت انتخابات 1400، گفت: 
احزاب و گروه های سیاسی باید فعال تر شوند تا انتخابات باشکوهی برگزار شود. 
عبدالرضا رحمانی فضلی روز دوشنبه پس از نشست با استانداران سراسر 
کشور در جمع خبرنگاران گفت: چهار مساله امنیت، انتخابات، معیشت و 

سلامت مردم در  دستور کار این نشست قرار  داشت.
وزیر کشور ادامه داد: به رغم فشارها و شرایط سخت اقتصادی و مشکلات 
ناشی از تحریم و مشکلات اقتصادی ناشی از بیماری کرونا که در حوزه مشاغل 
و کسب و کار نقصانی بزرگ ایجاد کرده بود،  امنیت کشور قابل قبول بود و 
نظارت ها، کنترل ها و مدیریت به موقع و مناسب انجام می شد و مسوولان هم به 

موقع پاسخگوی نیازهای مردم بودند.
رحمانی فضلی تصریح کرد: تأکید شد نظارت دقیق تر و فعال تر در مرزهای 
غربی اعمال و از تمام امکانات برای تقویت مرزهای شرقی کشور استفاده شود. 
همچنین کنترل و چگونگی هزینه هایی که دولت در این منطقه داده است، 

مشخص شود.
رییس شورای امنیت کشور افزود: بحث امنیت انتخابات در نشست مطرح 
شد و اطلس امنیت انتخابات درحال تهیه شدن است و این اطلس هر ماه تغییر 

می کند و تاکنون مشکل خاصی در این حوزه نداشتیم.

رحمانی فضلی انتخابات را مهمترین مساله سیاسی کشور توصیف و اظهار 
کرد: هنوز فضای سیاسی و اجتماعی جامعه و افکار عمومی نسبت به انتخابات 
حساسیت و بازتاب و انعکاس خاصی را نشان نداده است.  وقتی این دوره از 

انتخابات را با 4 سال گذشته مقایسه می کنیم برای ما کمی نگران کننده است.
وزیر کشور با بیان اینکه در دور قبلی انتخابات افرادی که اعلام آمادگی کرده 
بودند دو برابر آمار و ارقامی است که الان داریم، خاطرنشان کرد: این فضای سرد 
و ساکت در حوزه اجتماعی و سیاسی اقتضا می کند که فعالیت و کار بیشتری از 
منظر گروه های سیاسی و احزاب انجام شود تا بتوانیم مقدمات آن را فراهم کنیم 

و به استقبال یک انتخابات باشکوه برویم.
رحمانی فضلی تاکید کرد: برای داشتن یک دولت با اقتدار، کارآمدتر و با 

پشتوانه حمایت بیشتر از مردم لازم است انتخاباتی باشکوه داشته باشیم.
وی گفت:  آموزش از منظر وزارت کشور یکی از مقدمات انتخابات است که 
آموزش به طور مستمر در حال انجام است. هیات های اجرایی در سراسر کشور 
فعالیت و حدود یک و نیم میلیون نفر در سراسر کشور به ستاد انتخابات کمک 

می کنند که بعضی از آنها بیرون از مجموعه وزارت کشور هستند.
رحمانی فضلی با بیان اینکه چاپ تعرفه ها شروع شده است، گفت: امیدواریم 

در حوزه سیاسی بتوانیم انتخاباتی موثرتر و بهتر را پیش ببریم.

رحمانی فضلی: 

فضای سرد و ساکت انتخابات باید فعال تر شود

اینکه  بیان  با  مسلح  نیروهای  ستادکل  رئیس 
ناامیدی  و  مردم  دلگرمی  موجب  اخیر  رزمایش های 
درخلال  بار  چندین  شد،گفت:دشمن  دشمنان 
برگزاری این رزمایش ها ازطرق مختلف اعلام کرد که 

قصدهیچ گونه تهاجمی ندارد.
سرلشکر محمد باقری در نهمین جلسه هیئت امنای 
بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس که صبح 
امروز در باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار 
نیروهای  اخیر  روز  رزمایش های 20  به  اشاره  با  شد، 
جمهوری  گذشته،  ماه  دو  طول  در  گفت:  مسلح، 
آن  طی  که  شد  مواجه  تهدیداتی  با  ایران  اسلامی 
نظام  علیه  را  تهدیداتی  آمریکا  بی خرد  رئیس جمهور 

مقدس جمهوری اسلامی مطرح کرد.
وی افزود: فرد بی سوادی که امکان هرگونه اقدامی از 
سوی او می رفت در همان زمان به ظاهر قدرت نمایی ها 

و تلاش هایی را انجام داد که لازم بود تا نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی ایران آمادگی های خود را در مقابل به 
نمایش بگذارند و در یک مدت فشرده 15 روزه نیروهای 
مسلح با اقتدار 10 رزمایش را در سراسر کشور برگزار 
کردند که بسیاری از آن ها با پیشنهاد و داوطلبی خود 

این نیروها بود.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه اقدامات 
فوق العاده ای در این رزمایش ها صورت گرفت که برخی 
از این اقدامات برای نخستین بار انجام می شد، افزود: 
جمهوری  آمادگی  و  قدرت  واقع  در  رزمایش ها  این 
اسلامی و نیروهای مسلح را به جهان و دشمنان نشان 

داد و موجب دلگرمی ملت ایران و یأس دشمنان شد.
سرلشکر باقری تصریح کرد: دشمن چندین بار در 
خلال برگزاری این رزمایش ها از طرق مختلف اعلام 
کرد که قصد هیچ گونه تهاجمی ندارد، اقداماتش صرفاً 

جمهوری  هم پیمانان  اقدامات  نگران  و  است  دفاعی 
اسلامی در سالگرد شهادت سردار سلیمانی بوده است.
وی گفت: به هر صورت این آمادگی ها کاملًا ضرورت 
دارد و باید تداوم داشته باشد؛ ما از دفاع مقدس آموختیم 
که چنانچه هدف ما سربلندی و عزت کشور است، باید 
همواره آماده و قدرتمند باشیم و این توانمندی ها را به 

دشمنان نشان دهیم.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: قطعاً 
حرکت توفنده انقلاب اسلامی و جستجو و تلاش برای 
دستیابی به آرمان های این نظام الهی در کمال آرامش و 

امنیت ادامه پیدا می کند.
سرلشکر باقری در ادامه اظهار داشت: در چهلمین 
همه  زحمات  از  و  داریم  قرار  مقدس  دفاع  سالگرد 
دستگاه های لشکری و کشوری که برای گرامیداشت 

این سال تلاش کردند، قدردانی می کنیم. 

رئیس ستادکل نیروهای مسلح :

رزمایش های اخیر موجب دلگرمی مردم و ناامیدی دشمنان شد 
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هرچه پوست بیشتری در معرض نور خورشید قرار بگیرد، ویتامین D بیشتری 
نیز در بدن تولید خواهد شد.

خورشید یکی از بهترین منابع ویتامین D برای بدن انسان است. عوامل 
مختلفی بر میزان ویتامین D که بدن یک فرد می تواند از قرار گرفتن در معرض 
خورشید دریافت کند، تاثیرگذار هستند که از آن جمله می توان به زمان روز، 
موقعیت جغرافیایی، رنگ پوست و استفاده از محصولات ضد آفتاب اشاره کرد.

ویتامین D یک ماده مغذی ضروری برای بدن انسان است. بدن برای جذب 
کلسیم به ویتامین D نیاز دارد. ویتامین D در رشد استخوان، بهبود استخوان و 

تقویت عملکرد سیستم ایمنی نقش دارد.
نکته هایی برای دریافت ویتامین D بیشتر از خورشید

زمانی که پرتوهای خورشید به پوست برخورد می کنند، فرآیندهای ساخت 
ویتامین D درون بافت ها آغاز می شوند.

افراد برای دریافت ویتامین D نیازی به برنزه کردن یا سوزاندن پوست خود 
ندارند. تمام ویتامین D مورد نیاز بدن برای یک روز را می توان تقریبا در نیمی از 

زمانی که طول می کشد تا پوست دچار سوختگی شود، تولید کرد.  
عوامل بسیاری بر میزان ویتامین D دریافتی فرد از خورشید تاثیرگذار هستند 

که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
زمان روز. هنگامی که پوست در میانه روز، زمانی که خورشید در بالاترین نقطه 
خود در آسمان قرار دارد، در معرض نور خورشید قرار بگیرد، ویتامین D بیشتری 
تولید می کند. اگر قصد دارید مدتی طولانی را در معرض نور خورشید سپری 

می کنید از محصولات ضد آفتاب استفاده کرده و بدن را هیدراته نگه دارید.
مقدار پوست در معرض نور. هرچه پوست بیشتری در معرض نور خورشید 

قرار بگیرد، ویتامین D بیشتری نیز در بدن تولید خواهد شد. به عنوان مثال، با 
قرار گرفتن پشت بدن در معرض نور خورشید نسبت به فقط دست ها و صورت 

امکان تولید ویتامین D بیشتر فراهم می شود.
رنگ پوست. پوست های روشن تر نسبت به پوست های تیره تر ویتامین D را 

سریع تر تولید می کنند.
محل زندگی فرد نسبت به خط استوا نیز می تواند اثر چشمگیری بر میزان 

ویتامین D تولیدی در بدن داشته باشد.
قرار گرفتن مکرر و به میزان متعادل در برابر نور خورشید مفید است، اما میزان 

بیش از حد مواجهه می تواند خطرناک باشد.
قرار گرفتن طولانی مدت در معرض نور خورشید می تواند به سوختگی پوست 

منجر شود که خطر ابتلا به سرطان پوست را افزایش می دهد.
چگونه ویتامین D از خورشید دریافت می شود؟

بدن به منبعی پایدار از ویتامین D برای بسیاری از فرآیندهای خود نیاز دارد.
خورشید بهترین منبع طبیعی ویتامین D است. سپری کردن مدت زمانی 
کوتاه در معرض نور خورشید می تواند تمام ویتامین D مورد نیاز روزانه بدن 
را تامین کند. این می تواند به اندازه 15 دقیقه برای افرادی با پوست روشن و 

مقداری بیشتر برای افرادی با پوست تیره باشد.
مواد غذایی کمی حاوی مقادیر زیاد ویتامین D هستند، از این رو، افراد برای 
دریافت این ماده مغذی به میزان کافی باید به طور منظم در معرض نور خورشید 
قرار بگیرند. زمانی که پرتوهای فرانبفش B خورشید با پوست برخورد می کنند، 
تولید ویتامین D در بافت پوست آغاز می شود. اما به خاطر داشته باشید که قرار 
گرفتن بیش از حد در معرض نور خورشید می تواند موجب سوختگی پوست 

شده و به طور بالقوه به سرطان پوست منجر شود.
ویتامین D به بدن در جذب کلسیم کمک می کند که یکی از عناصر سازنده 
اصلی استخوان است. همچنین، بدن برای حفظ عملکرد درست اعصاب، 

عضلات، و سیستم ایمنی به ویتامین D نیاز دارد.
مانند  استخوان  در  مشکلاتی  بروز  موجب  تواند  می   D ویتامین  کمبود 

راشیتیسم، استئومالاسی، و پوکی استخوان شود.
چه عواملی مانع دریافت ویتامین D از خورشید می شوند؟

استفاده از محصولات ضد آفتاب توانایی بدن برای تولید ویتامین D را محدود 
می کند. با این وجود، قرار گرفتن در معرض نور خورشید بدون استفاده از 
محصولات ضد آفتاب می تواند موجب آفتاب سوختگی شده و خطر ابتلا به 

سرطان پوست را افزایش دهد.  
قرار گرفتن در برابر نور خروشید از پشت شیشه پنجره نیز مانع از تولید ویتامین 

D در بدن می شود زیرا شیشه می تواند پرتوهای فرابنفش B را مسدود کند.
 D پوست برخی افراد نسبت به دیگران توانایی کمتری در ساخت ویتامین
دارد. برخی افراد ممکن است قادر به آزادسازی ویتامین D از سلول های چربی 

درون جریان خون نباشند.
همچنین، برخی افراد ممکن است توانایی تبدیل ویتامین D به حالت قابل 
استفاده برای بدن را نداشته باشند. از افرادی که ممکن است در معرض خطر 

کمبود ویتامین D قرار داشته باشند می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- افراد مسن

- افرادی با پوست تیره
- افراد چاق

- افراد مبتلا به بیماری کلیوی یا کبدی
D روش های دیگر برای دریافت ویتامین

منابع ویتامین D شامل خورشید، برخی مواد غذایی، و مکمل های ویتامین 
D می شوند.

در آمریکا، مقدار مصرف توصیه شده ویتامین D از غذا یا مکمل ها به شرح 
زیر است:

- کودکان و نوجوانان: 600 واحد بین المللی یا 15 میکروگرم
- بزرگسالان تا سن 70 سالگی: 600 واحد بین المللی یا 15 میکروگرم

- بزرگسالان 71 ساله یا پیرتر: 800 واحد بین المللی یا 20 میکروگرم
- طی دوران بارداری و شیردهی: 600 واحد بین المللی یا 15 میکروگرم

برخی مواد غذایی دارای سطوح بالاتر ویتامین D نسبت به دیگران هستند. 
 D تخم مرغ، ماهی ساردین، و ماهی سالمون از منابع خوب برای ویتامین
هستند. همچنین، برخی محصولات مانند شیر، ماست و غلات صبحانه با این 
ویتامین غنی می شوند. غذاهای سرشار از ویتامین D و مکمل ها، به ویژه برای 
افرادی که دسترسی زیاد به نور خورشید ندارند و آنهایی که زمان زیادی را داخل 

ساختمان سپری می کنند، اهمیت دارند.
افراد مسن، افرادی با پوست تیره، افرادی که پوست آنها توانایی کمتری برای 
تولید ویتامین D دارد، و افرادی که در معرض خطر بیشتر برای کمبود ویتامین 

D قرار دارند می توانند مصرف مکمل را مد نظر قرار دهند.
و  با ویتامین D می تواند رخ داده  نادر است، مسمومیت  در شرایطی که 
موجب حالت تهوع، یبوست، ضعف و آسیب کلیوی شود. توصیه می شود که 
بزرگسالان میزان مصرف روزانه ویتامین D خود از غذا و مکمل ها را به کمتر از 
4,000 واحد بین المللی محدود کنند. قرار گرفتن در معرض نور خورشید به 

طور معمول موجب مسمومیت با ویتامین D نمی شود.
برنزه کننده  از تخت های  با استفاده   D تولید ویتامین همچنین، امکان 
پوست وجود دارد. در صورت استفاده از این تخت ها توصیه می شود مدت 
زمان استفاده نیمی از مدت زمانی باشد که موجب سوختن پوست می شود. 
همچنین، از تخت هایی با فشار کم پرتوهای فرابنفش B و نه آنهایی که به نور 

فرابنفش A با شدت بالا مجهز هستند، استفاده شود.

یک کارشناس تغذیه مطرح کردچگونه ویتامین D بیشتری از نور خورشید دریافت کنیم

تغذیه سالم برای جلوگیری از ابتلا به سرطان

یک کارشناس تغذیه با بیان نکاتی برای جلوگیری از سرطان گفت: تغذیه سالم 
نقش بسزایی در جلوگیری از این بیماری دارد.

میترا جودکیان با تاکید بر لزوم خودداری از مصرف گوشت های فرآوری شده 
و محدود کردن گوشت قرمز برای جلوگیری از سرطان افزود: مردم از غذاهای 

گیاهی بیشتر استفاده کنند.
وی توجه به بشقاب غذایی را نخستین گام برای اصلاح عادت های غذایی 
دانست و ادامه داد: بهتر است سه چهارم یا بیشتر بشقاب را سبزیجات، میوه ها، 

غلات کامل، حبوبات و یک چهارم آن با غذاهای حیوانی پر شود.
جودکیان اظهارداشت: مصرف بیشتر میوه ها و سبزی های متنوع به دلیل 
محتوای آنتی اکسیدان و فیبر می تواند از سرطان دهان، ریه، گلو، مری، معده، 
روده و پروستات جلوگیری کند به همین دلیل صندوق جهانی تحقیقات سرطان، 

مصرف روزانه حداقل سه واحد میوه و سبزیجات را توصیه می کند. 
به  پزشکی دزفول  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاونت  تغذیه  بهبود  مدیر گروه 
ارتباط بین سرطان روده و گوشت های فرآوری شده اشاره و بیان کرد: بهتر است 
از خوردن غذاهای فرآوری شده مانند همبرگر، کالباس، کنسرو و سوسیس ها که 
با روش دودی کردن، پختن، در نمک خواباندن و مواد نگهدارنده شیمیایی تهیه 

می شوند، اجتناب کرد.
تغذیه نادرست عامل 35 درصد سرطان ها

جودکیان گفت: باید با اصلاح عادت های غذایی )مصرف کمتر گوشت های 
پرچرب، افزایش مصرف سبزیجات، میوه ها و غلات کامل(، افزایش فعالیت بدنی، 

حفظ وزن مناسب از بروز یک سوم سرطان ها پیشگیری کرد.
وی با تاکید بر ضرورت فعالیت روزانه بدنی به مدت 30 دقیقه افزود: فعالیت بدنی 
منظم روزانه برای محافظت بدن در برابر سرطان اهمیت زیادی دارد به طور کلی، 
هرگونه فعالیت بدنی حتی به مقدار کم مفید است زیرا فعالیت بدنی موجب کاهش 
میزان هورمون های موثر در بروز سرطان پستان و رحم شده و با افزایش سرعت 

عبور غذا از دستگاه گوارش بروز سرطان روده را کاهش می دهد.
مدیر گروه بهبود تغذیه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی دزفول توصیه 

کرد شهروندان عادت های کم تحرکی مانند تماشای تلویزیون را محدود کنند.
پروبیوتیک ها  کرد:  بیان  و  اشاره  نیز  سرطان  در  پروبیوتیک ها  نقش  به  وی 
میکروارگانیسم های زنده و مفیدی هستند که درصورت مصرف توسط انسان، با 

اثر بر فلورمیکروبی روده، موجب بروز اثرات مفیدی بر سلامتی میزبان می شوند. 
پروبیوتیک، عامل ضدسرطان

این کارشناس تغذیه گفت: نتایج حاصل از تحقیقات نشان می دهد مصرف 
پروبیوتیک ها ممکن است برای افرادی که دارای سیستم ایمنی با عملکرد ضعیف 

هستند مفید باشد.
وی ادامه داد: این مطلب که برخی از پروبیوتیک ها از طریق القای آپوپتوز فعالیت 
ضدسرطان دارند باعث شده بتوان آنها را به عنوان عاملی برای درمان در نظر گرفت 

که بسیار ایمن است و هیچ اثر جانبی در میزبان برجا نمی گذارد.
مدیر گروه بهبود تغذیه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی دزفول گفت: 
دوغ های کفیر، ماست ها و پنیرهای پروبیوتیک، شکلات تلخ و سرکه سیب از جمله 

پروبیوتیک ها هستند .
وی به ارائه راهکارهای دیگر تغذیه ای برای پیشگیری از ابتلا به سرطان اشاره 
کرد و افزود: باید مصرف نمک را محدود کرد زیرا مصرف بیش از حد آن می تواند 

موجب سرطان معده شود.
جودکیان با اشاره به اهمیت خودداری از مصرف غذاهای شور اظهارداشت: 
غذاهای فرآوری شده بیش از 83 درصد نمک رژیم غذایی ما را تشکیل می دهند، 
پیتزا،  آماده،  غذاهای  نان،  صبحانه،  غلات  مانند  غذاها  برخی  اینکه  ضمن 
گوشت های فرآوری شده مانند )همبرگر و سوسیس(، سوپ های آماده، سیب 
زمینی سرخ شده و سس ها  با وجود اینکه طعم شوری ندارند حاوی نمک بالایی 

هستند.
طبق اعلام مدیرکل دفتر بیماری های غیر واگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، آمار ابتلا به سرطان در ایران پایین تر از متوسط جهانی است، اما سرطان 
دومین عامل مرگ و میر در کشور محسوب می شود و سالانه نزدیک به 51 هزار 

مرگ ناشی از سرطان در کشور داریم.

خواب خوب شبانه ذهن را پاک می کند
نتایج یک مطالعه نشان می دهد خواب خوب شبانه با از بین بردن پروتیین های 

بالقوه سمی از مغز، ذهن را پاک می کند.
به گزارش روزنامه دیلی میل، محققان دانشگاه »نورث وسترن« در شیکاگو در 
این مطالعه متوجه شدند که داشتن یک خواب خوب شبانه با از بین بردن سموم 

بالقوه خطرناک در مغز، ذهن را پاک می کند.
خدمات سلامت همگانی در انگلیس، برای بزرگسالان 6 تا 9 ساعت خواب 

شبانه را توصیه کرده است. 
این سموم شامل پروتئین های سمی است که ممکن است منجر به ابتلا به 
بیماری های تخریب کننده عصب مانند پارکینسون و آلزایمر شود. نتایج این 

مطالعه نشان می دهد خواب عمیق برای حفظ سلامت مغز حیاتی است.
محققان در این مطالعه فعالیت و رفتار مغز مگس میوه را بررسی کردند. اگرچه 
ممکن است این حشرات بسیار متفاوت از انسان به نظر برسند، اما نورون هایی که 
چرخه خواب و بیداری این مگس ها را کنترل می کنند، به طرز شگفت انگیزی 
شبیه انسان هاست.  به همین دلیل اغلب از مگس میوه به عنوان ارگانیسم های 

الگو، برای مطالعه خواب و بیماری های تخریب عصبی استفاده می شود.
محققان در این مطالعه جدید، مرحله ای از خواب عمیق را که در مگس های 
میوه شبیه خواب عمیق در انسان هاست، بررسی کردند. آنها در طول این مرحله، 
متوجه شدند مگس های میوه به طور مکرر »پروبوس« )پوزه( خود را باز و بسته 

می کند. 
دکتر »راوی آلادا« ، نویسنده ارشد این مطالعه، توضیح داد: این حرکت احتمالا 
مایعات را به کلیه های مگس منتقل می کند. این مطالعه نشان می دهد که این کار 

پاکسازی مواد زائد را تسهیل و به بهبودی آسیب کمک می کند.
محققان در مرحله دیگری از این مطالعه، خواب عمیق مگس ها را مختل کرد و 
متوجه شدند که با این کار حشرات کمتر قادر به پاک کردن یک ماده رنگی تزریق 

شده از سیستم خود بوده و بیشتر مستعد ابتلا به آسیب های ضربه ای هستند.
آلادا گفت: دفع مواد زائد از بدن ممکن است در هنگام بیداری و خواب غیر 
عمیق نیز رخ دهد، اما هنگام خواب عمیق به میزان قابل توجهی افزایش می 
یابد. محققان امیدوارند یافته های این مطالعه بتواند افشای اسرار دلیل نیاز همه 

ارگانیسم ها به خواب کمک کند.
دکتر آلادا افزود: یافته های این مطالعه نشان می دهد خواب عمیق در پاکسازی 
مواد زائد از بدن مگس میوه نقش دارد. این مطالعه نشان می دهد که عملکرد 

اصلی و تکاملی خواب پاکسازی مواد زائد است.
میزان خوابی که بدن به آن نیاز دارد به عوامل مختلفی )به وی ژه سن( بستگی 
دارد.بر این اساس نوزادان به 9 تا 10 ساعت خواب، به علاوه 3 ساعت یا بیشتر 
چرت زدن در طول روز، نوپایان به 9 تا 10 ساعت خواب شبانه و 2 تا 3 ساعت 
چرت زدن در طول روز، کودکان مدرسه ای به 9 تا 11 ساعت و بزرگسالان 6 تا 9 
ساعت خواب نیاز دارند. علاوه بر سن، عوامل دیگری از جمله بارداری و افزایش 

سن نیز می تواند بر مدت زمان خوابی که بدن به آن نیاز دارد، تاثیر بگذارد.

پرتوهای فرابنفش خورشید ممکن است موجب بروز تاول 
روی لب شوند، به ویژه اگر آفتاب سوختگی شدید باشد.

تاول هایی که روی لب شکل می گیرند شامل تبخال ها، 
تاول های آفتاب سوختگی، و آفت های دهان می شوند. 
برای تشخیص دلیل شکل گیری تاول، فرد باید به محل بروز 

و ظاهر آن توجه کند.
دلایل بسیاری برای ایجاد تاول های روی لب وجود دارند 
که از آن جمله می توان به عفونت ها، آسیب های ناشی از 

نور خورشید و آلرژی ها اشاره کرد.
در ادامه با برخی از دلایل احتمالی بروز تاول های روی 

لب، علائم و گزینه های درمان آنها بیشتر آشنا می شویم.
شرایطی که موجب تاول های لب می شوند

تاول روی لب می تواند به واسطه طیف وسیعی از شرایط 
از جمله موارد زیر شکل بگیرد:

عفونت های ویروسی: ویروس هرپس سیمپلکس نوع 1 
)HSV-1( ویروسی شایع است که موجب تبخال می شود. 
تبخال ها زخم های دردناک حاوی مایع هستند که ممکن 
است با بروز تاول همراه باشند. امکان عود تبخال در طول 

زندگی فرد وجود دارد.
آفتاب سوختگی: پرتوهای فرابنفش خورشید ممکن 
است موجب بروز تاول روی لب شوند، به ویژه اگر آفتاب 

سوختگی شدید باشد.
انسداد یا پارگی غدد بزاقی: موکوسل ها کیست های 
حاوی مایع هستند که به واسطه انسداد یا پارگی غدد بزاقی 

ممکن است در قسمت داخل لب پایین شکل بگیرند.
آفت های دهان: اینها از تاول های شایع دهانی هستند 
که موجب شکل گیری زخم های کوچک و گرد در دهان و 
لب ها می شوند. دلیل دقیق بروز آفت های دهان مشخص 
حمله  که  اند  داده  نشان  ها  پژوهش  برخی  اما  نیست، 
سیستم ایمنی بدن به پوشش مخاطی دهان می تواند به 
شکل گیری آنها منجر شود. همچنین، واکنشی آلرژیک به 
مواد تشکیل دهنده غذا می تواند به بروز آفت های دهان 

منجر شود.
کراتین به دام افتاده: میلیا کیست های کراتینی کوچک 
هستند که اغلب روی صورت و دیگر بخش های بدن شکل 

می گیرند.
درماتیت تماسی آلرژیک: محصولات آرایشی یا دیگر 
و  کرده  تحربک  را  پوست  توانند  می  پوستی  محصولات 

موجب التهاب در صورت و لب ها شوند.
سفلیس: این یک عفونت آمیزشی است که به طور معمول 
موجب بروز زخم های دردناک اطراف ناحیه تناسلی، مقعد 

و صورت می شود.
سرطان دهان: احتمال سرطانی بودن تاول های لب کم 
است، اما در صورت همراهی با علائم دیگر مانند بروز نقاط 
سفید یا لکه های تغییر رنگ داده در پوشش داخلی دهان 
همراه با زخم های کوچک اطراف دهان و لب ها که بهبود 

نمی یابند، این شرایط باید مورد توجه قرار بگیرد.
علائم

دیگر علائم تاول های لب با توجه به دلیل بروز آنها متفاوت 

خواهند بود.
خارش،  سوزش،  شامل  است  ممکن  تبخال  علائم 
احساس گزگز شود که پیش از ظاهر شدن تبخال شکل 
می گیرند. تبخال می تواند چرک ترشح کند و برای 5 تا 15 
روز حالتی پوسته پوسته داشته باشد. احتمال ظاهر شدن 

دوباره تبخال در زندگی فرد وجود دارد.
دردناکی  و  گرد  کوچک،  های  زخم  دهان  های  آفت 
هستند که در بخش های متحرک دهان مانند لب ها و زبان 

ایجاد می شوند.
میلیا و موکوسل ها به طور معمول کیست های بی ضرری 
اگر یک  این وجود،  با  ندارند.  هستند که علائم دیگری 
موکوسل بزرگ باشد یا عود کند، پزشک ممکن است مجبور 

به برداشتن غده بزاقی مسبب بروز کیست باشد.
است  ممکن  که  است  آمیزشی  عفونت  یک  سفلیس 
دردهای  و  خستگی  تب،  مانند  دیگری  علائم  موجب 

عضلانی شود.
درماتیت تماسی آلرژیک ممکن است موجب خارش و 

راش های پوستی اطراف صورت شود.
روش های درمان

درمان برای تاول های لب به دلیل بروز این شرایط بستگی 
دارد. برخی دلایل مانند میلیا و موارد خفیف موکوسل بی 
ضرر هستند و به درمان خاصی نیاز ندارند. تاول های آفتاب 

سوختگی به طور معمول خودبخود بهبود می یابند اما افراد 
باید از ترکاندن آنها پرهیز کرده و محل بروز تاول ها را تمیز 

نگه دارند تا از بروز عفونت پیشگیری شود.
در مواردی که کیست ها موجب نگرانی فرد می شوند، 

درمان های زیبایی برای از بین بردن آنها وجود دارند.
برخی گزینه ها برای از بین بردن کیست روی لب شامل 

موارد زیر می شوند:
- سرمادرمانی که شامل منجمد کردن کیست و از بین 

بردن آن می شود
- لیزر درمانی

- عمل جراحی
اگر یک عفونت باکتریایی دلیل بروز کیست یا تاول باشد، 

پزشک ممکن است آنتی بیوتیک ها را تجویز کند.
عفونت های ویروسی، مانند تبخال، ممکن است بدون 
ضد  داروهای  وجود،  این  با  یابند.  بهبود  خاص  درمانی 
ویروس بدون نسخه می توانند روند بهبودی را تسریع کنند.
برای  روش  بهترین  امکان  حد  تا  ها  محرک  از  پرهیز 
تواند  می  این  است.  آلرژیک  های  واکنش  از  پیشگیری 
شامل آزمون و خطا برای شناسایی چگونگی و زمان واکنش 
های پوست به محصولاتی خاص باشد. به عنوان مثال، رژ 
لب ها، کرم های پوست، یا مواد شوینده ممکن است حاوی 

ترکیباتی باشند که حساسیت پوست را تشدید می کنند.

برخی داروهای بدون نسخه ممکن است به تسکین درد یا 
علائم تب کمک کنند. داروهای ضد التهاب نیز می توانند 

درد و تورم اطراف لب ها را کاهش دهند.
درمان های خانگی

اگر یک تاول یا کیست موجب آزار و ناراحتی فرد شده و 
وی در پی تسکین فوری باشد، برخی اقدامات وجود دارند 

که می توان در خانه برای تسکین برخی علائم انجام داد.
انجمن  آکادمی  سوختگی،  آفتاب  های  تاول  برای 

درماتولوژی آمریکا موارد زیر را پیشنهاد می کند:
- استفاده از مرطوب کننده های حاوی آلوئه ورا

- نوشیدن آب فراوان
- پرهیز از ترکاندن یا لمس تاول ها

- استفاده از محصولات ضد آفتاب طی روند بهبودی
برای تبخال ها، آکادمی انجمن درماتولوژی آمریکا موارد 

زیر را توصیه می کند:
- استفاده از بسته های یخ یا مکیدن یخ

- پرهیز از غذاهای تند یا اسیدی
- استفاده از یک حوله تمیز و سرد روی تبخال برای 10 

دقیقه
- استفاده از وازلین روی زخم ها

هر فردی می تواند از این درمان های خانگی برای انواع 
دیگر تاول ها و زخم ها، به عنوان مثال، آفت های دهان 
استفاده کند. اما در صورت تداوم یا تشدید علائم، فرد باید 

به پزشک مراجعه کند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم

برخی تاول ها مانند میلیا یا موارد خفیف موکوسل، بی 
ضرر هستند و به طور معمول بی نیاز از مراقبت پزشکی 
آفتاب  های  تاول  مانند  دیگر،  شرایط  یابند.  می  بهبود 
سوختگی و تبخال ها می توانند دردناک باشند، اما آنها نیز 

به طور معمول خودبخود بهبود خواهند یافت.
پزشک  به  باید  فرد  علائم،  تشدید  یا  تداوم  صورت  در 
مراجعه کند. اگر یک عفونت باکتریایی موجب بروز تاول 
شده باشد، یا یک تبخال پس از دو هفته بهبود نیافته است، 
پزشک می تواند آنتی بیوتیک ها یا داروهای ضد ویروس را 
تجویز کند. برخی افراد ممکن است برای از بین بردن یک 

کیست به پزشک مراجعه کنند.
افراد مبتلا به آلرژی ها برای کشف آنچه موجب تحریک 

لب ها شده است می توانند به پزشک مراجعه کنند.
سرطان به ندرت دلیل تاول های لب است. با این وجود، 
اگر فرد با علائمی مانند موارد زیر مواجه است باید به پزشک 

مراجعه کند:
- گوش درد

- گلودرد
- زخم های دردناک در دهان، لب ها و گلو

- لکه های سفید یا قرمز در دهان
- دشواری در صحبت کردن، غذا خوردن یا بلع

- دشواری در حرکت دادن فک یا زبان
- تورم فک و دهان

- بی حسی در دهان و زبان

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم

تاول های لب؛ از دلایل تا درمان
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از: الهام دربان

از  جلوگیری  هدف  با  که  ازدواج  وام  افزایش  طرح 
برخی  دلیل  به  پذیرفت،  انجام  جمعیت  پیری  بحران 
مصوبه  در  اجتماعی  و  اقتصادی  سوء استفاده های 
سنی  ضوابط  اصلاح  با  مجلس  تلفیق  کمیسیون 
متقاضیان همراه شده تا شاید بتواند با تقویت ازدواج و 
فرزندآوری، جامعه ایران را از گرداب پیری جمعیت نجات 

دهد.
بحران پیری جمعیت که در سال های اخیر با ترویج 
»فرزند  همچون  جامعه  گذشته  سیاست های  برخی 
کمتر، زندگی بهتر« تشدید شد، نگاه برنامه ریزان کشور را 

به دو محور اصلی ازدواج و فرزندآوری چرخاند.
موضوعی که صرفا با تشویق وترغیب سیاست گذاران 
عناصر  برخی  مستلزم  بدون شک  و  نمی شد  محقق 
تشویقی همچون افزایش حقوق و کاهش مالیات برای 

تقویت انگیزه ازدواج و تعدد فرزند بود.
یکی از مهمترین مولفه ها در این زمینه که در دولت 
دوازدهم نیز به روزرسانی شد، پرداخت وام ازدواج بود 
بالبتع  و  مشترک  زندگی  تشکیل  افزایش  هدف  با  که 
فرزندآوری بتواند بخشی از شتاب حرکت این هرم سنی 

به سمت پیری جمعیت را کاهش دهد.
عنصری تشویقی که گرچه به اعتقاد برخی مسئولان 
حوزه جوانان با تبعاتی نظیر تشدید ازدواج های اجباری، 
کودک همسری، رشد ازدواج و طلاق های صوری و خرید 
با  اما در سال 1400  نیز همراه شد،  این وام  و فروش 
اصلاح برخی از ضوابط دریافت، قرار است به 70 میلیون 

تومان برسد.
اعتباری که از سال 1396 با مبلغ 10 میلیون تومان به 
 روز شد و در سال 98 و 99 به ترتیب به 30 میلیون و 50 
میلیون تومان )به هر نفر( با بازپرداخت هفت ساله و بهره 

چهار درصد افزایش یافت.
شورای  مجلس  تلفیق  کمیسیون  مصوبه  براساس 
زیر  پسران  برای   1400 سال  در  وام  این  اما  اسلامی 
25 سال و همچنین دختران کمتر از 23 سال به 100 

میلیون تومان )برای هریک از زوجین( می رسد.
مطابق با این مصوبه در حقیقت کف وام ازدواج 140 
میلیون و سقف این مبلغ 100 میلیون تومان می شود. 
همچنین هر زوج فاقد از شرایط سنی معین 70 میلیون 
تومان و در صورت دارا بودن شرایط سنی )کمتر از 25 
در  برای دختران(  از23 سال  وکمتر  پسران  برای  سال 

یکی از زوجین، در مجموع 170 میلیون تومان دریافت 
خواهند کرد.

ضوابطی که پیش از این توسط دولت هم مطرح شده 
ورئیس جمهوری را بر آن داشته بود که در خرداد ماه با 
درخواست معاونت جوانان وزارت ورزش وجوانان دستور 
بررسی و اصلاح ضوابط سنی برای پرداخت وام ازدواج به 
معاون اول و رییس سازمان برنامه و بودجه کشور را دهد تا 
متقاضیان این وام صرفاً در بازه سنی 18 تا 40 سال قرار 
گیرند زیرا ارزیابی متقاضیان وام ازدواج در سال 98 نشان 
داد 2 هزار و 500 نفر از دریافت کنندگان )182 هزار نفر( 
این وام زیر 15 سال و 13 هزار نفر نیز در بازه سنی 50 تا 
65 ساله قرار داشته  اند که با عنوان ازدواج اول، وام ازدواج 

را دریافت کرده اند.
این در حالیست که سن رایج ازدواج در ایران 18 تا 40 
سال است و بر این اساس دریافت وام از طرف متقاضیان 
50 تا 65 ساله و نوجوانان زیر 18 سال اگر به منظور 
تشکیل واقعی خانواده باشد هم باید گفت، در بازه سنی 
بالا کمکی به فرزندآوری و طبیعتا افزایش جمعیت جوان 

کشور نمی کند.
برخی مسئولان حوزه جوانان اما در کنار افزایش رقم 
وام ازدواج به تامین منابع مالی این اعتبار توجه کرده و 
معتقدند، افزایش این وام بدون درنظر گرفتن منابع بانکی 
شاید صرفا صف های انتظار متقاضیان را طولانی تر کند.

توسعه  و  برنامه ریزی  دفتر  کل  مدیر  کریمی  اعظم 
باره  این  در  جوانان  و  ورزش  وزارت  جوانان  اجتماعی 
معتقد است: افزایش میزان تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج با توجه به افزایش قیمت مایحتاج اولیه زندگی 
ضروری اما تامین منابع مالی این اعتبار هم برای بانک ها 

حائز اهمیت است.
وی گفت: در واقع افزایش وام بدون توجه به تامین 

منابع اقتصادی می تواند سبب افزایش مدت زمان انتظار 
متقاضیان وام ازدواج شده و این مساله برنامه ریزی برای 

آغاز زندگی مشترک جوانان را با مشکل مواجه می کند.
وام  پرداخت  رقم  افزایش  همچنین  کریمی،  باور  به 
ازدواج بدون شک تضمین بانک ها را نیز برای زوجین 
افزایش داده و این مساله هم می تواند دریافت این اعتبار 

را برای جوانان دشوار سازد.
ضرورت تدوین دستورالعمل نظارتی بر پرداخت 

وام ازدواج
شماری از کارشناسان این حوزه به منظور پیشگیری از 
تبعات سوء این طرح به ضرورت تدوین یک دستورالعمال 
نظارتی برای جلوگیری از خرید و فروش وام، طلاق و 

ازدواج های صوری تاکید می کنند.
محمدمهدی تندگویان معاون ساماندهی امور جوانان 
وزیر ورزش و جوانان در این باره به خبرنگار اجتماعی 
ایرنا گفته بود: طی سه سال گذشته وام ازدواج پنج برابر 

افزایش یافته و این امر بر استقلال جوانان اثرگذار است.
وی افزود: در واقع این امر با تشکیل زندگی مشترک 
به  بی رویه  از مهاجرت های  روستاها  برخی  در  ویژه  به 
شهر نیز جلوگیری کرد؛ اما این افزایش مبلغ وام ازدواج 
جامع  )دستورالعمل(  نامه  شیوه  یک  تدوین  مستلزم 
برای نظارت و پیشگیری از سوءاستفاده های اقتصادی و 
اجتماعی نظیر خرید و فروش وام و طلاق و ازدواج های 

صوری است.
افزایش  وام،  این  افزایش  شد:  یادآور  تندگویان 
متقاضیان زیر 18 سال را به دنبال داشته که با توجه به 
عدم امکان افتتاح حساب بانکی در این سن، احتمال 

تضییع حقوق این متقاضیان هم وجود دارد.
به گفته وی، همچنین شمار قابل توجهی از متقاضیان 
سن  در  که  هستند  ساله   45  -  50 زنان  ازدواج  وام 
آنها در نرخ رشد  ازدواج  نتیجه،  نبوده و در  فرزندآوری 

جمعیت نیز اثرگذار نخواهد بود.
تندگویان افزود: یکی از مهمترین اهداف پرداخت وام 
ازدواج تشکیل خانواده برای فرزندآوری و بنابراین عدم 
تحقق این اهداف موجب تضییع منابع اقتصادی دولت 
نظارتی  تدوین یک دستورالعمل  اساس  براین  و  است 
مخرب  تبعات  این  از  می تواند  ازدواج  وام  پرداخت  بر 

پیشگیری کند.
با اصلاح ضوابط سنی  دید، سال 1400  باید  حال 
متقاضیان وام می تواند این سرمایه را برای هدف از پیش 

تعیین شده سیاست گذاران کشور سوق دهد؟

اقدامی که می توانند هدف سیاست گذاران را محقق کند

وام ازدواج و ضرورت تدوین یک دستورالعمل نظارتی

اجتماعی

فرمانده عملیاتی طرح شهید سلیمانی قم  اعلام کرد

غربالگری تلفنی ۱۰هزار شهروند قمی 
درطرح شهید سلیمانی

فرمانده عملیاتی طرح شهید سلیمانی قم با اشاره به غربالگری تلفنی 10 هزار 
به صورت  نیز  نفر  و 215  شهروند قمی درطرح شهید سلیمانی گفت: سه هزار 

حضوری غربالگری و شناسایی شدند.
امیر جعفری با بیان اینکه مبارزه با بیماری کرونا در طرح شهید سلیمانی به صورت 
محله محور و خانواده محور بوده است، گفت: در این طرح، استان قم به 95 محله 
تقسیم شد که در هر محله با شکل گیری کمیته عملیاتی شامل امام جماعت، پایگاه 
سلامت و بهداشت، پایگاه بسیج، نخبگان و در برخی محل ها پزشکان و خیرها یاری 
آنها بوده اند. فرمانده عملیاتی طرح شهید  افراد مبتلا به کرونا و خانواده های  گر 
سلیمانی قم با اشاره به اینکه سه دسته تیم نظارتی، حمایتی و مراقبتی در آغاز این 
طرح برای خدمت رسانی به افراد شکل گرفت، افزود: تیم های نظارتی شامل 899 
نفر که در بحث ردیابی و ردگیری و پایش اصناف و نظارت بر رعایت پروتکل ها در بین 
آنها را رصد می کردند و با کمک مرکز بهداشت به آنها تذکر داده می شد. وی با تاکید 
بر اینکه تیم های حمایتی نیز شامل 865 نفر بودند و افرادی که به کرونا مبتلا و به 
پایگاه سلامت مراجعه می کردند آنها را در خرید مایحتاج زندگی و حمایت های مالی و 
رساندن وعده هایی غذایی افراد و خانواده های درگیر کرونا را حمایت می کردند، ادامه 
داد: تیم های مراقبتی در طرح شهید سلیمانی هم که شامل 746 نفر بودند با برقراری 
تماس با افراد و خانواده های آنها یا به صورت حضوری به انجام غربالگری افرادی که 
درگیر کرونا می شدند خدمت رسانی می کردند. جعفری با بیان اینکه در ابتدا افراد 
در تیم های مختلف سازماندهی شدند و آموزش های مختلف در زمینه های حمایتی 
مراقبتی و نظارتی به آنها آموخته شد و برای آنها کارت شناسایی صادر شد، گفت: در 
طرح شهید سلیمانی در مجموع هزار و 100 بسته معیشتی به خانواده های درگیر کرونا 
که نیازمند بودند، اهدا شد که 300 میلیون تومان ارزش این کمک های اهدایی بوده 
است. وی در ادامه با اشاره به اینکه هزار و 200 بسته بهداشتی نیز به خانواده های 
کرونایی نیازمند اهدا شد، افزود: 67 میلیون تومان کمک نقدی نیز شامل دارو و 
وسایلی که برای افراد کرونایی نیاز بوده انجام شده است. جعفری در پایان با اشاره به 
اینکه 312 مورد از خانواده هایی که درگیر کرونا بودند، برای آنها خریدهای مایحتاج 
انجام می شد، گفت: سه هزار 215 نفر در طرح شهید سلیمانی به صورت حضوری و 
بیش از 10 هزار نفر در این طرح به صورت تلفنی غربالگری شده اند و در آمارهایی که 
پایگاه سلامت به بسیج اعلام کرده است، هزارو 148 بیمار کرونایی در ابتدای طرح 
شناسایی شدند و در آذرماه این تعداد به 418 بیمار و در دی ماه 178 بیمار بوده است 

که خوشبختانه این روند با کمک افراد درگیر در این طرح کاهشی بوده است.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد

کاهش66درصدی مراجعه به 
کارگزاری های تامین اجتماعی 

مراجعه   ،3070 طرح  اجرای  با  گفت:  قم  استان  اجتماعی  تامین  مدیرکل 
بیمه شدگان به کارگزاری های تامین اجتماعی این استان 66 درصد نسبت به سال 

گذشته کاهش یافته است. 
علی اصغر دادخواه افزود: سال 99 به عنوان سال تحول دیجیتال سازمان تامین 
اجتماعی نام گذاری شده، و با توجه به شیوع ویروس کرونا، این سازمان طرح 3070 
را رونمایی کرد. وی با بیان این که دوشنبه هر هفته یک سرویس کاملا غیرحضوری و 
نوین، به بیمه شدگان و مخاطبان سازمان تامین اجتماعی ارائه می شود، اضافه کرد: 
تاکنون فرایند ارائه و دریافت 21 خدمت پرمراجعه و پرتراکم  کاملا غیرحضوری شده 
و تا پایان بهمن ماه با افزودن 9 خدمت دیگر جمع این خدمات  غیرحضوری به 30 
مورد خواهد رسید. به گفته وی، فرایند ارائه خدمت به صورت کاملا غیرحضوری، 
10 سرویس در امور بیمه شدگان، 7 سرویس در وصول حق بیمه، 3 سرویس در امور 
مستمری ها و یک سرویس نیز در امور نام نویسی در قالب طرح 3070، عملیاتی شده 
است. دادخواه با اشاره به کاهش حدود 66 درصدی مراجعه مردم و بیمه شدگان به 
کارگزاری های رسمی این سازمان در قم، گفت: در هفت خدمت تعویض و صدور 
دفترچه، تامین اعتبار، انعقاد قرارداد مشاغل آزاد و اختیاری، پرداخت هزینه پروتز 
و اوروتز، پرداخت کمک هزینه ازدواج، پرداخت هزینه کفن ودفن و ابلاغ برگه های 
مطالباتی کارفرمایان در آذرماه امسال و با اجرای این طرح، 29 هزار و 990 مراجعه 
به پنج کارگزاری تامین اجتماعی در قم داشته ایم. وی خاطرنشان کرد: درحالی که 
در آذرماه سال 98 تعداد مراجعات مردم و بیمه شدگان برای دریافت این 7 سرویس 
افزود: برای تمدید اعتبار  به میزان 87 هزار و 760 مراجعه ثبت شده است. وی 
دفترچه های درمان تامین اجتماعی در آذرماه سال 98  تعداد 52 هزار و 317 مراجعه 
به کارگزاری های قم صورت گرفته که این رقم در آذرماه امسال و پس از اجرای طرح 
3070 به عدد صفر رسیده است. مدیرکل تامین اجتماعی قم خاطرنشان کرد: پس از 
اجرای طرح 3070 در 2 خدمت پرداخت غرامت دستمزد ایام بیماری و صدور گواهی 
اقساط مستمری بگیران، هیچ مراجعه ای به کارگزاری های تامین اجتماعی قم در 

آذرماه امسال ثبت نشده است.
 

رییس اتحادیه ناشران استان قم: 

مشارکت ۱7۰ ناشر قمی در نمایشگاه 
مجازی کتاب تهران 

رییس اتحادیه ناشران استان قم گفت: در نمایشگاه کتاب امسال که از یکم بهمن 
ماه فعالیت آن به صورت رسمی و از طرق مجازی آغاز شده یک هزار و 732 ناشر در آن 

شرکت کرده اند که از این تعداد 170 ناشر از  این استان بوده است. 
حمید خرمی با بیان اینکه فعالیت این نمایشگاه تا ششم بهمن ماه سال جاری ادامه 
دارد، افزود: تمام کتاب های داخلی این نمایشگاه با 20 درصد و کتاب های خارجی با 

50 درصد تخفیف عرضه می شود.  
وی ادامه داد: علاقه مندان برای مشاهده و خرید کتاب های عرضه شده می توانند 

به  سامانه نمایشگاه به آدرس  https://www.tehranbookfair.ir مراجعه کنند.
خرمی، از جمله ویژگی های این نمایشگاه را ارسال رایگان کتاب های خریداری شده 
به سراسر کشور دانست و گفت: از دیگر ویژگی های این نمایشگاه امکان بازدید در 24 

ساعت شبانه روز  است.
رییس اتحادیه ناشران قم، برگزاری نمایشگاه کتاب به صورت مجازی را تجربه ای 
متفاوت دانست و افزود: اگر چه نمایشگاه به صورت مجازی است ولی در ایام برگزاری 
آن، غرفه ناشران از 6 صبح تا 9 شب باز است و مسئول غرفه هر نشر باید در غرفه حضور 
داشته و پاسخگوی سوالات مخاطبان باشد اما مردم به صورت 24 ساعته می توانند از 
نمایشگاه دیدن کرده و خرید کنند. وی ادامه داد: در این رویداد مهم فرهنگی، بالغ 
بر 100 هزار عنوان کتاب  به نمایش در آمده است . وی اظهار داشت:  دانشجویان تا 
سقف 200 هزار تومان، استادان دانشگاه و طلاب تا سقف 400 هزار تومان از یارانه 
خرید کتاب بهره مند می شوند،  ضمن اینکه یارانه اهالی قلم طبق ضوابط سیستم 
رتبه بندی اهل قلم بین 200 تا 500 هزار تومان است. وی تصریح کرد: یارانه خرید 
کتاب )بن کتاب( به صورت »اعتبار خرید« به کد ملی متقاضیان اختصاص پیدا 

می کند بنابراین برای ثبت نام نیاز به واریز وجه نیست.
خرمی با بیان توصیه هایی برای خرید از این نمایشگاه گفت: افزودن کتاب به سبد 
خرید صرفاً به معنی رزرو موقت کتاب است و تا زمانی که مبلغ سفارش پرداخت نشود، 
فرایند خرید تکمیل نخواهد شد ضمن اینکه ضروری است در هنگام خرید و قبل از 
پرداخت وجه، به مشخصات کتاب اعم از عنوان، ناشر، سال نشر، قیمت دقت نمایند 
چرا که پس از پرداخت وجه و تکمیل فرآیند خرید، امکان تغییر یا لغو سفارش وجود 
ندارد. وی تاکید کرد: در این نمایشگاه، کتاب ¬های منتشر شده از سال 1392 تا 

کنون از سوی ناشران عرضه شده است وسفارش خرید به صورت 24 ساعته است.
 

با همکاری مراکز علمی و اقتصادی  صورت می گیرد

توسعه مشاغل خانگی در استان قم 
با حضور  استان قم جلسه ای  توسعه مشاغل خانگی در  راستای طرح ملی  در 

مدیرعامل مؤسسه دارالفنون بوریا برگزار شد. 
این جلسه با حضور طیبه شیخی مدیرعامل موسسه دارالفنون بوریا به صورت آنلاین 

و در حوزه مشاغل خانگی و تجارب این حوزه بحث و گفتگو شد.
در ابتدای این جلسه که در سامانه امجد جهاد دانشگاهی به صورت آنلاین برگزار 
شد، یاسر شریفی، مدیر اجرایی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی استان قم بیان کرد: 
این طرح به کارفرمایی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی توسط جهاد دانشگاهی در 

کشور در حال اجرا می باشد.

اعضای شورای اسلامی شهر قم خواستارشدند  

تکمیل آرامستان نیمه تمام دارالسلام
اعضای شورای اسلامی شهر قم با اشاره به نیاز کلانشهر قم به آرامستان های جدید 

در جهات اربعه، تکمیل آرامستان نیمه تمام دارالسلام را خواستار شدند. 
مشکل کمبود آرامستان بویژه در کلانشهرها و همچنین جانمایی مناسب برای این 
آرامستان ها، از اموری است که همواره مورد توجه مدیریت شهری کلانشهرها بوده 

است.
در این بین، کلانشهر قم نیز از این قاعده مستثنی نبوده و از این رو از چند سال 
گذشته، برنامه ریزی هایی در مدیریت شهری برای جانمایی و پیش بینی احداث 
آرامستان های جدید مطابق با نقشه های توسعه ای محدوده شهری صورت گرفته 

است.
در این باره رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی شهر قم با بیان این که جانمایی 
های لازم برای آرامستان های مورد نیاز قم صورت گرفته است خاطر نشان کرد: این 
جانمایی ها در جهات چهارگانه و مطابق با ابلاغیه سازمان شهرداری ها بوده است 
تا مشکل برخی کلانشهرها مانند تهران و محدودیت آن به آرامستان بهشت زهرا، در 

قم پیش نیاید.
روح الله امراللهی افزود: بر این اساس یکی از آرامستان های پیش بینی شده برای 
قم، آرامستان دارالسلام در ضلع جنوب شرقی جمکران است که بررسی های صورت 
گرفته نشان می دهد این محدوده، مشکل زیست محیطی، باد و یا آب های زیرزمینی 
ندارد و از این لازم است تا تسریعی را از سوی شهرداری و در عملیات عمرانی آن شاهد 
باشیم. وی در عین حال ادامه داد: آرامستان دارالسلام نیازمند تکمیل راه دسترسی 
است تا ان شاء الله با این عملیات لازم و ضروری، مراحل بعدی توسعه و نهایی شدن 

این پروژه نیز اجرایی شود.
 تامین زیرساخت های آرامستان دارالسلام

همچنین در این باره، رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی 
شهر قم نیز اظهار کرد: برای رونق یافتن آرامستان دارالسلام باید به زیرساخت های آن 

توجه ویژه ای از سوی شهرداری قم صورت گیرد.
سیدمجتبی سبحانی ثابت همچنین افزود: در عین حال ضروری است تا برای رونق 
این آرامستان، مشوّق های لازم در نظر گرفته شود تا این آرامستان، به صورت گام به گام 

روند تکمیل و توسعه خود را طی کند و نهایی شود.
در عین حال رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و امور سرمایه گذاری شورای اسلامی 
شهر قم درباره اختصاص بودجه به آرامستان دارالسلام توضیح داد: متأسفانه باید 
گفت این آرامستان در سال های 1397 و 1398، هیچ پیشرفت محسوسی را نسبت 

به بودجه در نظر گرفته شده برای آن نداشته است.
مجید اخوان اضافه کرد: امید است در سال جاری و بر اساس بودجه در نظر گرفته 

شده، فعالیت هایی برای تکمیل این پروژه انجام شده باشد.
وی در ادامه پیشنهاد بازدید اعضای شورای اسلامی شهر را از روند اجرایی و تکمیلی 

آرامستان دارالسلام مطرح کرد.
و اما رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز درباره این پروژه بیان کرد: تاکنون اعضای 
شورای اسلامی شهر قم دو بار از آرامستان دارالسلام بازدید کرده اند و باید گفت 

فعالیت هایی در آن محدوده انجام و بسترهایی آماده شده است.
عبدالله جلالی افزود: آرامستان دارالسلام باید عملا راه اندازی شود تا موانع و 

مشکلات موجود پس از راه اندازی در روندی تدریجی رفع شده و به سرانجام برسد.
وی ادامه داد: یکی از پیشنهادها این است که این پروژه تا پیش از نوروز 1400 با 
تکمیل راه دسترسی عملا به بهره برداری برسد و البته مشکل فقدان غسالخانه نیز فعلا 

و به صورت موقتی توسط غسالخانه بهشت معصومه پوشش داده شود.
و نظارت شورای اسلامی شهر قم درباره  این حال رئیس کمیسیون حقوقی  با 
این پروژه نظر دیگری دارد. حسین اسلامی در این موضوع تصریح کرد: تسریع در 
عملیات راه اندازی و بهره برداری از پروژه آرامستان دارالسلام مطلوب است، اما در 
عین حال باید توجه داشت که اگر این پروژه به صورت ناقص به بهره برداری برسد، 

وجهه خوبی ندارد و حتی ممکن است با عدم استقبال عمومی رو به رو شود.
 

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  تاکید کرد

ضرورت کارآفرینی در روستاها و حل 
مشکل بیکاری روستاییان

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بر ضرورت کارآفرینی در روستاها و حل مشکل 
بیکاری روستاییان تأکید کرد و گفت: اگر در روستاها کاری متناسب با سن و سال و 
شأن و منزلت جوانان روستایی فراهم شود، آنها مجبور به مهاجرت به شهرها نمی شوند 

و به این صورت، بسیاری از مشکلات روستاییان حل می شود.
 آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار با مدیرعامل صندوق کارآفرینی 
امید، با اشاره به فرا رسیدن ماه بهمن و ایام دهه فجر، اظهار کرد: بهمن، ماه بهار 
انقلاب اسلامی است؛ از ابتدای پیروزی انقلاب دشمنان ما امید داشتند که این 
انقلاب مردمی در همان ماه ها و سال های اولیه با شکست مواجهه شود اما به کوری 

چشم آنها ایران اسلامی روز به روز پیشرفت می کند.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به تلاش های شبانه روزی دشمنان 
برای مقابله با نظام اسلامی تأکید کرد: دشمنان ما از هیچ تلاشی برای تضعیف نظام 
و انقلاب اسلامی، فروگذار نکردند اما به لطف خدا و هوشیاری مردم، همیشه شکست 

خوردند که آخرین نمونه آن سرنوشت ترامپ است که دیدید با چه ذلتی مواجهه شد.
امام جمعه شهر مقدس قم بر ضرورت حمایت از استعدادها در گوشه و کنار کشور 
تأکید کرد و افزود: یکی از معضلات کشور، حاشیه نشینی است؛ بیکاری جوانان و 
مشکلات متعدد کشاورزان و روستاییان، باعث کوچ کردن آنها از روستاها به شهرها می 
شود و این جمعیت وقتی به شهرها می آیند، همچنان با بیکاری مواجه هستند و به 
ناچار به حواشی شهرها کشیده می شوند که متأسفانه گاهی با آسیب های اجتماعی 

از جمله اعتیاد نیز همراه می شوند.
عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان حمایت از روستاییان را ضروری دانست و گفت: 
حمایت از روستاییان، در پیشرفت کشور نیز تأثیر دارد؛ یک زمانی روستاییان همه 
مایحتاج زندگی از لبنیات تا گوشت و مرغ و سبزی و... را خودشان تولید می کردند و به 
کسی محتاج نبودند اما متأسفانه شاهد هستیم که امروزه به دلایل مختلف، روستاها 
وضعیت خوبی ندارند.  وی همچنین بر ضرورت کارآفرینی در روستاها و حل مشکل 
بیکاری روستاییان تأکید کرد و گفت: اگر در روستاها کاری متناسب با سن و سال و 
شأن و منزلت جوانان روستایی فراهم شود، آنها مجبور به مهاجرت به شهرها نمی شوند 

و به این صورت، بسیاری از مشکلات روستاییان حل می شود.

معاون سازمان صمت  استان قم:

۱۰۰ درصد نهاده های مرغداری های قم 
تأمین  شد

 معاون سازمان صمت  قم با بیان اینکه در حال حاضر جهت تعادل بخشی به بازار 
تخم مرغ، 100درصد نهاده های مرغداری های قم تأمین  شد، گفت: اگر تخم مرغی 
گران تر از این قیمت مصوب عرضه شود برای آن پرونده تخلف صنفی تشکیل می شود.
امیرحسین پروان در گفت وگو با خبرنگاران در مورد وضعیت بازار تخم مرغ در استان 
اظهار داشت: وضعیت توزیع تخم مرغ به خوبی احصاء می شود تا با توجه به قیمت 
مصوب، دچار نوسان و کمبود نشویم. وی با بیان اینکه روزانه 5تن تخم مرغ توسط 
اصناف تولیدی قم مصرف می شود و بخش عمده ای از تخم مرغ برای مصارف خانوار 
در چرخه توزیع قرار می گیرد، تصریح کرد: در قم 400 صنف قناد و 300 صنف 
اغذیه فروشی و ده ها صنوف مصرف کننده تخم مرغ فعال هستند و باید میزان مصرف 
این صنوف تأمین شود. پروان بیان کرد: افزایش مصرف تخم مرغ در سرما به خصوص 
سه ماه آخر، تعادل بخشی به بازار این کالا را ضروری می کند، در این راستا تمهیدات 

لازم برای تأمین تخم مرغ به میزان مصرف روزانه در قم اندیشیده شده است.
تأمین  به منظور  کرد:  خاطرنشان  قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  معاون 
تخم مرغ موردنیاز، از جهاد کشاورزی تقاضا شد روزانه 60 تن از تولیدات را در اختیار 

توزیع کنندگان قرار دهند تا با توجه به تقاضای بازار، مانع از گرانی تخم مرغ شویم.
وی با تأکید بر اینکه در سطح استان قم، قیمت گذاری در جهت خرید محصول از 
مرغدار 14 هزار تومان تعیین شده است، ابراز کرد:  اگر تخم مرغی گران تر از این قیمت 

مصوب عرضه شود برای آن پرونده تخلف صنفی تشکیل می شود.
پروان یادآور شد: مرغداری ها ملزم به همکاری و تحویل تخم مرغ موردنیاز بازار 
هستند و جهاد کشاورزی باید دراین باره متولی شود تا محصولات موردنیاز در اختیار 

کارخانجات و مراکز توزیع قرار بگیرد.
وی اضافه کرد: در حال حاضر جهت تعادل بخشی به بازار تخم مرغ، 100درصد 
نهاده های مرغداری های قم تأمین شده است و درنهایت پس از تحویل محصول، با 

قیمت مصوب 16هزار و 500 در اختیار مصرف کننده قرار بگیرد.

 
این روزها و به دلیل آموزش آنلاین، استفاده کودکان از اینترنت و فضای مجازی 
افزایش یافته است. اتفاقی که می تواند کمک کند تا روند آموزش و تحصیل متوقف 
نشود و در آینده نیز آموزش مجازی بیشتر مورد استفاده قرار گیرد. اما ضرورت مهم 

در این میان، تولید محتوای مناسب برای کودکان است.
به  را  انسان ها  زندگی  از  زیادی  بخش  اجتماعی  شبکه های  و  مجازی  فضای 
خود اختصاص داده اند. این امکانات به تنهایی توانسته فرهنگ، آداب و رسوم 
و خلق وخوی مردم را تحت تاثیر خود قرار دهد. این تغییرات البته سن و سال هم 
نمی شناسد و همه افراد، از جوانان تا افراد میانسال، تحت تاثیر فضای مجازی قرار 
گرفته اند. طبیعی است بسیاری از محتواهای این فضا برای همه مناسب نیستند و 

هر کس در هر سنی باید از محتوای مناسب خود استفاده کند.
مساله محتواهای فضای مجازی وقتی جدی می شود که کودکان بخواهند وارد این 
فضا شوند و به جست وجو و سرگرم شدن در این دنیای پیچیده و رنگارنگ بپردازند. 
کودکان کنجکاوی که شخصیتشان در حال شکل گیری است و از هر چیزی که 

می بینند و می شنوند تاثیر می گیرند.
تقریبا یک سالی است که کودکان برای حضور در فضای مجازی دلیل موجهی 
یافته اند؛ کرونا و آموزش های آنلاین. با پیش آمدن این شرایط، کودکان در کنار 
تحصیلشان با محتواهای دیگر هم آشنا می شوند و روشن است که باید به فکر تولید 

محتوای مناسب برای رده های سنی مختلف کودکان و نوجوانان باشیم.
مجلس شورای اسلامی در بودجه سال 1400 مبلغ کلانی به عنوان تولید محتوا 
در فضای مجازی اختصاص داده است اما عجیب اینکه این مبلغ را در اختیار دو 
سازمانی قرار داده که بودجه جداگانه دارند و حتی از پس وظایف کنونی خود 

برنمی آیند و به نوعی تولید محتوا را انحصاری کرده است.
در همین رابطه و درباره ضرورت تولید محتواهای مناسب و استاندارد برای کودکان 
در فضای مجازی توسط متولیان و مسئولان این حوزه، با حسین کرمانی پژوهشگر 

رسانه های اجتماعی گفت وگو کردیم.
چه کسانی و کجا، باید چه محتواهایی تولید کنند؟

کرمانی درباره ضرورت تولید محتواهای مناسب و استاندارد برای کودکان در فضای 
مجازی به خبرنگار ایرناپلاس گفت: به طور قطع باید این اتفاق بیفتد اما فضای 
مجازی یک مساله چند بعدی است.  یعنی وقتی از فضای مجازی صحبت می کنیم 
باید مشخص شود منظور ما وب 1، اینترنت، وب 2 یا رسانه های اجتماعی است. 
چون صحبت درباره هر یک از آنها الزامات خاص خود را دارد و ادبیات مفهومی و 

نظری متفاوتی دارند.
از طرف دیگر وقتی کودک با فضای مجازی پیوند می خورد به مساله ای تبدیل 
می شود که این مساله به چند بخش مختلف از جمله میزان دسترسی، چگونگی 
دسترسی  به اینترنت و رسانه های اجتماعی تقسیم می شود. در حال حاضر عامه 
مردم درکی که از اینترنت دارند مبتنی بر همان درک از رسانه های اجتماعی است. 
یک بحث این است که کودک چه میزان دسترسی داشته باشد و بحث دیگر، محتوایی 
است که باید برای او تولید  شود. این مساله بسیار مهمی است که چه کسانی و کجا 
باید چه محتواهایی را تولید کنند. موضوع دیگر، شیوه نمایش و استفاده از این 

محتواها، تصاویر یا فیلم هایی برای کودکان در رسانه های اجتماعی است.
تاثیر اینترنت بر توانایی های اجتماعی و هوش کودک

وی با شرح دلایل مخالفان و موافقان حضور کودکان در فضای مجازی و استفاده 
آنها از اینترنت بیان کرد: بحث دسترسی کودک به محتوای فضای مجازی چند 
مساله دارد؛ برای نمونه این فضا می تواند شیوه جامعه پذیری کودک را عوض کند. 
می تواند روی توانایی های اجتماعی، هوش هیجانی، خلق وخو و درک کودک تاثیر 
بسیار بگذارد. طبق قوانین در نظر گرفته شده اگر افراد تا 18 سالگی را کودک در نظر 
بگیریم متوجه می شویم کودک در سنی است که در حال کشف جهان و شناسایی 
آن است و در سنین پایین تر آگاهی کاملی ندارد که بخواهد خودآگاهانه در مورد 
مسائل مختلف و حتی حضور و استفاده از اینترنت تصمیم بگیرد. بنابراین مساله ای 
که از دیرباز مطرح  بوده این است که آیا اساسا کودکان باید از اینترنت استفاده کنند 
یا خیر؟ به گفته کرمانی، طرفداران استفاده نکردن کودکان از اینترنت بر جنبه های 
منفی آن، چون آثار سوء روانی و جامعه پذیری بر کودکان تاکید می کنند اما آنهایی که 

موافق استفاده از آن هستند بر جنبه اجتماعی این قضیه تاکید دارند.
وی معتقد است: طبق نظر موافقان، کودکی که به اینترنت دسترسی ندارد وقتی 
در محیط دوستانش یا در محیط های کودکانه دیگر قرار بگیرد که دوستانش مدام از 
تجربه هایشان از اینترنت و فضای مجازی صحبت  کنند، گویی کودک به نوعی خود 
را با آنها مقایسه می کند و احساس محرومیت اجتماعی به او دست می دهد. در هر 

صورت شرایط به گونه ای شده که نمی توان کودک را از فضای مجازی محروم کرد.
صداوسیما و آموزش وپرورش؛ دو نهاد متولی

با شیوع کرونا و اجبار استفاده دانش آموزان از فضای مجازی برای تحصیل، بحث 

و اهمیت محتواهای فضای مجازی بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته است. ترس 
خانواده ها از یک سو و ناچار بودن آنها برای در اختیار قرار دادن ابزار هوشمند و 
اینترنت به فرزندانشان این مساله را مطرح می کند که در این شرایط باید چگونه با 

کودکانشان تعامل کرد؟
کرمانی در این زمینه گفت: به دلیل آنلاین شدن تحصیل کودکان دیگر نمی توان به 
کودک بالای هفت سال اجازه نداد که در فضای مجازی باشد. اما در زمان آموزش در 
فضای مجازی، ممکن است کودک به سایت های دیگری برود و محتواهای دیگری 
را مشاهده کند. یعنی خود را فقط به بحث های درسی  در اینترنت محدود نمی کند. 
راه حل، آموزش درست است که ما در این موضوع به طور وحشتناکی خلاء داریم. اما 
آموزش درست باید از سوی چه کسانی باشد؟ این آموزش باید از طرف صداوسیما 
باشد؛ هر چند تلویزیون به گونه ای است که اگر خاموش باشد مفیدتر از این است 

که روشن باشد.
دیگری آموزش وپرورش است که یک سازمان ایستا و راکد است. البته معلمانی 
هستند که زحمت می کشند و ما منکر زحمات آنها نیستیم و حتی به دلیل کرونا 
چالش های بسیاری هم برای آنها ایجاد شده است. گروه دیگر خانواده ها هستند. 
متاسفانه خود خانواده ها هم در این زمینه آموزش های لازم را ندیده اند چون برایشان 

دغدغه و مساله نیست و این موضوع به حال خود را رها شده است.
نباید فقط کودک را در نظر گرفت

این پژوهشگر درباره ویژگی های محتواهای استاندارد و مناسب کودکان در فضای 
مجازی و تولید این محتواها توسط نهادهای متولی بیان کرد: به نظرم صداوسیما 
و آموزش وپروش، دو نهاد عمده اند که در این حوزه به شدت تاثیرگذارند؛ البته در 
جاهای دیگر مانند پژوهشکده فضای مجازی نیز می توانند به این قضیه ورود کنند 

که این کار را انجام نمی دهند
باید به این نکته توجه شود که وقتی برای کودکان درباره تولید محتوا و بسته 
محتوایی صحبت می شود، فقط خود کودک را نباید در نظر گرفت. بلکه برای معلم، 

والدین نیز درباره شیوه تعامل با کودک باید محتوا تولید شود.
جذاب بودن محتواها

باید  تولید محتوا کنیم  برای فضای مجازی  بخواهیم  اگر  تاکید دارد،  کرمانی 
پژوهش هایی انجام شود و برخی محتواهای درسی و کمک آموزشی تولید شود. 
در کنار این محتواها باید وقتی کودک از اینترنت استفاده می کند به محتواهایی 
دسترسی داشته باشد که جذاب و سرگرم کننده هم باشند که در آنها بُعد آموزشی 
و اخلاقی نیز تدوین شده باشد. در این صورت معلم یا پدر و مادر می توانند به 
کودک پیشنهاد دهند که اگر می خواهید به فضای مجازی بروید به بخشی بروید که 
کتاب های خواندنی در آن وجود دارد یا به موزه آنلاین بروید یا به جاهای دیگر سر 
بزنید. اما به دلیل اینکه این مساله دغدغه شان نیست، به تولید چنین محتواهایی 

دست نمی زنند و برایشان اهمیتی ندارد.
اهمیت ایدئولوژیک نبودن محتواهای تولید شده

نبودن  ایدئولوژیک  اهمیت  خصوص  در  اجتماعی  رسانه های  پژوهشگر  این 
محتواهای تولید شده در فضای اجتماعی یادآوری کرد: باید به این نکته نیز توجه 
شود که اگر بخواهند تولید محتوا کنند نباید دست به تولید محتواهای ایدئولوژیک 
بزنند، چون چنین محتوایی هیچ جذابیتی برای کودک ندارد. در برخی محتواهای 
موجود به روحیات کودک، نیازها و مقتضیات دوران کودکی هیچ توجهی نشده 
است؛ این دسته از تولیدات نه تنها مورد توجه و استفاده کودک واقع نمی شود بلکه 
آنها را پس می زند. در تولید محتوا به طور حتم باید ارزش های اخلاقی رعایت شود اما 

ارزش های اخلاقی با ارزش های ایدئولوژیک متفاوت است.
کودک را نمی توان مجبور کرد چیزهایی که شما دوست دارید را نگاه کند اما باید 
تلاش کرد محتوای مناسب برای آن تولید شود و در اختیارش گذاشته شود تا با امید 
و انگیزه از این محتوا استفاده کند. در هر صورت نکته نهایی اینکه بسیاری از مسائل 
به طور عمده توسط مسئولان انکار می شود و برخی از این پیچیدگی ها درک درستی 

ندارند.

چه کسانی و کجا، باید چه محتواهایی تولید کنند؟

تولید محتوا برای کودکان در فضای مجازی نیازمند متولی کاردان
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و  بودن  سنتی  کشور  توزیع  نظام  اساسی  مشکل  گفت:  ایران  تعاون  اتاق  رئیس 
سازمان دهی نامناسب آن است که امکان نظارت و رصد اثربخش را مشکل کرده است.

»بهمن عبداللهی« اظهار داشت: نگاهی به اقتصاد کشورهای توسعه یافته نشان 
می دهد که تعاونی ها جایگاه ویژه ای در اقتصاد آنها دارد، همچنین با توجه به نقش موثر 
تعاونی ها در دوران دفاع مقدس باید از این ظرفیت در دوران جنگ اقتصادی نیز بهره مند 

شد.
وی با اشاره به سیستم توزیع در اقتصاد کشور، بیان داشت: سیستم توزیع یکی از 
زیرسیستم های اقتصادی کشور است که پیچیدگی فراوانی دارد و در نظام اقتصادی ما 

دچار مشکلاتی است.
رئیس اتاق تعاون ایران ادامه داد: همانطور که امر تولید در رشد اقتصادی نقش اساسی 
دارد، نحوه توزیع کالاها نیز در توسعه اقتصادی کشور تأثیر غیرقابل انکاری دارد. علاوه بر 
نقش ویژه توزیع مطلوب کالاها در حمایت از مصرف کنندگان، رشد و توسعه بخش های 

تولیدی در یک اقتصاد پویا نیز مستلزم وجود یک نظام توزیع کارآمد است.
این مقام مسئول سیستم توزیع را حلقه واسطه مصرف کننده و تولیدکننده توصیف 

کرد و گفت: در صورتی که سیستم، پویایی و شفافیت لازم را داشته باشد اطلاعات واقعی 
از بازار را در اختیار تولید کننده قرار میدهد و این امر می تواند به سرمایه گذاری و توسعه 

فعالیت های اقتصادی منجر شود.  
وی افزود: از طرف دیگر در رابطه با کالاهای اساسی نیز مصرف کننده هزینه بیشتر 
از قیمت واقعی کالاها را پرداخت نخواهد کرد و نقش دلالان و واسطه ها در این چرخه 
حذف یا کم رنگ می شود. رئیس پارلمان بخش تعاون با اشاره به مشکل سنتی بودن 
به دلیل ماهیت نوع  تعاون  توزیع تصریح کرد: بخش  نامناسب نظام  و سازماندهی 
شرکت داری و تاکید بر تعاون و همکای ظرفیت های مناسبی جهت سامان دهی نظام 
توزیع کشور هم در بخش تامین نیاز تولید کنندگان و مصرف کنندگان را دارد و می تواند 
زیرساخت مناسبی جهت توزیع کالاها و مواد اولیه اساسی کشور به صورت هدفمند 
تعاون  از ظرفیت موجود در بخش  تاکنون  البته  ادامه داد:  این مقام مسئول  باشد. 
برای توزیع کالاهای اساسی توسط اتحادیه های تخصصی مصرف و تأمین مواد اولیه 
واحدهای تولیدی توسط اتحادیه های تخصصی تأمین نیاز استفاده شده که رضایت 
مناسبی را در پی داشته است و نظر به گستردگی شبکه توزیع در بخش تعاون؛ این امکان 
وجود دارد تا این بخش با ظرفیت بیشتری در امر توزیع ورود پیدا کرده و بازوی توانمندی 

در این بخش برای دولت باشد.
عبداللهی با تاکید بر اهمیت شفافیت در نظام توزیع،  اظهار داشت: می توان گفت 
مهم ترین مزیت اتحادیه های تخصصی تأمین نیاز، منسجم بودن آنهاست که به صورت 
تشکل های بهم پیوسته فعالیت می کنند و باعث می شوند تا امر نظارت و رصد فعالیت 

آنها با صرف کمترین هزینه و در حداقل زمان ممکن، امکان پذیر شود.
وی خاطرنشان کرد: کالاهای اساسی به دلیل اینکه با معیشت گروه های زیادی از 
اقشار جامعه به ویژه استان های محروم و قشرکارگری، کارمندی و فرهنگی ارتباط دارد، 
وجود 6 هزار فروشگاه منسجم و یکپارچه تحت پوشش تعاونی های مصرف و در قالب 
اتحادیه های کارگری، کارمندی و فرهنگیان در سراسر کشور شبکه گسترده ای را شامل 
می شوند که توزیع از طریق این اتحادیه ها باعث می شود تا افراد نیازمند بیشتری به آنها 

دسترسی داشته باشند.
رئیس اتاق تعاون ایران با اشاره به سایر توانمندی و ظرفیت های بخش تعاون بیان 
داشت: در 17 استان مرزی  17 اتحادیه مرزنشینان وجود دارد و این اتحادیه ها با تعداد 
460 شرکت تعاونی حدود هفت میلیون نفر تحت تکفل دارد که نظر به محرومیت مناطق 

مرزی، می تواند در توزیع کالاهای اساسی بین افراد نیازمند، نقش مهمی را ایفا کند.

رئیس اتاق تعاون ایران :
سنتی بودن و سازماندهی نامناسب مشکل اساسی نظام توزیع است

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد:

تحویل ٧٠٠ خودروی سواری کرایه 
بین شهری تا پایان امسال

وزیر راه و شهرسازی در مراسم تحویل خودروهای نوسازی شده سواری کرایه 
بین شهری، گفت: تا پایان امسال ٧٠٠ دستگاه خودروی سواری کرایه بین شهری 

وارد ناوگان حمل و نقل خواهد شد.
محمد اسلامی دیروزدر مراسم تحویل خودروهای طرح نوسازی ناوگان سواری 
افزود:  شد،  برگزار  ساپکو  شرکت  همایش های  سالن  در  که  بین شهری  کرایه 
بهسازی و نوسازی ناوگان در همه شیوه های حمل و نقل همواره از برنامه های 

اصلی دولت است.
وی ادامه داد: تا پایان دولت طول خطوط ریلی ٥٠ درصد افزایش خواهد یافت 

که رکورد ساخت خطوط ریلی در یک دولت است.
اسلامی با بیان اینکه در این دولت طول آزادراه ها نیز به افزایش ٥٠ درصدی 
رسید، ادامه داد: طول بزرگراه ها تا پایان دولت از ١٢ هزار و ٣٠٠ کیلومتر به ٢٢ 

هزار کیلومتر افزایش خواهد یافت که تحولی بزرگ در حمل و نقل کشور است.
وزیر راه و شهرسازی به مراسم امروز که تحویل سوییچ خودروهای سواری کرایه 
بین شهری به مالکان آنها در هر استان بود اشاره کرد و گفت: ٢٨ هزار خودروی 
فعال بین شهری عمر متوسط ١١ سال دارند. استاندارد عمر ناوگان کرایه بین 
شهری ١٠ سال است و ما فقط یک سال عقب بودیم اما شروع به نوسازی کردیم.

وی ادامه داد:٣ هزار دستگاه خودرو تا پایان ١٤٠٠ مورد تعهد ایران خودرو قرار 
گرفته است که ٧٠٠ دستگاه تا پایان امسال و باقی آن تا پایان سال آینده تحویل 
داده خواهد شد. به گفته وزیر راه تحویل این خودروها سن ناوگان سواری را به زیر 
سن مجاز کاهش خواهد داد. اسلامی گفت: ٧٠ درصد منبع مالی این نوسازی 
از طریق تسهیلات بانکی است. وزیر راه و شهرسازی خبر داد که اطمینان مردم 
نسبت به مسافرت به سواری بین شهری افزایش یافته است و گفت: ٧.٥ میلیون 
سفر در سال با کرایه سواری بین شهری انجام شده است یعنی هر خودرو ١٠٠٠ 

مسافر را در سال جابجا کرده است.
وی گفت: مشکل اصلی در بخش حمل و نقل مسافر مربوط به مینی بوس است 

که دچار فرسودگی هستند.
وزیر راه و شهرسازی گفت: راه حل آن است که با حمایت از تولید و صنعت 
داخلی عقب ماندگی در بخش مینی بوس و اتوبوس که به مراتب شرایط بدتری 
را تجربه می کند جبران کنیم. وی با هشدار به اینکه به سن فرسودگی اتوبوس 
نزدیک شدیم، گفت: باید نسل جدید اتوبوس های با کیفیت وارد چرخه حمل و 
نقل کشور شود. اسلامی گفت: در بخش باری نیز ٥٥ هزار کامیون بالای ٤٠ سال 

داریم که نتیجه بی توجهی است و باید شرایط را تغییر دهیم.
وزیر راه و شهرسازی گفت: هر هفته ١٠ میلیون تن بار جابجا می شود که نشان 
از پویایی حمل و نقل و پویایی اقتصاد و تولید دارد و ما امیدواریم صنعت خودرو 
با عبور از مونتاژ و قطعه سازی خود سازنده خودروهای با کیفیت در بخش بار و 

مسافر شود.

دبیر ستاد تنظیم بازار:

ارز مورد نیاز واردات کالاهای اساسی
 ۳ ماه اول ۱۴۰۰ تامین شد

دبیر ستاد تنظیم بازار گفت: ارز مورد نیاز واردات کالاهای اساسی امسال و سه 
ماهه اول 1400 تامین شده است.

عباس قبادی دیروز در جلسه ستاد تنظیم بازار، با اشاره به اقدامات بانک مرکزی 
برای تأمین ارز گفت: بانک مرکزی تمام ارز مورد نیاز سال 99 و آنچه که در برنامه 
بوده را به اتمام رسانده اند و به ما برای تأمین ارز سه ماه آینده قول داده اند بطوری 
که به ما اعلام کرده اند خریدهای مورد نیاز سه ماه اول سال آینده را انجام دهیم 
و اعلام کرده اند که ارز مورد نیاز سه ماه اول سال را تأمین کرده اند و به موقع نیز 

پرداخت می شود.
وی با اشاره به گزارش بنادر کشور اظهار داشت: بالغ بر 7 میلیون و 200 هزار تن 
در حال حاضر کالا در بنادر )گمرک و روی کشتی( کشور موجود است که 4 میلیون 

و 200 هزار تن از آن کالای اساسی است.
قبادی گفت: روند ورودی و خروجی کالا رضایت بخش است و در بعضی اقلام 

مانند کنجاله، جو، ذرت ورود کالا به کشور کاملًا امیدوار کننده است.
دبیر کارگروه تنظیم همچنین به قیمت گذاری مواد سلولزی اشاره کرد و گفت: 
مقرر شد تا تولید کنندگان در این باره هفته آینده به کارگروه مربوطه مراجعه کنند.

وی همچنین گفت: آمار ارائه شده در جلسه امروز درباره تولید مواد پروتئینی و 
لبنی حکایت از ثبات نسبی تولید و عرضه این مواد در بازار دارد.

دبیر کارگروه ستاد تنظیم بازار با اشاره به قاچاق دام زنده از مرزهای کشور گفت: 
از مجموعه مرزبانی، دستگاه های نظارتی و مجموعه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز می خواهیم تا به گونه ای برای مبارزه با قاچاق دام برنامه ریزی کنند، تا شرایط 
قاچاق و ریسک قاچاق به حداکثر برسد و این مساله منجر به بروز مشکل برای 
کشور نشود، البته دامپزشکی در شهرهای مرزی محدودیت هایی را ایجاد کرده که 

امیدواریم نتیجه بخش باشد.
وی همچنین با اشاره به موضوع آنفلوانزای مرغی بیان داشت: بر اساس گزارشی 
که توسط دامپزشکی در جلسه امروز ارائه شد اقدامات خوبی در این باره انجام 
شده و علیرغم اینکه کشورهای همسایه درگیر این موضوع هستند اما بیماری 

آنفلوانزای مرغی در کشور مساله خاصی را بوجود نیاورده است.
قبادی با اشاره به تأمین کالاهای مورد نیاز شب عید از جمله آجیل، خشکبار، 
شیرینی، کیف و کفش و پوشاک، گفت: مقرر شد تا در جلسه هفته آینده ستاد 
تنظیم بازار رئیس اتاق اصناف به ارائه آخرین اقدامات برای تأمین و توزیع کالاهای 

مورد نیاز شب عید بپردازد.
وی با بیان اینکه در جلسه روزدوشنبه ستاد تنظیم بازار تسهیل واردات کاغذ نیز 
مورد تاکید قرار گرفت، اظهار داشت: با توجه به افزایش قیمت کاغذ در هفته های 
اخیر خوشبختانه اقدامات مؤثری از سوی بانک مرکزی برای تسهیل ورود کاغذ و 

مواد اولیه آن انجام شده است.
قبادی با بیان اینکه قیمت فولاد در بازار تقریباً کاهشی است، اظهار داشت: 
قیمت محصولات پتروشیمی و سیمان اگرچه افزایشی بوده اما این افزایش قیمت 
با توجه به اینکه این محصولات در بورس کالا عرضه می شود و قیمت ها متأثر از 
قیمت های بورس کالا بوده بنابراین افزایش قیمت در چارچوب صورت گرفته 

است.

مدیرعامل ایران خودرو مطرح کرد:

آغاز تولید انبوه خودروی سواری »تارا«
مدیرعامل ایران خودرو اعلام کرد: در طول دو ماه گذشته به اندازه تمام تولید 
سال 98 ماشین سنگین تولید کردیم و توانستیم 750 دستگاه از این ماشین آلات 

را به تولید برسانیم.
فرشاد مقیمی در مراسم تحویل خودروهای طرح نوسازی ناوگان سواری کرایه 
بین شهری با اشاره به رکوردزنی در تولید محصولات خودرو گفت: در 30 آذرماه 
سال 99 توانستیم با عبور از تولید 371 هزار دستگاه خودرو رکورد تولید در سال 

98 را بشکنیم و و امروز هم از رکورد تولید در سال 97 هم عبور می کنیم.
وی ادامه داد: در سال 97 رکورد تولیدی ایران خودرو 423 هزار دستگاه بود 
که صبح امروز آمار تولیدات 422 هزار و 560 دستگاه خودرو بود و احتمالا امروز 
رکورد تولید 97 را پشت سر می گذاریم. مدیرعامل ایران خودرو با بیان اینکه گذر از 
رکوردهای سال های گذشته در حالی است که ما با شرایط تحریم و محدودیت های 
ناشی از ویروس کرونا مواجه بودیم گفت: پس از 9 سال تولید اتوبوس را هم آغاز 
کردیم. مقیمی با اشاره به تولید ایران خودرو در بحث ناوگان باری و کامیونت اظهار 
داشت: در طول دو ماه گذشته به اندازه تمام تولید سال 98 ماشین سنگین تولید 

کردیم و توانستیم 750 دستگاه از این ماشین آلات را به تولید برسانیم.
مدیرعامل ایران خودرو با بیان اینکه به زودی از خودروی کشنده هم رونمایی 
خواهیم داشت گفت: خودروی سواری )تارا( جدید را هم اخیرا رونمایی کردیم و 

تولید انبوه آن به زودی آ غاز می شود.

کارشناس بازار سرمایه گفت: برای افرادی که قادر به شناسایی سهام خوب 
شرکت ها باشند بازار متعادل و مثبتی را می توان در برخی از صنایع تا خردادماه 

انتظار داشته باشیم.
"امیر سیدی" با بیان اینکه بازار سرمایه از دو سال گذشته و ابتدای سال ٩٧ 
وارد مدار صعودی شد، افزود: در نیمه نخست سال ٩٩ روند  صعودی بازار شتاب 
بیشتری به خود گرفت و به صعود استثنایی در طول تاریخ بازار سرمایه دست 

پیدا کرد.

وی با اشاره به اینکه بعد از رشدی که شاخص بورس تجربه کرد، شاهد ورود 
یک موج نزولی به معاملات این بازار بودیم، گفت: این موضوع ناشی از عوامل  و 
دلایلی متعدد بود اما همیشه زمانی که بازار به روند صعودی پرشتابی دست پیدا 
می کند اصلاحی که بعد از آن در معاملات بازار ایجاد می شود طبیعی خواهد 

بود.
سیدی اظهار داشت: بازار در چند وقت اخیر در سهام بسیاری از شرکت ها 
اصلاح خوبی را تجربه کرده و در وضعیت فعلی به قیمتی جذاب در خرید و 

معاملات رسیده است.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: به طور معمول همیشه بازار سرمایه به صورت 
کلاسیک قبل از شروع سال جدید تا خرداد ماه سال بعد که فصل مجامع شرکت 
ها است و سودی را بین سهامداران تقسیم می کند روند صعودی را تجربه خواهد 

کرد.
 وی تاکید کرد: امسال موقعیت بازار به دلیل انتخابات متفاوت است و زمینه 
ایجاد تلاطم در بازار ممکن است افزایش یابد، صحبت های انجام شده در زمینه 

اقتصاد سیاسی می تواند به صورت کوتاه مدت بر روند بازار تاثیرگذار باشند.
سیدی اظهار داشت: برای افرادی که قادر به شناسایی سهام خوب شرکت ها 
باشند بازار به نسبت متعادل و رو به مثبتی را می توان در برخی از صنایع و از 
ماه بهمن تا خرداد ماه که آغاز انتخابات ریاست جمهوری است را انتظار داشته 
باشیم. این کارشناس بازار سرمایه گفت: سهامداران نباید در بازار در انتظار روند 
صعودی یا نزولی شاخص بورس به صورت مداوم باشند اما از این به بعد در برخی 

از صنایع چنین توجبهی وجود دارد که بازار را به مدار صعودی بازگردانند.
وی به سهامداران توصیه کرد و افزود: اکنون توصیه  ما به سهامداران خرد این 
است تا منابعی را که قرار است در بورس سرمایه گذاری کنند به طور حتم از طریق  
صندوق های سرمایه گذاری وارد این بازار کنند، زیرا این صندوق ها به واسطه 
مدیران صندوق ها نسبت به وضعیت بازار آگاهی دارند و می توانند سهامی را 
که دارای موقعیت مناسب برای سرمایه گذاری و مستعد رشد هستند را انتخاب 

کنند.
سیدی تاکید کرد: سهامداران نباید مانند گذشته به سمت سهامی پیش روند 
که دارای صف خرید می شوند این اقدام اشتباه است و به هیچ عنوان در وضعیت 

فعلی چنین توصیه ای را به سهامداران نخواهیم کرد.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: شاخص بورس از بهمن تا خرداد ماه دارای 

فراز و نشیبی است که برآیند کلی آن  مثبت خواهد بود.

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

انتظار برقراری روند متعادل در معاملات بورس تا خردادماه

سخنگوی اجرای قانون جدید چک با بیان اینکه در 
قانون جدید به افراد دارای چک برگشتی خدمات بانکی 
ارائه نمی شود، گفت: قانون جدید چک ناظر به اقدامات 
پیشگیرانه است و نگاه سخت گیرانه ای نسبت به افراد 

دارای چک برگشتی دارد.
بانک  عمومی  روابط  از  ایرنا  دوشنبه  روز  گزارش  به 
مرکزی، »آمنه نادعلی زاده« افزود: بر این اساس افتتاح 
کارت  نمی شود،  انجام  آنها  برای  بانکی  جدید  حساب 
بانکی جدید به آنها اعطا نشده و ضمانت نامه ارزی و ریالی 
برای آنها صادر نمی شود و حتی تسهیلات بانکی نیز به 

این افراد اعطا نمی شود.
سخنگوی اجرای قانون جدید چک خاطر نشان کرد: 
در اقدامی سختگیرانه، اگر شخصی دارای چک برگشتی 
باشد به میزان کسری مبلغ چک آن فرد، وجوهی که در 
بانک های دیگر دارد مسدود می شود و تا زمانی که این 
موضوع، تعیین تکلیف نشود، حساب ها در انسداد باقی 
می ماند. وی افزود: اکنون و براساس دستورالعمل هایی 
که بانک مرکزی صادر کرده است در صورتی که موجودی 
حساب صادرکننده کمتر از مبلغ چک باشد، دارنده آن 
چک می تواند از بانک تقاضا کند که وجه چک را از سایر 
پرداخت  بانک،  همان  در  فرد  آن  انفرادی  حساب های 
کند. اما اگر بازهم وجه چک تکمیل نشد، دارنده چک 
می تواند از بانک تقاضای صدور گواهی عدم پرداخت کند 
و البته بایستی دقت کند که این گواهی حتماً دارای کد 
رهگیری باشد تا بتواند با استفاده از آن در مراجع قضایی 
حقوق خود را پیگیری کند. نادعلی زاده خاطرنشان کرد: 
در قانون جدید چک، برای صادرکننده چک این وظیفه 

تعیین شده است که اطلاعات مربوط به »تاریخ«، »مبلغ« 
و »هویت گیرنده چک« را که بر روی فیزیک چک درج 
می کند در سامانه »صیاد« نیز ثبت کند.  سخنگوی اجرای 
قانون چک با اشاره به اینکه چک های قدیمی به روال 
سابق پذیرش و پردازش می شوند اما قرار است از سال 
1400 چک های جدیدی روانه بازار شود که این چک ها 
دارند،  قبلی  به چک های  نسبت  متمایزی  ویژگی های 
افزود: رنگ چک های جدید صورتی و بنفش خواهد بود 
و عبارتی با این مفهوم در زیر این چک ها ثبت شده است 

که کارسازی این چک به طور حتم باید از طریق ثبت در 
سامانه صیاد انجام شود، یعنی اگر ثبت چک های جدید 
در سامانه صیاد انجام نشود، فاقد اعتبار هستند. لذا اگر 
ثبت چک های جدید در سامانه انجام نشود، پرداخت وجه 
آن اتقاق نمی افتد. اما چک های قبلی می توانند بدون 
ثبت در سامانه صیاد همچنان در بانک پردازش شود و 
وجه آن در بانک پرداخت می شود.  وی با تاکید بر اینکه 
براساس قانون جدید چک، صادرکننده چک باید آن را 
در سامانه صیاد ثبت کند و بعد آن را تحویل گیرنده چک 

دهد، گفت: گیرنده نیز باید با مراجعه به سامانه صیاد، 
استعلام لازم را به عمل آورد و از این موضوع که چک برای 
او ثبت شده است، اطمینان حاصل کند و اگر مواردی 
که بر روی فیزیک چک درج شده، با آنچه در سامانه ثبت 
شده، تطابق داشته باشد، مراتب تأیید خود را اعلام کند 
و در صورت عدم تأیید، مراتب را اعلام کند و برگه چک را 
تحویل صادرکننده بدهد تا اصلاحات انجام شود. پس از 
اینکه گیرنده مراحل تأیید چک را در سامانه صیاد انجام 
به  را  آن  یا  نقد کند  را  آن  و  برود  بانک  به  داد، می تواند 
شخص دیگری منتقل کند. نادعلی زاده اظهار داشت: 
به شخص  انتقال چک  برای  قانون جدید چک،  طبق 
به سامانه صیاد، هویت  مراجعه  با  گیرنده چک  دیگر، 
گیرنده جدید یا همان شخص ثالث را در سامانه صیاد ثبت 
می کند و چک را تحویل شخص ثالث می دهد، شخص 
ثالث نیز با مراجعه به سامانه صیاد باید، استعلام لازم را 
درباره چک به عمل آورد و می تواند چک را تأیید کند و  
در نهایت آن را نقد یا منتقل کند. سخنگوی اجرای قانون 
چک با اشاره به اینکه از 20 دی ماه برنامک های موبایلی 
بانکی به منظور ثبت چک های فعلی در اختیار مردم قرار 
گرفته است و هموطنان می توانند چک های فعلی خود را 
از طریق این برنامه ها ثبت کنند و این امر هیچ مسئولیتی 
را متوجه آنها نمی کند، افزود: این موضوع به این معنا 
است که از این اطلاعات استفاده نمی شود و در پردازش 
چک نیز به این موارد استناد نمی شود، در واقع به دنبال 
آن هستیم که حین انجام عملیات مرتبط با چک، مردم 
آمادگی لازم را کسب کنند و مهارت لازم برای ثبت چک را 

به دست آورند و با این سامانه آشنا شوند.

سخنگوی اجرای قانون جدید چک عنوان کرد:

خدمات بانکی به افراد دارای چک برگشتی ارائه نمی شود

عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار معتقد است حمایت بیمه ای و مالیاتی از کارفرمایان و کمک به کاهش هزینه های آنها، در 
افزایش درآمد و دستمزد نیروهای کار و بهبود وضع معیشت کارگران اثرگذار است. علی اصلانی با بیان اینکه به شکل دستوری 
و یکطرفه نمی توان دنبال افزایش دستمزد یا اصلاح شیوه مزد بود، گفت: در حال حاضر 30 درصد هزینه های آب و برق و گاز 
کارفرمایان افزایش یافته و از طرفی هزینه های مالیات، دارایی و حق بیمه هم هست که می پردازند لذا نمی توانیم انتظار داشته 
باشیم کارفرمایان از افزایش فرضا 40 درصدی دستمزد استقبال کنند. وی ادامه داد: بسیاری از کارخانه ها در شرایط اقتصادی 
موجود با کمترین ظرفیت کار می کنند ولی مگر قیمت تمام شده یک کارخانه چقدر است که 33 درصدش را به بانک سود بدهد؟ 
این مقام مسئول کارگری با بیان اینکه عمده مشکلات کارفرمایان دستمزد نیست و شاید تنها 9 درصد آنها مربوط به دستمزد 
نیروی کار باشد، ادامه داد: 90 درصد مشکلات کارفرمایان را هزینه های دیگر مثل سود بانکی، وام بانکی، عوارض و مالیات، مواد 
اولیه و ... تشکیل می دهد اما دولت یا مجلس می توانند در این زمینه به کمک بیایند و قانونگذاری کنند هزینه های کارفرمایان 30 
درصد کمتر شود. عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار افزود: برخی کارفرمایان دوبار در سال مالیات می دهند؛ یکی مالیات 
تکلیفی و یکی مالیات بر عملکرد که برای کاهش هزینه هایشان پیشنهاد می شود تنها مالیات تکلیفی را پرداخت کنند و مالیات بر 
عملکرد ندهند. با اجرای چنین طرح هایی هم کارفرمایان بیشتر از یک مالیات نمی پردازند و از افزایش دستمزدها استقبال می 
کنند و هم کارگران از لحاظ معیشتی و دستمزد تقویت می شوند. اصلانی ادامه داد: یک کارخانه خصوصی که در آخر سال 500 
میلیون تومان سود کرده باید 25 درصدش را به دارایی بدهد ولی برایش این سوال مطرح است که چه خدمتی دریافت کرده که 
باید 25 درصد مالیات بپردازد؟ لذا پیشنهاد می شود مجلس قانونی مصوب کند که بر اساس آن کارفرما سود عملکرد کارخانه را به 
عنوان کارانه به کارگران بدهد یا به اسم بن کارگری یا سود تولید به کارگران کارخانه بپردازد. اگر این مساله به قانون تبدیل شود و 
مجلس بر اجرای آن نظارت کند هم در وضع معیشت پرسنل کارخانه تاثیرگذار است و هم موجب بهره وری، ارتقای کیفیت تولید 
و کاهش هزینه های کارفرما می شود. این مقام مسئول کارگری تصریح کرد: در شرایطی که به دلیل شیوع کرونا بیشتر مشاغل و 
بنگاهها دچار مشکل و آسیب شده و بجز کارخانه های مواد غذایی و شوینده و بهداشتی بیشتر کارخانه ها با ظرفیت پایین کار می 
کنند باید حمایت های بیمه ای و مالیاتی از کارفرمایان صورت گیرد؛ تنها در این صورت است که بخشی از هزینه های کارفرمایان 

جبران می شود و به درآمد و معیشت خانوارهای کارگری کمک کرده ایم.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم می گوید: درصورت تصویب و اجرایی شدن تغییرات بودجه در 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، این مناطق دچار مشکلات جدیدی 

می شوند.
سید مهدی علیزاده طباطبایی در یادداشتی ، در خصوص ایجاد مشکلات جدید در صورت تصویب و اجرایی شدن 
تغییرات بودجه در کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی و لغو معافیت مناطق 
از مالیات بر ارزش افزوده گفت: ناسازگاری زمانی، وقتی اتفاق می افتد که در یک زمان، قانونی تصویب می شود و 

تسهیلاتی را برای موضوعی منظور می کنند، ولی به هر دلیل در زمان دیگری آن قانون لغو می شود.
وی ادامه داد: در قانون مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به میزانی که برای طرح توجیهی تولیدکنندگان ایجاد ارزش افزوده 
تصویب شود، معافیت از پرداخت تعرفه گمرکی لحاظ شده است و فعالیت در داخل مناطق و هرگونه دادوستدی در 
مناطق، بین مناطق آزاد و ویژه اقتصادی و بین مناطق و خارج از کشور برابر قانون، مشمول مالیات بر ارزش افزوده 
نیست، اگر این معافیت ها لغو شود در حقیقت وعده ای که کشور به تولیدکنندگان داخلی و خارجی داده است لغو 
شده و بعضاً با این کار توجیه اقتصادی طرح، زیر سوال می رود و از این طریق سرمایه اجتماعی جامعه که اعتماد سرمایه 

گذاران به نظام است از بین می رود و موجبات فرار سرمایه و عدم جذب سرمایه های جدید را فراهم خواهد ساخت.
وی افزود: هدف از ایجاد مناطق ویژه اقتصادی جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی و حرکت به سمت فعالیت های 
تولیدی است. عرصه تولید عرصه آسانی نیست. زمانی کشور درگیر جنگ فیزیکی بوده است و امروز هم به تعبیر مقام 
معظم رهبری کشور همچنان درگیر جنگ است اما جنگ اقتصادی و تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی، رزمندگان 

خط مقدم این جبهه هستند.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در پایان یادداشت خود تصریح کرد: وظیفه ما حمایت و تسهیل امور 
سرمایه گذاری در چارچوب قوانین کشور است و ثبات قوانین از جمله مهم ترین عوامل جذب و حفظ فعالان اقتصادی 
داخلی و بخصوص سرمایه گذاران خارجی است. اگر این گونه عمل کنیم فعالان اقتصادی درمی یابند که ما نه تنها در 

مقابل آن ها نیستیم بلکه در کنارشان هستیم. 

عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار :

درآمد کارگران چطور افزایش می یابد؟
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم :

مشکلات تازه برای مناطق آزاد و ویژه با تغییرات بودجه ای 
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سخنگوی باشگاه استقلال:  

میلیچ بازمی گردد
 

سخنگوی باشگاه استقلال گفت: »هرویه میلیچ« قراردادش به اتمام رسیده و 
برای حفظ او باید قرارداد جدیدی ببندیم. مذاکرات مثبتی برای بازگشت او صورت 

گرفته است و ضمن آنکه »شیخ دیاباته« و »مهدی قایدی« را هم حفظ می کنیم.
»حجت نظری« روز دوشنبه پس از پایان جلسه هیات مدیره باشگاه استقلال 
در جمع خبرنگاران در رابطه با نشست هیات مدیره اظهار داشت: در این جلسه 
در مورد موضوعات مختلفی صحبت شد. آخرین وضعیت »هرویه میلیچ«، تعیین 
و تکلیف در مورد کارت های هوادارای و اقدامات اقتصادی از جمله مواردی بود 
که در این نشست مطرح شد. مسوولیت انجام کارهای مربوط به کارت هواداری، 
از سوی هیات مدیره به »علی نامداری« سپرده شد. هواداران صاحبان اصلی 
باشگاه هستند و با این کارت آنها در امور باشگاه شریک  خواهند شد. وی در مورد 
آخرین وضعیت میلیچ افزود: طی مذاکراتی که »احمد مددی« مدیرعامل باشگاه 
و »مهدی عبدیان« عضو هیات مدیره انجام دادند، مذاکرات به سرانجام رسیده و 

امیدواریم ظرف مدت کوتاهی میلیچ را در کنار سایر بازیکنان ببینیم.
بازارگرمی برخی بازیکنان 

عضو هیات مدیره استقلال در پاسخ به این پرسش که آیا مشکل میلیچ فنی بوده 
و یا به مسائل مالی باز می گردد، گفت: مشکل هر چه بود، دغدغه های او را رفع 
کردیم. باید همه اقدامات باشگاه را منطقی و بنا به دغدغه هوادار پیش ببریم. 
موضوع مهم برای ما این است که هم منافع باشگاه را تامین و هم دغدغه هواداران 
را رفع کنیم. البته شاید گاهی شرایط به گونه ای باشد که نتوانیم انتظار هواداران را 
برآورده سازیم،  اما همیشه تلاش می کنیم دل هواداران را شاد کنیم.  گاهی ممکن 
است برخی بازیکنان برای بهتر شدن جایگاه و یا بازار گرمی حرف هایی را مطرح 
کنند. هوادار هم فکر می کند این صحبت از روی صداقت است اما تقاضا می کنم 
هوادار با آگاهی و هوشیاری بیشتری مسائل را پیگیری کند تا برای باشگاه مشکل 
مدیریتی به وجود نیاید. نظری اضافه کرد: باید بتوانیم طلب های گذشته بازیکنان 
را پرداخت کنیم و هزینه جاری را تامین کنیم با این وجود گاهی اوقات فشارهای 

مالی ممکن است مشکلات بعدی را به وجود آورد.
حفظ بازیکنان در اولویت است

اینکه گفته می شود  بازیکنان و  به  وی همچنین در مورد وضعیت پرداختی 
بازیکنان در صورتی که 50 درصد از مطالباتشان را دریافت نکنند می توانند در 
نیم فصل قراردادشان را فسخ کنند، توضیح داد: در مورد حق فسخ باید بگویم 
که قراردادهای مختلفی داریم و شرایط قرارداد همه بازیکنان به یک شکل نیست 
اما اصلا شرایط را به نحوی رقم نخواهیم زد که بازیکنی بخواهد قراردادش را فسخ 
کند. همه تلاش ما بر این بود که بین 2 فصل ترکیب را حفظ کنیم و در نیم فصل 

هم حفظ نفرات در اولویت است.
فکری تاکنون لیستی برای نیم فصل نداده است

سخنگوی هیات مدیره استقلال ادامه داد: به هر دلیلی شاید فکری در نیم فصل 
بازیکنی را نخواهد. در این بخش نظر سرمربی و کادر فنی برای ما مهم است. تا 
این لحظه هیچ فهرست نقل و انتقالاتی به ما داده نشده است. امیدواریم هر چه 
زودتر این لیست در اختیار ما قرار بگیرد تا طبق آن اقدامات لازم را انجام دهیم. 

می خواهیم خروجی کمتر و ورودی بیشتری داشته باشیم.
نظری در مورد آخرین وضعیت فرشید باقری گفت: در این مورد اطلاعی ندارم.

وی در پاسخ به این پرسش که آیا باشگاه استقلال پیشنهاد قرارداد جدید را به 
میلیچ ارایه داده، گفت: من در مورد دلیل خروج میلیچ از ایران صحبتی نمی کنم 
چرا که این موضوع بحث مفصلی است؛ اما هواداران باید بدانند قرارداد میلیچ در 
ماه جاری طبق روال عادی هم به پایان می رسید و اگر او را بخواهیم باید قرارداد 

جدید با این بازیکن ببندیم.
در مدت کوتاهی می توانیم وارد بورس شویم

سخنگوی هیات مدیره استقلال در مورد آخرین وضعیت خصوصی سازی اضافه 
کرد: وزارت ورزش و جوانان به عنوان مالک، هیات مدیره و مدیرعامل باشگاه 
همگی در تلاش هستند تا مسیر خصوصی سازی را هموار کنند و اتفاقات بهتری 
را رقم بزنیم. فرایندهای مالی قواعد و الزامات خودش را دارد. در این مسیر برخی 
اوقات فکر می کردیم کار در یک ماه به پایان خواهد رسید اما وقتی به سازمان 
خصوصی سازی رفتیم، مشاهده کردیم که باید اقدامات دیگری رقم بخورد. 
تنها مشکلات جزئی مانده که باید به سرعت آنها را حل کنیم و در مدت کوتاهی 

می توانیم وارد بورس هم شویم.
دیاباته و قایدی را حفظ می کنیم 

نظری همچنین در رابطه با خبر پیوستن »شیخ دیاباته« به یک باشگاه ایتالیایی، 
گفت: دیاباته بازیکن استقلال است و قرارداد دارد و تلاش داریم او را حفظ کنیم. 
هواداران استقلال هوشیار باشند و به شایعات توجه ندارند. ما نه می خواهیم 
دیاباته را از دست بدهیم و نه مهدی قایدی را. ما تلاش می کنیم که مشکلات مالی 
که ناشی از پرداخت مطالبات بازیکنان است را رفع کنیم تا مطالبات آنها را پرداخت 
کنیم. وی با اشاره به آخرین وضعیت پرونده شکایت »آندره آ استراماچونی« اضافه 

کرد: در این پرونده خبر جدیدی وجود ندارد.

 تیم فوتبال پرسپولیس نتوانست در غیاب 2 مدافع اصلی خود برابر آلومینیوم به 
پیروزی دست یابد و در پایان 90 دقیقه تن به شکست داد تا اولین باخت فصل تیم 

تحت هدایت یحیی گل محمدی رقم بخورد. 
در ادامه دیدارهای هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال، تیم فوتبال پرسپولیس از 
ساعت 15 عصر دیروز در ورزشگاه امام خمینی )ره( شهر اراک به قضاوت وحید 
کاظمی به مصاف آلومینیوم رفت که این مسابقه در نهایت با شکست 2 بر یک 

پرسپولیس به اتمام  رسید.
دو تیم در شرایطی برابر هم قرار گرفتند که پرسپولیس تا قبل از دیدار این هفته 

تنها تیم بدون شکست لیگ بود.
در این دیدار محمدحسین کنعانی زادگان که یکی از نفرات با ثبات این فصل 
پرسپولیس محسوب می شود، به خاطر مصدومیت غایب است اما سید جلال 
حسینی در فهرست سرخپوشان برای این مسابقه قرار داشت و از روی نیمکت کار 
را آغاز کرد. در غیاب این 2 احسان حسینی و مهدی شیری در پست دفاع میانی 

به بازی گرفته شدند.
بازیکنان پرسپولیس هنگام عکس تیمی پیراهن های شماره هشت را به یاد علی 
انصاریان و 25 را به یاد مهرداد میناوند به دست داشتند و برای این دو پیشکسوت 

که به ویروس کرونا مبتلا شدند، آرزوی سلامتی کردند.
سرخپوشان از ابتدا بازی را تهاجمی آغاز کردند و در همان دقایق ابتدایی به 
گل رسیدند. در دقیقه هفت، احمد نوراللهی از روی نقطه کرنر توپ را به تیر اول 
ارسال کرد که کمال کامیابی نیا با ضربه ای دقیق به زاویه مخالف دروازه بان، گل اول 
تیمش را به ثمر رساند تا شاگردان گل محمدی در همان دقایق ابتدایی از حریف 

پیش بیافتند.
یک دقیقه بعد تیم میزبان صاحب موقعیت شد که کاظمی داور بازی، موقعیت 
آلومینیوم را آفساید اعلام کرد. البته پیش از آفساید ضربه سر پاکدل از کنار دروازه 

لک به بیرون رفته بود.
در دقیقه 15 ضربه سنگین مهدی حسینی  بازیکن آلومینیوم را حامد لک مهار 

کرد. اسماعیل شریفات در این نیمه از داور کارت زرد دریافت کرد.
یک دقیقه بعد سرخپوشان بار دیگر شانس خوبی برای به ثمر رساندن گل دوم 
داشتند که پاس در عرض احسان پهلوان را مهدی عبدی از داخل 6 قدم نتوانست 

به گل تبدیل کند و ضربه اش با اختلاف اندکی از کنار دروازه  به بیرون رفت.
در دقیقه 20 این دیدار آلومینیوم در زمین پرسپولیس صاحب ضربه ایستگاهی 
شد که سانتر دقیقه امید سینک را شاهین توکلی مدافع پیشتاخته تیم میزبان با 

ضربه سر دقیق وارد دروازه حامد لک کرد تا بازی به تساوی کشیده شود.
در دقیقه 27 مربی دروازه بان های تیم فوتبال آلومینیوم اراک به خاطر اعتراض به 

داور کارت زرد دریافت کرد تا اولین اخطاری این دیدار لقب بگیرد.
دو دقیقه بعد باز هم تیم میزبان مانند گل اول گل دوم را نیز به ثمر رساند. ارسال 
امید سینک از روی ضربه ایستگاهی و ضربه سر حامد پاکدل گل دوم تیم میزبان را 

همراه داشت. پاکدل پس از گل دوم خوشحالی نکرد.
در دقیقه 34 ضربه نه چندان سنگین میلاد سرلک را پورحمیدی مهار کرد.

در دقیقه 38 بازی ضربه سر وحید امیری با اختلاف اندک از کنار دروازه حریف 
به بیرون رفت.

نیمه نخست این دیدار با شکست 2 بر یک سرخپوشان به اتمام رسید.
یکی از نکات جالب این بازی این بود که با وجود اینکه دقایقی اعضای دو تیم 
در زمین حاضر شده بودند تا نیمه دوم را آغاز کنند، اما داوران با تاخیر در زمین 

حاضر شدند.
پرسپولیس که برای جبران شکست نیمه دوم، پای به زمین گذاشته بود در ابتدای 
نیمه روی یک ضربه ایستگاهی به گل برسد اما سانتر نوراللهی پس از برخورد با 

مدافع حریف به کرنر رفت.
حامد پاکدل هم با اخطاری که در دقیقه 51 از داور دریافت کرد اولین اخطاری 

این دیدار در نیمه دوم لقب گرفت.
در اواسط نیمه دوم گل محمدی تغییراتی را در چینش تیمش ایجاد کرد و از کمال 

کامیابی نیا در قلب خط دفاع تیمش بازی گرفت.
دو دقیقه بعد شوت از راه دور حسینی را حامد لک مهار کرد. پس از این صحنه بود 

که روی برخورد لک و پاکدل بازیکنان دو تیم برای لحظاتی با یکدیگر درگیر شوند.
در دقیقه 54 پرسپولیس روی شوت احمد نوراللهی می توانست به گل برسد که 

ضربه محکم نوراللهی را پورحمیدی مهار کرد.
در دقیقه 57 هم پرسپولیس در محوطه جریمه میزبان صاحب موقعیت شد که 

ضربه سنگین سیامک نعمتی را پورحمیدی راهی کرنر کرد.
کمال کامیابی نیا هم از داور بازی کارت زرد دریافت کرد.

در دقیقه 66 ضربه سر احسان حسینی روی سانتر نورالهی از نقطه کرنر از کنار 
دروازه به بیرون رفت.

دروازه  روانی  را  سنگینی  شوت  والی  ضربه  با  نعمتی  سیامک  دقیقه 70  در 
پورحمیدی کرد این موقعیت هم توسط دروازه بان مهار شد.

در دقیقه 82 احمد نوراللهی در مصاف تک به تک با دروازه بان حریف قرار گرفت 
اما پورحمیدی این توپ سنگین را هم مهار کرد و اجازه فروپاشی دروازه بانش را 

نداد.
داور برای این دیدار 6 دقیقه وقت اضافه اعلام کرد.

پورحمیدی در آخرین دقایق بازی به خاطر اتلاف وقت از داور کارت زرد دریافت 
کرد.

جابر انصاری در آخرین دقایق بازی موقعیت مسلم گلزنی را از دست داد.
این دیدار در نهایت با برتری 2 بر یک شاگردان خطیبی خاتمه یافت.

آلومینیوم با کسب 3 امتیاز این دیدار 15 امتیازی شد و به رده یازدهم صعود کرد. 
پرسپولیس نیز با 15 امتیاز و دو بازی کمتر در رده نهم جدول قرار گرفت.

یحیی گل محمدی:
رسول پناه با بولدوزر از روی پرسپولیس رد شد

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس بعد از باخت به آلومینیوم اراک مجددا از رئیس 
سابق هیات مدیره این باشگاه انتقاد کرد و گفت: رسول پناه با بولدورز از روی 

پرسپولیس رد شد. 

یحیی گل محمدی پس از شکست دو بر یک پرسپولیس مقابل آلومینیوم اراک 
گفت: بازی را خوب شروع کردیم و به گل رسیدیم. می توانستیم به گل دوم هم 
برسیم. روی دو ضربه ایستگاهی گل خوردیم. فوتبال بازی کردن سخت است و 

ضربات ایستگاهی تعیین کننده. تلاش کردیم ولی نتوانستیم گل بزنیم.
وی افزود: به تیم آلومینیوم تبریک می گویم. باید بیشتر حواسمان به کار و 
تمرینات باشد. یکسری مشکلات وجود دارد. ان شاءالله در ادامه نتایج بهتری 

بگیریم.
سرمربی پرسپولیس درباره وضعیت محمد انصاری و بازی ندادن به این بازیکن 
در خط دفاعی گفت: محمد هنوز شرایط بازی ندارد و حداقل باید چند بازی 
تدارکاتی انجام بدهد. اینکه در بازی های سخت بازی کند ریسکش بالا است. من 
با خودش هم صحبت کردم و حاضر نیستم چنین ریسکی کنم که دوباره مصدوم 
شود. دو مدافع وسط اصلی خود را از دست دادیم. هرچه داشتیم در خط دفاع 
و حمله استفاده کردیم اما اتفاقاتی که از گذشته برایمان افتاده یکسری تبعات 

برایمان دارد.
وی اظهار کرد: داریم این تبعات را می گذارنیم و شرایط طوری است که باید تا 
می توانیم تحمل کنیم و دنبال این باشیم تمرکزمان را از دست ندهیم و به راهمان 
ادامه بدهیم. مشکلات هست ولی باید با مشکلات و کمبودها بجنگیم. هم در 
مباحث مالی و هم اتفاقات گذشته، باید شرایط را طوری رقم بزنیم که از آن عبور 

کنیم.
گل محمدی درباره جدایی مهدی رسول پناه از پرسپولیس تاکید کرد: رفتن 
ایشان دیگر دردی را از ما دوا نمی کند. ایشان چند ماه اینجا بود و برای باشگاه 
مشکلات ایجاد کرد. مثل این بود که رسول پناه با بولدوزر از روی پرسپولیس رد شد. 

هیچکس هم نگفت چرا این کارها را کردی.
بار  افزود: قبلًا گفتم متاسفانه نمی خواستند پرسپولیس برای پنجمین  وی 
قهرمان شود. دلیل اصلی اش همین باشد و علت دیگری ندارد تیمی که برای 
فوتبال کشورمان آبرو جمع کرده است، بعد از رفتن به فینال آسیا اینقدر مشکل 
برایش ایجاد کنند. این طبیعی نیست. مطمئنم دست های زیادی در کار بود که 

نگذارند این تیم به راهش ادامه بدهد.
سرمربی پرسپولیس ادامه داد: هیچکس هم نیست درباره تصمیمات قبلی که 
کار را به اینجا رساند صحبت کند و از آنها سوال بپرسد. تبعات تصمیمات قبل را 
می گذرانیم. آقایان بعد از رفتن تک تک بازیکنان، بیانیه های »چیپ« و توجیه 

کننده دادند. تبعات این مشکلات هنوز در پرسپولیس هست.
گل محمدی خاطرنشان کرد: باید تمرکزمان روی کارمان باشد. چاره ای نداریم. 

حق نداریم نسبت به احساسات 40 - 50 میلیون هوادار بی تفاوت باشیم.
سرمربی پرسپولیس در پایان بدون نام بردن از باشگاه استقلال گفت: نباید بین 
تیم ها تبعیض قائل شد. برای یک تیم چهار پنج آدم متمول می آورند تا آب در دلشان 

تکان نخورد اما برای تیم ما آدم های ضعیفی گذاشتند و باشگاه را شخم زدند.
رسول خطیبی:

می توانستیم بازهم به پرسپولیس گل بزنیم
 سرمربی تیم فوتبال آلومینیوم اراک گفت: می توانستیم گل های سوم و چهارم را 

هم به پرسپولیس بزنیم. 
رسول خطیبی پس از پیروزی دو بر یک آلومینیوم اراک مقابل پرسپولیس به 
خبرنگاران گفت: خوشحالم که توانستیم سه امتیاز خیلی مهم کسب کنیم. 
تغییراتی را در سیستم بازی بعد از دو گلی که زدیم دادیم. پرسپولیس پس از عقب 

افتادن، دفاع های کناری خود را جلو فرستاده بود و فشار آوردند.
سرمربی تیم فوتبال آلومینیوم اراک افزود: در 20 دقیقه ابتدایی نیمه دوم خوب 
نبودیم اما در ادامه بازی عملکرد قابل قبولی داشتیم. می توانستیم گل سوم و 

چهارم را هم بزنیم.
خطیبی یادآور شد: از بازیکنانم خیلی راضی هستم آنها با تمام وجود بازی کردند. 
آنها خیلی خوب تاکتیک ها را در زمین مسابقه پیاده کردند. به مردم اراک هم که در 
اولین بازی رسمی خود مقابل پرسپولیس پیروز شدیم تبریک می گویم. به هر حال 

این بازی تمام شده است و باید برای دیدار بعدی آماده شویم.
وی درباره آنالیز دقیق از پرسپولیس نیز گفت: روی این بازی کار کرده بودیم و 
برنامه داشتیم. شکل تیمی دفاعی خیلی خوبی داشتیم. امروز خیلی خوب بازی 
کردیم و امروز در نیمه دوم عقب نکشیدیم. فقط در مسابقه با ذوب آهن و استقلال 

به مشکل خوردیم.
خطیبی درباره بازگشت این تیم به بازی پس از گلی که در دقیقه 6 دریافت کرد 
تصریح کرد: وقتی در دقیقه 6 گل می خوریم طبیعی است خودم را حفظ می کنم 

چون به بازیکنانم ایمان دارم. شما در آینده به حرف من خواهید رسید.
سرمربی آلومینیوم در پایان درباره اظهار نظر یحیی گل محمدی مبنی بر ندادن 
موقعیت گلزنی به میزبان خاطرنشان کرد: ما هم به پرسپولیس موقعیت گل 

ندادیم. ضمن اینکه ما در آخر بازی دو سه موقعیت گل داشتیم.

قلب دفاع پرسپولیس برابر آلومینیوم ایستاد

اولین شکست یحیی در لیگ بیستم

 کارشناس داوری فوتبال، گفت: با رواج رفتارهای غیراصولی و تهدید دپارتمان داوری 
به داوران اخطار می دهم که آینده داوری را خوب نمی بینیم.

جامعه داوری این روزها شاهد اتفاقات عجیبی است که شاید تهدید قضاوت کنندگان 
به سکوت از طرف کمیته داوران کوچکترین مشکل و دغدغه آن از سال های گذشته 

باشد.
از مصاحبه »سرور ساعدی« تا محرومیت او در سال گذشته و اعتراض داوران به 
دستمزدها و نیز دستور جدید کمیته داوران به »آسو جواهری« برای انتخاب پژوهش 
ورزشی یا قضاوت مواردی است که با »علی خسروی« پیشکسوت داوری به گفت و گو 

پرداختیم. در متن زیر مشروح گفت و گو با وی را می خوانیم:
خسروی با اشاره به اینکه موضوع حق الزحمه داوران، مربوط به الان نیست، اظهار 
داشت: نزدیک به 40 سال است که داوری را دنبال می کنم و حدود 27 سال داور 
شاغل بودم. همواره این مسایل بوده و داوران کمترین درآمد را از فوتبال و حتی کمتر 

از تدارکاتی های تیم ها داشتند.
متولیان نباید از سکوت داوران درخصوص دستمزدها سوء استفاده کنند

وی افزود: البته از ابتدا بگویم داوری که بخاطر دستمزد وارد قضاوت شود، خیلی 
اشتباه کرده زیرا زندگی خود را از دست می دهد اما دلیل نمی شود که مسوولان و 
متولیان داوری از این قضیه سوء استفاده کنند. به قول معروف می گویند تا عرق کارگر 
خشک نشده، حق الزحمه اش را بدهید. همین الان دستمزد داوران در لیگ برتر و 
قسمتی مربوط به سال گذشته و حتی لیگ های یک، دو و سه و در رده های سنی سال 
گذشته پرداخت نشده است. این موضوع آسیب خیلی بزرگی به جامعه داوری می زند.

کمیته داوران به تهدید و ارعاب داوران می پردازد
پیشکسوت داوری در خصوص موضوع سرور ساعدی که سال گذشته به دلیل گفت 
و گو با ایرنا و اعتراض به دستمزد در کنار دیگر داوران از قضاوت محروم شد، گفت: در 
ارتباط با مصاحبه ای که با ساعدی کردید، این یک بحث کلی بود. حدود 25 تا 30 
داور زن شامل داورانی می شوند که یا دختر خانه هستند و درآمدی ندارند یا همسر یک 
مردی هستند که درآمد ندارد یا ممکن است شاغل باشند اما دلیل ندارد که حتی پول 
ایاب و ذهاب را به آن داور ندهند. کمیته داوران یک ضرب الاجلی تا مهر ماه پارسال 

گذاشته بودند که آن را نیز پرداخت نکردند.
وی ادامه داد: داوران نامه ای را امضا و اعلام کردند که قضاوت نمی کنند و به جای 
اینکه کمیته داوران و مسوولان وقت دپارتمان از آنان حمایت کنند، این داوران را تهدید 
کردند. از داوران درجه 3 برای قضاوت در لیگ برتر استفاده کردند و اساس آموزش و 
تجربه را زیر سوال بردند. باید از این زنان حمایت کنند اما این اتفاق نیفتاد. حتی در 
برنامه تلویزیونی این موضوع را مطرح کردیم. کمیته داوران چند هفته ای هم به داوران 

بین المللی با تجربه قضاوت ندادند.
کارشناس داوری فوتبال اضافه کرد: نامه ای از کمیته داوران فرستادند و گفتند که 
همه داوران بنویسند که کار آن ها اشتباه بوده است.  متاسفانه آن شجاعت نبود و ظاهرا 
یک داور و کمک داور امضا نکردند. نهایتا به آنان هم داوری دادند بنابراین این کار 

تهدید و ارعاب است و کمیته داوران با این کارها آینده داوری را زیر سوال می برند.
داوران خودشان اجازه می دهند تا به آنان ظلم شود

در  داوران  نداریم.  داوران  حق الزحمه  برای  دستورالعملی  هیچ  شد:  یادآور  وی 
کشورهای عربی و آسیایی شاید 30 یا 40 برابر داوران ما حق قضاوت می گیرند و در 
اروپا این دستمزد خیلی زیاد است. حتی شنیده ام برای هر بازی 6 یا 7 هزار یورو داوران 

دریافت می کنند. متاسفانه خود داوران اجازه می دهند تا به آن ها ظلم شود.
خسروی افزود: مسوولان کمیته داوران به جای آنکه بگویند به شرطی می آیم تا 
حساب داوران از قبل تسویه شده باشد، آنقدر ذوق مسوولیت کمیته داوران را دارند که 
این قضیه را فراموش می کنند و بدهی ها اضافه می شود. هیچ حمایتی از داوران زن و 
مرد نمی شود چون داوران خودشان دوست دارند به آنان ظلم شود. به خاطر چند ابلاغ 

بیشتر مجبور هستند تا سکوت و این ظلم و را تحمل کنند.
مسوولی که با جواهری چنین برخوردی داشته، باید برکنار شود

وی درخصوص تهدید کمیته داوران به آسو جواهری داور فوتبال زنان برای انتخاب 
شغل آینده خود از بین پژوهش یا قضاوت، گفت: وی تحصیلات خود را در مقطع 
دکتری جامعه شناسی ورزشی به پایان رسانده و کار او تحقیق و پژوهش است و برای 
این کار پول می گیرد. در تابستان امسال، مسوول دپارتمان که یک شخص فوتسالی 
است و نمی داند داوری فوتبال چیست، آسو را تهدید می کند که اگر شما این شغل را 
ادامه دهید به شما داوری نمی دهیم. جواهری اشتباه می کند و در آن زمان می گوید 
که داوری می کنم و در همان زمان دپارتمان یک نامه را به دبیر کل می دهد و این مساله 

را به هیات استان خود گزارش نمی کند.
پیشکسوت داوری ادامه داد: اکنون هیات استان بر سر این موضوع از جواهری 
ناراحت است که چرا این قضیه رسانه ای شد. هیات استان می گوید ما خبر نداشتیم 
و نمی دانند که جواهری راست می گوید یا خیر. نه تنها کمیته داوران حق نداشته تا 
این کار را انجام دهد بلکه مسوولی که این رفتار را با جواهری کرده باید برکنار شود. 
اصلا مسوول دپارتمان چه کار با زنان دارد. مگر در بحث ورزش،  زنان و مردان جدا 
نیستند. ما در فدراسیون نایب رییس زنان و مردان داریم و حتی در شهرداری ها هم 

بودجه سالانه ورزش زنان و مردان جدا است.
برخورد کمیته داوران با جواهری حتما باید توسط حوزه های نظارتی رصد شود

وی خاطرنشان کرد: مگر این مسوول سرتمرین داوران زن می آید که با آنان به 
سفرهای داوری می رود؟  بعد اینگونه به داوران ظلم کرده و مسوولان ورزش کشور هم 
سکوت می کنند. این مساله باید پیگیری شود. مگر کار قضاوت درآمد دارد؟  60 سال 
سن دارم اما هنوز شاغل هستم. در زمان داوری شغل داشتم و همه دارند. داورانی 
پزشک، دکتر، مهندس و استاد دانشگاه و شاید راننده تاکسی هستند. دستمزد داور 
لیگ برتری فوتبال الان یک میلیون تومان شده و در سال بیشترین قضاوت آن داور 
15 دیدار است. آن داور با 15 میلیون تومان می تواند یکسال را بگذراند؟ کمیته داوران 
به هیچ عنوان حق چنین برخوردی نداشت و حتما باید این موضوع توسط حوزه های 
نظارتی رصد شود.  مسول دپارتمان چرا علاقه دارد تا این حد به حوزه داوری زنان 

ورود کند؟
باید مجسمه فغانی را در میدان آزادی بسازند

خسروی در مورد صحبت »گلاره نظامی« که در گفت و گو با ایرنا عنوان کرد دلیل 
کاهش اشتیاق زنان به جامعه داوری را نمی داند، گفت: زمانی که داوران می بینند 
آینده داوری کشور چیست فرزندشان را به داوری نمی فرستند.  مخصوصا »علیرضا 
فغانی« که باید مجسمه اش را در میدان آزادی بسازند زیرا موفقیت زیادی کسب کرد. 
وی می بیند که با وجود کسب دکترای ورزش هیچ منبع درآمدی ندارد اما مهاجرت 

می کند و درد غربت را می پذیرد تا در سال 2 میلیارد تومان درآمد داشته باشد.
چرا باید برای هشت بازی در لیگ برتر ۱۵۰ داور داشته باشیم

وی اضافه کرد: چرا باید به سراغ داوری بیایند. در حال حاضر خیلی از داوران زن 
به خاطر داوری ازدواج نکردند یا بچه دار نشدند. آن ها مجبور هستند زیرا اگر ازدواج 
کنند و فرزندی بیاورند حداقل یکسال و نیم از داوری دور می مانند. اینها همه مشکلات 
زنان است و حتی می توانم پایم را فراتر بگذارم و بگویم شاید خیلی ها در داوری امنیت 
فرهنگی نیز نداشته باشند. امیدوارم زنان داور یک روزی صحبت کنند تا ببینیم در 
داوری  به  را  خود  فرزندان  باید  چرا  خانواده ها  است.  افتاده  اتفاقاتی  چه  گذشته 
بفرستند. فرزندی که می تواند با تاکسی اینترنتی ماهی 12 میلیون کار کند چرا باید 

وارد داوری شود. هفته ای چهار جلسه تمرین کند که آیا داوری به او بدهند یا خیر.
کارشناس داوری فوتبال تصریح کرد: در مسایل کلان فوتبال کشور می بینید که یک 
بازیکن 10 میلیارد و مربی برای 2 سال 15 میلیارد قرارداد می بندد. خانواده ها چرا باید 
فرزندان خود را به داوری بفرستند. چرا سرمایه گذاری کنند. یک عده داوری می کنند 
که کمیته داوران با آنان خوب است. جالب اینجاست که نفر بعدی مسوول کمیته 

داوران می شود و با آن عده از داوران خوب نیست و به داوران جدید قضاوت می دهد.
وی افزود: در لیگ برتر 150 داور مرد قضاوت می کنند.  برای هشت بازی این تعداد 
داور را لازم داریم؟ ناظمی درست گفته و همین الان به اوج قله داوری دنیا رسیده است 
اما اگر اتفاقات این چند سال داوران را تجربه می کرد شاید دست از داوری می کشید.

به داوران اعلام خطر می کنم
خسروی با اعلام خطر به جامعه داوری، گفت: سیستم داوری به سراغ رانت بازی، 
لابی گری و روابط های غیراصولی رفته است. الان می بینیم خیلی از پیشکسوت های 
داوری به یک سری از استان ها دعوت می شوند و در سن 60 سالگی سوت  می زنند 
و این ها همگی مسوول داوری کشور هستند. فکرمی کنید به چه دلیل برای قضاوت 

می روند؟
وی اضافه کرد: داوری با من تماس گرفته که به چه مسوولی پول بدهم تا بین المللی 
شوم. این خیلی حرف بد و زشتی است. آیا تاکنون داوری پول داده تا بین المللی 
شود. خیلی از داوران کلا اعتقاد دارند که از راه درست نمی توانند داور شوند و حتما 
باید یک حرکت غیراصولی انجام دهیم یا باید نماینده مجلس یا شورای شهر و وزیر را 
ببینیم و یا باید کار دیگری انجام دهیم تا موفق شویم. وقتی این اتفاقات را در دنیای 

داوری می بینم واقعا متاسف می شوم.

بعد از فغانی گزینه ای برای مسابقات جهانی و المپیک نداریم
مبارزه  تنها  داوری  در  که  است  همین  برای  داشت:  اظهار  داوری  پیشکسوت 
می کنم و با اینکه سوابق زیادی در داوری ایران و خارج داشتم، هیچگونه نظارتی را 
به من نمی دهند. حتی اجازه نمی دهند برای نظارت به خارج از کشور بروم. آن ها 
به کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کردند که من با آنان همکاری نمی کنم تا قبولم 
نکنند. تقریبا هشت سال پیش در نظارت بین المللی قبول شده بودم و برایم آی دی 
کارت،  پسورد اینترنتی صادر کرده بودند.  در نرم افزار نیز حضور داشتم و آن ها به من 
برای ورود به جرگه ناظران بین المللی خوشامد گفتند اما مسوول دپارتمان ایمیلی به 

کنفدراسیون آسیا فرستاد که من با آنان همکاری نمی کنم.
وی ادامه داد: اما کم لطفی نکردم و در 70 برنامه تلویزیونی از همه کسانی استفاده 
کردم که به من ظلم کرده بودند. خواستم به آنان یاد دهم که باید مهربان باشیم، 
بنابراین اخطار می دهم و آینده داوری را خوب نمی بینیم. بعد فغانی فکر نمی کنم 
گزینه ای برای مسابقات جهانی و المپیک داشته باشیم و این عملکرد آقایان در کمیته 

داوران را نشان می دهد.
به داوران می گویم برای ظلم هایی که به شما شده سکوت نکنید

وی یادآور شد: به داوران زن و مرد نصیحت می کنم که برای ظلم هایی که به شما 
شده سکوت نکنید. اگر سکوت کنید به آیندگان خود خیانت کردید و رفتارهای غلطی 
که با شما بوده برای دیگران ادامه می یابد. خواهش می کنم مادرانه و خواهرانه فکر 

کنید و سکوت نکنید و حرف هایی که باید در این سال ها می زدید را بزنید.

خسروی: آینده داوری خوب نیست

دپارتمان داوری، داوران را تهدید می کند
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نهادهای نظارتی و قضایی هرچه زودتر وارد عمل شوند

»سیلی« و »هتاکی«؛ تا دیر نشده
 کاری کنید

هنوز رفتار یک قاضی با سرباز مظلوم بابلی از یادها نرفته که بدرفتاری و 
اهانت فیزیکی به یکی از شریف ترین اقشار جامعه خبرساز شد؛ این بار سرباز 
وظیفه  ای که به حکم قانون و »وظیفه«، مقابل تخلف آشکار یک نماینده 

انقلابی و اصولگرا در عبور غیرقانونی از خط ویژه ایستاد، سیلی خورد! 
از  پیامد آن موجی  را همه دیدند؛  و ویدئوی آن  به سرعت منتشر  خبر 

واکنش ها بود که در سایت ها و شبکه های اجتماعی درنوردید.
فرمانده نیروی انتظامی دستور ویژه برای رسیدگی صادر کرد، دبیر شورای 
امر به معروف و نهی از منکر کشور خواستار قصاص نماینده خاطی »در 
همان نقطه توسط سرباز مضروب« شد؛ عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
به وظیفه ذاتی پارلمان در دفاع از »حق و حقوق ملت« اشاره کرد و کسان 
دیگری به کنایه، از رابطه »ارباب و رعیتی« در ذهن نماینده سیلی زننده 

گفتند و ... .
فارغ از نتایج پیگیری  ها و شیوه ورود نهادهای نظارتی و قضایی به این 
موضوع و با احترام به همه واکنش  ها، ریشه یابی  ها و علل سنجی  های چنین 
رفتاری زشت از سوی کسی که وکیل و نماینده مردم است و دارای شان 
قانونگذاری است، نه قانون شکنی، به نظر می  رسد موضوع نیاز به واکاوی از 
جنبه  ای دیگر هم دارد و لازم است هشداری صریح به افراد یا نهادهای دیگر 
داده شود تا دیر نشده. زیرا فیلم منتشر از این صحنه و بررسی واکنش مردم به 
رفتار نماینده مجلس به خوبی نشان داد که این رفتارها تا چه اندازه می تواند 

به جایگاه نهاد قانونگذاری در کشور لطمه بزند.
نگاهی گذرا به سوابق و موقعیت سیاسی و اظهارنظرهای پیشین این 
نماینده یعنی علی اصغر عنابستانی، نشان می  دهد، وی پیش از ورود به 
مجلس یازدهم سابقه استانداری، فرمانداری، ریاست ستاد محمود احمدی 
نژاد در خراسان رضوی، صاحب امتیازی یک نشریه و حتی وکالت و عضویت 

در کانون وکلای دادگستری را دارد.
این پیشینه نشان می  دهد این نماینده نه تنها دانا به رویه  ها، جایگاه  ها و 
سلسله مراتب مدیریتی است، بلکه در مقام یک دانش  آموخته حقوق به خوبی 
با حقوق و وظایف »یک وکیل ملت« در مجلس شورای اسلامی آشنا بوده و از 
آن دست افراد یا نمایندگانی نیست که تازه به صحنه سیاسی _ اجتماعی وارد 

شده و با امور اداری و کشوری آشنایی چندانی ندارند.
با توجه به این موضوع، این پرسش مهم مطرح می  شود که چرا وی چنین 
رفتار عجیب و پرخاشگرانه  ای را با یک مامور وظیفه داشته و پیامدهای ناگزیر 

آن را برآورد نکرده است؟
برای پاسخ به این پرسش، بد نیست یادآوری کنیم، این نماینده تازه وارد به 
مجلس، همان کسی است که اواخر مهرماه گذشته در توئیتی توهین  آمیز، 
رئیس جمهوری را خطاب قرار داده و موجی از انتقادها را آفرید؛ علی اصغر 
عنابستانی در حساب کاربری اش مقام دوم کشور را فرد »وقیح«ی خوانده 

بود.                        
کمتر از 10 روز پس از آن بود که اظهارنظرهای غیرمودبانه و چه بسا هتاکانه 
وی و همکارانش، باعث ورود قاطعانه رهبر معظم انقلاب شد و همگان را از 

هتک حرمت و توهین نهی و آن را حرام شرعی خواندند.
همان زمان بارها این پرسش مطرح شد که جایگاه هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان در اینگونه ماجراها کجاست؟ آنهم با توجه به توصیه صریح رهبر 
معظم انقلاب که تیرماه امسال در نخستین نشست با نمایندگان مجلس 
یازدهم بحث »نظارت بر رفتار نمایندگان« را حتی از نظارت مجلس بر دولت 
و دیگر مجموعه ها مهم تر دانستند و تأکید کردند: هیأتی که در این زمینه 
در مجلس ایجاد شده باید تقویت شود و به معنای حقیقی کلمه بر رفتار 

نمایندگان نظارت کند.
ناظران و دلسوزانی که بارها تفاوت نقد و توهین را به انگشت شمار نماینده 
مجلس متذکر شده بودند، با تذکر رهبری باز هم گفتند و نوشتند و خواستار 
مقابله موثر با این رویه ضداخلاقی و ورود بزرگان مجلس و نهاد ناظر به رفتار 

نمایندگان شدند.
آن زمان که دور هم نیست و بیش از دو سه ماهی از تاریخش نگذشته، 
بسیاری از آگاهان هشدار دادند که سکوت و عدم واکنش مناسب از سوی 
رئیس یا هیات رئیسه مجلس نه تنها به منزله تائید این هنجارشکنی  ها تلقی 
می  شود، بلکه دامنه آن را به دیگر حوزه  ها و شخصیت  ها می  گستراند و به 

نقطه خسارت باری می  رسد.
در همین رسانه و همین تریبون از توصیه  ها، هشدارها، نصایح و رهنمودهای 
امام )ره( و رهبر معظم انقلاب گفتیم و تاکید کردیم مسئولیت نهاد ناظر بر 
رفتار نمایندگان و شخص رئیس مجلس است که جلوی این کج روی  ها و 
بی اخلاقی  ها بایستند تا دیر نشده؛ اما دریغ از ذره  ای توجه و اقدام عملی! 
تا کار به ماجرای سیلی آقای نماینده به سرباز وظیفه رسید و موضوع چنان 
بازتاب یافت که علاوه بر شادی رسانه  های معاند، موجب دلگیری و برانگیختن 
احساسات میلیون  ها شهروند دیگر شد و یک جامعه  شناس هشدار داد »آن 
سیلی فقط به صورت یک سرباز نمی  نشیند بلکه داغی می  شود بر دل چند 

میلیون« ایرانی دیگر.
اقلیتی از آقایان حاضر در مجلس اصولگرا که ظاهرا گوش شنوایی به 
وصایای امام )ره( و اوامر رهبری ندارند، حواس شان نیست که با انبانی از 
شعارهای ریز و درشت معیشتی، اقتصادی و در جهت بهبود زندگی اقشار 
محروم، وارد پارلمان شده  اند و به جای تهیه و تدارک یک برنامه یا تصویب 
لایحه یا طرحی کارگشا در این جهت، در حال پراکندن بی  اخلاقی و ریختن 
قبح زشت گویی و زشت- رفتاری هستند؛ آن هم در سکوت و بی عملی رئیس 

و هیات رئیسه و حتی نهاد ناظر بر رفتار.
تا دیر نشده با بهره  گیری از ظرفیت استادان اخلاق که در بین اصولگرایان 
و  »همسو «ها  از  برخی  برای  دارند،  مضاعف  محبیوبیتی  و  وجهه  نیز 
تاریخ  استادان  از  استفاده  با  و کلاس گذاشته شود؛  مجلس یان، جلسه 
و آشنایان به تحولات 4 دهه اخیر، دوره آموزشی تبیین سیر تحولات و آثار 
و استخوان  بزرگان  از  و  برگزار  و بداخلاقی  تاریخی بددهنی  پیامدهای  و 
خردکردگان جریان اصولگرایی نتایج این گونه رفتارها را جویا شده و عواقب 

زنجیره  واکنش  ها پرسیده شود.
مدیران مجلس یازدهم باید بدانند تا دیر نشده تذکرات لازم را به برخی 
هنجارشکنان داده و راهکار عملی مشخصی را برای مهار آن بیایند و خود نیز 
ملتزم به آن باشند؛ این رفتارها نشان داد نهادهای نظارتی و قضایی هرچه 
دیرتر وارد عمل شوند، کار به جایی خواهد رسید که دیگر سنگ روی سنگ 
بند نخواهد شد زیرا این سیلی فقط به صورت یک سرباز نبود بلکه سیلی به 

صورت قانون، مردم و نظام بود.
از قدیم گفته اند حرمت امامزاده را متولی آن نگه می دارد و حرمت قانون 
و اجرای آن نیز بیش از هر کس دیگر با قانونگذار است. آقایان قانونگذار، 
هشدار خداوند را در قرآن کریم فراموش نکنید: فاین تذهبون؟! )به کجا 

می روید؟( سوره تکویر آیه 26.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: ایران در کنار متحدین خود اجازه نمی دهد 
بار دیگر داعش در عراق و کشورهای دیگر خود را سازماندهی کند. 

»سعید خطیب زاده« صبح دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه با اشاره به 
تحولات سیاست خارجی طی یک هفته گذشته گفت: روزدوشنبه ساعت 10 و 
نیم صبح رئیس مجلس با رئیس کنگره خلق چین تلفنی رایزنی خواهند کرد. 
علاوه بر این در نخستین روز سفر محمد جواد ظریف به منطقه است. ایشان 

دیشب وارد باکو شدند و در ادامه به دیگر کشورهای منطقه سفر خواهند کرد.  
وی با اشاره به رایزنی وزیر امور خارجه با همتای ایرلندی در روزهای اخیر اظهار 
داشت: شاید مهمترین تصمیم در این گفت وگو، اظهار تمایل طرف ایرلندی 
برای بازگشایی سفارتشان در ایران بود. همچنین وزیر امور خارجه با همتای 
ترکیه ای تلفنی درباره همکاری های دوجانبه صحبت کردند. همان روز هم ایران 

برخی از مقامات سابق دولت آمریکا را در لیست تحریمی قرار داد.
 اتفاق جدیدی درباره برجام شاهد نبودیم

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره لغو تحریم ها از سوی آمریکا تصریح کرد: 
هیچ اتفاق جدیدی در مورد برجام شاهد نبودیم. موضع مان را هم قبلا مطرح 
کردیم و آن، این است که باید شاهد رفع تحریم ها و اجرای موثر توافق از سوی 
آمریکا و دیگر طرف ها باشیم. تا زمانی که این اتفاق رخ ندهد، هیچ اتفاقی از 

سوی ایران رقم نمی خورد.
خطیب زاده اظهار کرد: طبیعی است ایران همانطور که گفته اگر طرف مقابل 
به تعهداتش پایبند باشد و شرایط به قبل از خروج از برجام بازگردد، اقدامات 
کاهشی ایران هم برگشت پذیر است. ما صحبت  زیاده شنیده ام اکنون نوبت 

عمل است.
 درباره کشتی ایران در اندونزی منتظر اطلاعات بیشتر هستیم

وی درباره توقیف کشتی ایران در اندونزی خاطرنشان کرد: در خصوص کشتی 
ایرانی که در آب های اندونزی توقیف شده است، منتظر اطلاعات بیشتری 

هستیم.
 سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه اطلاعات ضد و نقیض درباره این 
کشتی دریافت کردیم، گفت: از طرف اندونزی خواسته ایم اطلاعات بیشتری به 
ما بدهد. همیشه مسائل فنی مطرح بوده است. وزارت راه و سفارت ایران پیگیر 

این موضوع هستند.
این دیپلمات ارشد درباره اظهارات روزهای اخیر وزیر امور خارجه عربستان 
مبنی بر اینکه ایران به پیام صلح ما را جواب نداده است، ابراز داشت: موضع 
ما درباره همسایگان یکسان است. وقتی رییس جمهوری طرح صلح هرمز را به 
همه کشورهای منطقه ارسال کرد و از طریق کویت به عربستان هم ارسال شد، 
گفته شد ما به دنبال سازوکار منطقه ای، بومی و یک چارچوب همکاری هستیم.

 عربستان از چرخه باطل خشونت فاصله بگیرد، آغوش ما باز است
خطیب زاده با بیان اینکه سیاست منطقه ای ایران عوض نشده است، عنوان 
کرد:  فکر می کنیم سازوکار پیشنهادی ما پیشنهاد خوبی است و چارچوب 
خوبی برای همکاری است. اگر عربستان از چرخه باطل خشونت و همکاری با 
کشورهای فرامنطقه ای فاصله بگیرد و این مسئله در گفتار و رفتار ریاض مشاهده 

 شود، آغوش ما باز است و گام های موثرتری را برخواهیم داشت.
وی ادامه داد: نمی توانیم شاهد این باشیم که بمباران روزانه در یمن ادامه دارد 
اما صحبت از صلح در یمن شود یا آنکه در روزهای آخر ترامپ یکی از گروه های 
یمنی را در لیست خودخوانده تروریسم آمریکا قرار دهند اما در عین حال، 
صحبت شود که ریاض آماده حل و فصل مسائل منطقه ای است. یک شجاعت 

در طرف سعودی و تغییر گفتمان نیاز است.
 اجازه نمی دهیم داعش دوباره خود را سازماندهی کند

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره اتفاق تروریستی روزهای اخیر در عراق 
یادآور شد: ما با مردم عراق پیوستگی های عمیق و تاریخی و چندلایه داریم. درد 
و رنج مردم عراق، درد و رنج ماست. اتفاق تروریستی روزهای اخیر در عراق ما را 
هم متاثر کرد. این اتفاق نشان دهنده روی کریه تروریسم است که برخی فکر 

می کنند می توانند از آن بهره برداری کنند.
و  افراطی گری های فکری  تروریسم ریشه در  اینکه  بر  تاکید  با  خطیب زاده 
سازمانی دارد، بیان کرد: البته دست برخی عناصر در این اقدامات دیده شده 
است. به نظر می رسد طرف سومی است که با آشفته کردن وضعیت منطقه از 
آب گل آلود ماهی گرفته و به قول ظریف به دنبال این است با خون آمریکایی ها 

به نیات خود برسند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: ایران در کنار متحدین خود اجازه 

نمی دهد بار دیگر داعش در عراق و کشورهای دیگر خود را سازماندهی کند.
اروپایی ها به جای فرافکنی به اجرای موثر تعهداتشان برگردند

وی در پاسخ به سوال ایرنا درباره اظهارات یکی مقام ارشد آلمانی مبنی بر 
اینکه ایران مسئول عدم موفقیت اینستکس است، گفت: برخی طرف های ما 
در برجام تصور می کنند می شود تاریخ را با صحبت های خود پاک کرده یا حافظه 
تاریخی ایران تعهدات آن را فراموش می کند. اینکه برای فرار از تعهدات شان این 

صحبت ها را مطرح کنند، ساده انگارانه است.
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با بیان اینکه اروپا 
بعد از خروج آمریکا از برجام تعهداتی داد که هیچ کدام را نتوانست انجام دهد، 
اظهار داشت: اینستکس درست شد برای آنکه تحریم های یکجانبه، فراسرزمینی 
و غیرقانونی ایالات متحده را بی اثر کند. اینستکس درست نشد که در ذیل 
تحریم ها مراودات در بعضی از حوزه ها به شکل محدود انجام شود. اینستکس 
درست نشد تا خودشان هم منابع مالی شان را تامین نکنند. اینستکس درست 

نشد که به جای استفاده از آن به کانال مالی سوئیس روی بیاورند.
وی افزود: اینستکس درست نشد که طرف های مقابل برای فرار از مسئولیت 
پشت این لیست پنهان بشوند. اگر قرار به عدم اجرای تعهدات باشد، ما می توانیم 

لیست بلندی را مطرح کنیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه تاریخ و حافظه تاریخی به دقت 
همه اینها را ثبت کرده است، تصریح کرد: آنها به جای فرافکنی به اجرای موثر 
تعهدات شان بازگردند. امروز که چند روز از مراسم تحلیف رئیس جمهور آمریکا 

می گذرد، هنوز هیچ اقدامی از طرف اروپایی ندیدیم.
خطیب زاده در پاسخ به سوال دیگر ایرنا درباره تیم سیاست خارجی بایدن و 
تاثیر این مسئله بر احیای برجام خاطرنشان کرد: این یک موضوع داخلی است 

و من در این باره موضع گیری نمی کنم.
وی در پاسخ به سوالی درباره عدم اجرایی شدن توافقات میان ایران و عراق 
ابراز داشت: با عراق در سطوح مختلف روابط بسیار نزدیکی داریم. البته موانعی 
هم وجود دارد که باید با رایزنی ها حل شود. برخی از موضوعات بعد از توافق 
رئیس جمهور ایران و نخست وزیر عراق هنوز اجرایی نشده اند. فکر می کنیم 
مسیر به درستی طی نشده است اما رایزنی  نزدیکی با دوستان عراقی داریم که 

امیدواریم به مفاهمه نزدیک شود.  
این دیپلمات ارشد درباره آخرین وضعیت پیگیری پرونده ترور حاج قاسم 
سلیمانی در عراق گفت: این سوال باید از سخنگوی قوه قضاییه هم پرسیده 
شود. سفری هم در این رابطه انجام خواهد شد اما در این باره، سطوح مختلفی 
از پرونده ترور سردار سلیمانی پیگیری می شود. یک بعد داخلی دارد که در 
حال انجام است و به زودی به صدور حکم منجر می شود، بخشی از این مسئله 
همکاری دوجانبه را می طلبد و بخشی هم مربوط به دولت عراق است. در هیچ 

ملاقاتی نبوده که این موضوع جزو مباحث اصلی رایزنی ها نباشد.  
باکو گفت: جمهوری  به  به سفر محمد جواد ظریف  اشاره  با  خطیب زاده 
آذربایجان یکی از همسایگان پراهمیت برای ماست. این سفر قرار بود چند هفته 
قبل انجام شود که به دلیل بررسی بودجه در دولت به تعویق افتاد. تفاهمات 
جدی و مهمی در خصوص مسائل مرزی، همکاری سیاسی، تجاری و اقتصادی 

انجام شده است.  
به گفته سخنگوی وزارت امور خارجه، این سفر هم درخصوص مسائل دوجانبه 
است و هم برای آن است که این مرحله گذار برای صلح را داشته باشیم. منطقه 
نیازمند مراودات دوجانبه و چند جانبه است فکر می کنیم این سفر ماندگاری 

است که نتایج مهمی خواهد داشت.  
برای پرداخت بدهی به سازمان ملل باید مسیر امنی طراحی شود

وی درباره پرداخت بدهی ایران به سازمان ملل عنوان کرد: بدهی ما به سازمان 
ملل متحد برخلاف آنچه گفته شده، به خاطر آمادگی ما نبوده است بلکه منابع 
تخصیص داده شده و کانال هم در نظر گرفته شده اما مانعی برای برداشت وجود 
داشت که آمریکا ایجاد کرده بود. هر وقت سازمان ملل بردارد، می تواند آن در 
اختیار بگیرد. ما در حال رایزنی با دبیرخانه سازمان ملل هستیم که مسیر امنی 

طراحی شود که سازمان ملل این پول را در اختیار بگیرد.  
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه اضافه کرد: اینکه 
دولت آمریکا از مسیر قبلی بازگردد، به خودشان ربط دارد ما اقدامات آنها را 
رصد می کنیم. به یکی یا دو اقدام پراکنده نگاه نمی کنیم ما اقدام موثر و جدی 

تعهداتشان را در نظر می گیریم که در چند سال اخیر انجام نشده است.
 نشست بعدی کمیسیون مشترک اوایل اسفندماه برگزار می شود

خطیب زاده درباره جلسه بعدی کمیسیون مشترک برجام گفت: فکر می کنم 
اوایل اسفند ماه جلسه بعدی کمیسیون مشترک برگزار شود. اینکه آمریکا تا آن 
زمان چه جایگاهی داشته باشد، به خودشان ربط دارد اما آمریکا نمی تواند هر 

کاری دلش خواست، انجام دهد و فردا به شرایط سابق بازگردد.  
وی درباره احتمال خروج بارزسان آژانس از ایران بر اثر قانون مجلس اظهار 

داشت: تکلیف مجلس درباره قانون راهبردی مشخص است. اگر طرف های 
ما در برجام به تعهدات شان عمل نکنند، ایران باید به نظارت های فراپادمانی یا 

پروتکل الحاقی پایان دهد که به صورت داوطلبانه انجام می شود.  
به گفته رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه، کم 
و کیف این مسئله در قانون مشخص شده اما همکاری ایران با آژانس متوقف 
نمی شود و به معنای اخراج بازرسان آژانس به طور کلی نیست بلکه به معنای 

توقف نظارت های فراپادمانی است.  
 کلمه به کلمه قانون مجلس را اجرا می کنیم

خطیب زاده تصریح کرد: این آخرین شانس اروپایی ها است که به تعهداتشان 
بازگشته و برجام را حفظ کنند. آمریکایی ها هم باید بدانند ما کلمه به کلمه قانون 
مجلس را اجرا می کنیم. ما طراحی های خود را منوط به طرف مقابل نمی کنیم. 
هر وقت طرف مقابل گام های خود را اصلاح کند، ما نیز اقدامات خود را از جمله 
غنی سازی 20 درصد را اصلاح می کنیم. اجرای تعهدات هم یعنی ایران بتواند 

به راحتی نفت خود را فروخته و پولش بازگردد.  
وی درباره ارتباط توقیف کشتی ایران از سوی اندونزی با توقیف کشتی کره ای 
خاطرنشان کرد: همیشه می شود حدس زد به ما مسائل فنی را گفته اند قبلا نیز 

این مسائل را با کشورهای شرقی آسیا داشتیم که حل هم شده است.  
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره اخرین وضعیت بدهی ایران از کره جنوبی 
هم ابراز داشت: هیچ اتفاقی درباره بدهی ایران رخ نداده و منتظر راه حل هایی 
هستیم که طرف کره ای در سفر به ایران اعلام کرد. انتظار داریم این راه حل ها 

عملیاتی شود. متاسفانه با سرعت مدنظر ما کار جلو نمی رود.
  از زمان دولت اصلاحات سیاست نگاه به شرق را پیگیری کردیم

به گزارش ایرنا، خبرنگار اسپوتنیک در ادامه نشست در سوالی مدعی شد که با 
بهبود روابط ایران با غرب، ایران از روسیه و چین فاصله گرفته است که خطیب زاده 
پاسخ داد: پیش فرض سوال شما اشتباه است. ما از سال های ریاست جمهوری 
سید محمد خاتمی نگاه به شرق را پیگیری کردیم و این سیاست نگاه به شرق 
برخاسته از شناخت است، نه الزام بین المللی صرف. شرق سیاسی در حال 
برآمدن است. این برآمدن در مقابل هیچ جبهه دیگری نیست و شناخت از دنیای 

پساغربی است.
وی با بیان اینکه ایران اساسا برای همین که از برخی برداشت های نادرست 
فاصله بگیرد نقشه راه های راهبردی را طراحی کرده است، گفت: نقشه راهبردی 
25 ساله ایران و چین تعریف می شود برای اینکه از بالا و پایین رفتن های روزمره 
فاصله بگیریم. در مورد مسکو هم همین گونه است. ظریف بیش از چند ده بار 
به مسکو رفته است. تعداد سفرهای ایشان به منطقه و آسیا را با سفرهایی که به 

غرب رفته اند، مقایسه کنید.
 در سیاست خود اقمار هیچ کس نمی شویم

این دیپلمات ارشد با تاکید بر اینکه ما در سیاست خود اقمار هیچ کسی 
و  استقلال  اسلامی  جمهوری  دستاورد  بالاترین  داشت:  اظهار  نمی شویم، 
آزادی و معرفی راه سوم به جهان است و در این راه مستقل همراه با دوستان 
عمل می کنیم ولی به عنوان کشور با سابقه و با پتانسیل به صورت برابر با کشورها 
همکاری خواهیم داشت. در روزهای پیش رو شاهد گسترش روابط با شرق 

خواهیم بود.
خطیب زاده درباره اقدامات وزارت امور خارجه درباره پنج نفر از اتباع ایرانی که 
هفته گذشته در خاک ترکیه در بهمن گرفتار شدند،  تصریح کرد: اگر هلال احمر 

درخواستی از وزارت خارجه داشته باشد حتما انجام می شود.
وی در پاسخ به سوالی خبرنگاری که مدعی بود وزارت امور خارجه در امور 
دیپلماسی اقتصادی موفق نبوده است، خاطرنشان کرد:  دیپلماسی اقتصادی 
امری است که تنها به وزارت امور خارجه برنمی گردد. نهادها و سازمان هایی که 
مسئولیت مستقیم در حوزه تجارت، سرمایه گذاری، بازرگانی و مراودات دارند 

اختیاراتی دارند که در دست وزارت امور خارجه نیست.  
برخی از سازمان ها از نقش تسهیل کننده ما استفاده نمی کنند

این مقام ارشد وزارت امور خارجه با بیان اینکه وزارت امور خارجه مسئولیت 
هماهنگی و تسهیل امور را دارد، ابراز داشت: برخی از سازمان ها در بسیاری 
موارد  از نقش تسهیل کننده ما استفاده نمی کنند ضمن اینکه وزارت امور خارجه 

پاسخگو است ولی مطلع باشید وزارت امور خارجه مسؤولیت همه امور را ندارد.
خطیب زاده با اشاره به فشار اقتصادی آمریکا بیان کرد: کافی است توجه کنید 
به فشار حداکثری که آمریکا وارد کرد. آمریکا با چه هدفی این فشار را وارد کرد؟ 
برای فروپاشی اقتصاد ایران، قطع روابط ایران با کشورهای مختلف. زمانی که 
کرونا وارد ایران شد اولین جملات از دهان برخی مقامات آمریکایی این بود که 

کرونا کاری که نتوانستیم انجام دهیم در بستن مرزها و مراودات انجام داد.  
وی ادامه داد: یک سال است گذشته حجم همکاری های ما با همسایگان را 
شاهدید. آیا الا بختکی انجام می شود؟ روزی که بتوانیم آشکار برای ملت بگوییم 

به دست جوانان گمنام در اقصی نقاط این روزها رقم خورده است.  
به گفته سخنگوی دستگاه دیپلماسی، از بی انصافی باید فاصله گرفت و به 
کاری که کل جمهوری اسلامی در راستای بی اثر کردن این فشار حداکثری به 
ویژه در حوزه اقتصادی انجام داده ارج گذاشت. تجار ما محصولات خود را با 
هر سختی صادر می کنند و نفت خود را می فروشیم. وزارت امور خارجه بیش از 

مسؤولیت و اختیارات، موفق عمل کرده است.
 بازگشت به برجام باید متعهدانه و مسئولانه باشد

خطیب زاده درباره نحوه بازکشت آمریکا به برجام هم یادآور شد:  اینکه دولتی 
روزی به دلیلی دلش نمی خواهد از توافقی که ذیل قطعنامه شورای امنیت بیرون 
برود و بعد بخواهد بگوید برمی گردم. این شدنی نیست. نباید اجازه داد کسی به 
دلخواه خود  از بندها استفاده و کلیت برجام را زیر سوال ببرد. آنچه ایران می گوید 

مبنای حقوقی و دقیقی دارد. بازگشت به برجام باید متعهدانه و مسؤولانه باشد.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

اجازه نمی دهیم داعش بار دیگر خود را سازماندهی کند

 دبیرکل حزب اراده ملت گفت: صدا و سیما از بیت المال 
استفاده می کند و تریبون آن نیاید در اختیار افرادی از یک 

جریان خاص قرار گیرد. 
احمد حکیمی پور درباره توهین میهمان یکی از برنامه های 
متأسفانه  کرد:  اظهار  جمهوری،  رییس  به  سیما  صداو 
بددهنی و بداخلاقی در فضای عمومی شیوع پیدا کرده و 
به  راحتی اتهاماتی زده می شود که میان مردم تبعات منفی 

زیادی دارد و به اعتماد عمومی آسیب می زند.
دبیرکل حزب اراده ملت این نوع ادبیات را از منظر انسانی 
و اسلامی درست ندانست و گفت: متاسفانه شاهدیم که در 
تریبون  رسمی صدا و سیما و جاهای دیگر در قالب مصاحبه 

و مناظره اینگونه اتفاقات می افتد.
از  به کارگیری روش های غیراخلاقی  درباره  حکیمی پور 
سوی برخی افراد برای تخریب دولت تصریح کرد: این جنگ 
لفظی و استفاده از عبارت های توهین آمیز از مدت ها قبل و 
تقریباً از دوره رییس دولت دهم میان برخی مسوولان شکل 
گرفت.گاهی هم شاهد این رفتار در تریبون مجلس هستیم.

احترام  و جایگاه مسوولان  وی خاطرنشان کرد: سمت 
و حرمتی دارد و وقتی از یک تریبون عمومی به راحتی و 
با چنین ادبیات سخیف و توهین آمیز، یک مقام مسوول را 
خطاب قرار می دهند، عوارض اخلاقی منفی در جامعه دارد 
و به بی اعتمادی و تنش در جامعه دامن می زند.خوشبختانه 
صدا و سیما  در رابطه با رفتار غیراخلاقی و دور از شان مهمان 
برنامه موضع گرفت و آن را تقبیح کرد و قرار شد این شخص 

رفتار توهین آمیز خود را جبران کند.
دلسوزی  مدعیان  و  مسوولان  از  اصلاح طلب  فعال  این 
برای کشور و انقلاب خواست »کمک کنند تا فضا بیشتر آرام 
و امیدوارکننده شود« چرا که »مردم اکنون به حد کافی در 

گرفتاری و فشار قرار دارند.«
توهین به مسوولان به سیستم اداره ضربه می زند

حکیمی پور ادامه داد: اینکه در چنین شرایطی و هر روز 
به بهانه ای، مسوولان به ویژه مسوولان اجرایی کشور مانند 
وزرا و رییس جمهوری را تخریب کنند و با الفاظ منفی و 
توهین آمیز مورد خطاب قرار دهند به سیستم اداری کشور 
کسوت  در  که  کسانی  از  کرد:  عنوان  وی  می زند.  ضربه 
روحانی قرار دارند و وظیفه  آنها بیشتر توصیه های اخلاقی 
مردم  میان  انسانی  و  اخلاقی  مناسبات  و  رفتار  ترویج  و 
و  واژه ها  بردن  به کار  را در  توقع می رود، رعایت لازم  است 
کلمات داشته باشند. دبیرکل حزب اراده ملت خاطرنشان 
کرد: روحانیونی که مردم را به رعایت اخلاق و تقوی دعوت 
می کنند خودشان باید الگو باشند. وقتی که این چنین اتهام 
و رفتاری را متوجه شخص اول اجرایی کشور و مسوول یک 
قوه می کنند، معلوم است که تبعات و آثاری منفی در سطح 

جامعه خواهد گذاشت.
حکیمی پور گفت: امیدوارم این فرد رفتار توهین آمیز خود 
را جبران کند. صدا و سیما باید در پخش برنامه های زنده 
بیشتر دقت کند و تریبون را در اختیار کسانی قرار دهد که 
ظرفیت این کار را دارند و حریم ها و شئونات اخلاقی را رعایت 

می کنند.
وی در گفت وگو با ایرنا ادامه داد: این تریبون متعلق به 
مردم و بیت المال است و از بودجه عمومی استفاده می کند 
.صدا و سیما نباید آن را در اختیار افراد و جریان های خاص 
می خواهد  دلشان  چه  هر  یکطرفه  اینگونه  که  دهد  قرار 

بگویند و بعد هم هیچ حساب و کتاب و بازخواستی نباشد.
بعد از بهمن ماه فضای سیاسی کشور شفاف تر می 

شود 
این فعال اصلاح طلب اضافه کرد: این کار بیشتر به سرمایه 
اخلاقی و اجتماعی که برای حیات یک جامعه لازم است، 
آسیب می زند . فقط بحث یک فرد نیست. این آسیب ها، 
آسیب هایی است که فرهنگ جامعه و اخلاق عمومی را 

تهدید می کند.
حکیمی پور درباره اینکه ساز و کار اجماعی پیش بینی 
شده اصلاح طلبان چه زمانی فعالیت خود را برای انتخابات 
1400 آغاز می کند، گفت:  این ساز وکار در حال رسیدن به 
مرحله پایانی است و امیدواریم هر چه زودتر به مرحله نهایی 
برسد و جریان اصلاحات با شمایلی جدید در عرصه سیاسی 

به فعالیت ادامه دهد.
دبیرکل حزب اراده ملت درباره امکان راجماع بر سر نامزد 
واحد اصلاح طلب در انتخابات ریاست جمهوری گفت: این 
بحث ها مربوط به ماه های آینده است چراکه در شرایط فعلی 
بیشتر افرادی که خود را در اندازه جایگاه ریاست جمهوری 
می دانند کارهایی را به شکل تیمی با افراد نزدیک خود شروع 

می کنند. حکیمی پور گفت: هنوز زود است که یک جریان 
سیاسی چه اصلاح طلب و چه اصولگرا برنامه و نفر نهایی 
خود را اعلام کند. به نظر من به بعد از بهمن ماه که یک 

مقدار فضای سیاسی کشور شفاف تر می شود.
وی تصریح کرد: گمانه زنی ها فعلا رسانه ای است و رفتار 
برخی  نشان می دهد که خود را برای ریاست جمهوری آماده 
می کنند اما اینکه چه کسی نامزد جریان سیاسی و احزاب 
اصلی و احزاب مؤثر جریان اصلاحات و اصولگرا  هست، به 

نظرم باید یک مقدار زمان بگذرد تا مشخص شود.

احمد حکیمی پور: 

تریبون صدا و سیما نباید در اختیار جریانی خاص قرار گیرد
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حقوق بالای ۳۲ میلیون در سال آینده!
۷8 میلیون ایرانی سال آینده یارانه می گیرند 

سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه با اعلام تعیین تکلیف وضع یارانه ها در بودجه 1400 گفت: سال آینده 78 
میلیون ایرانی یارانه دریافت می کنند.زارع در گفتگویی با تشریح مصوبات این کمیسیون افزود: براساس مصوبه 
کمیسیون تلفیق سال آینده به 35 میلیون ایرانی، 183 هزار تومان ماهانه به عنوان یارانه نقدی پرداخت می شود 
که 10 میلیون نفر از این تعداد تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی هستند.وی اضافه 
کرد: همچنین براساس مصوبه این کمیسیون 23 میلیون نفر نیز سال آینده ماهانه به مبلغ 136 هزار تومان یارانه 
خواهند گرفت و 20 میلیون نفر نیز ماهی 91 هزار تومان یارانه دریافت خواهند کرد.سخنگوی کمیسیون تلفیق 
بودجه گفت: همچنین وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و سازمان هدفمندی یارانه ها مکلف شدند به ثبت نام 
افرادی که یارانه آن ها قطع شده یا انصراف داده اند یا الان متقاضی دریافت یارانه هستند اقدام کنند.به گفته 
زارع همچنین سال آینده مبلغ 19 هزار میلیارد تومان به عنوان حقوق و مستمری افراد تحت پوشش کمیته امداد 
و سازمان بهزیستی تخصیص یافت و کمیسیون تلفیق درخصوص لایحه بودجه اجازه داد دو میلیون نفری که 
متقاضی قرار گرفتن تحت پوشش کمیته امداد هستند و تمکن مالی ندارند این کمیته آن ها را تحت پوشش خود 

درآورد.

واکسن سوئدی کرونا به زودی وارد ایران می شود 
 مینو محرز عضو کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا در برنامه »تهران ما سلامت« رادیو تهران با اشاره به تزریق 
واکسن کرونای وارداتی طی روزهای آینده گفت: اولویت تزریق واکسن کرونا با کادر درمان است. اولویت دوم با افراد 
بالای 70 سال و بیماران دیابتی، قلبی و ریوی و افرادی است که سابقه بیماری زمینه ای دارند و بعد گروه های دیگر 
که بیشتر با مردم در ارتباط هستند در اولویت های بعدی قرار می گیرند. ولی اولین بخش از واکسن وارداتی بیشتر 
برای کادر درمان و افراد در معرض خطر کووید خطرناک استفاده می شود.وی افزود: این واکسن از کشور سوئد وارد 
می شود، این واکسن مدرنا نیست و واکسن کوبایی هم نیست چون واکسن کوبایی هنوز فاز آخر خود را طی نکرده 

است. این واکسن از سوئد وارد می شود و مورد تایید ما است.

 واکنش فرزند آیت الله مصباح یزدی به ادعای احمد توکلی
 حجت السلام علی مصباح یزدی فرزند مرحوم آیت الله مصباح یزدی به ادعای احمد توکلی نسبت به غسال آیت 
الله مصباح یزدی واکنش نشان داد.احمد توکلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و حسین رجایی، معاون 
سازمان دیده بان شفافیت و عدالت در یادداشت مشترکی، مدعی شده اند که غسال آیت الله مصباح یزدی، یک 
ابَربدهکار بانکی است که جنازه های روحانیون سرشناس را به خانه خود می برد و غسل می دهد!حجت السلام 
علی مصباح یزدی فرزند مرحوم آیت الله مصباح یزدی در واکنش به این ادعا گفت: آقای توکلی اشتباه می کنند 
و این اطلاعات غلط است. بنده این موضوع را تایید نمی کنم. فردی که مدنظر ایشان و دیگران است غسال حاج 

آقا نبودند.

عیدی امسال کارگران چقدر است؟ 
بر اساس ماده واحده قانون کار که در پایان شهریور سال 1370 اصلاح شد تمام کارگاه های مشمول قانون کار 
مکلفند به هر یک از کارگران خود به نسبت یک سال کار معادل 60 روز آخرین مزد، به عنوان عیدی و پاداش 
بپردازند.برای محاسبه حداقل عیدی باید دستمزد روزانه مصوب امسال را در 60 روز ضرب کنیم. با توجه به اینکه 
دستمزد روزانه 63 هزار و 680 تومان است، حداقل عیدی که باید پرداخت شود سه میلیون و 820 هزار تومان 
است.در ماده واحده قانون کار آمده است که مبلغ پرداخت عیدی کارکنان نباید از 90 روز حداقل مزد روزانه تجاوز 

کند. بر این اساس حداکثر عیدی که کارگران دریافت می کنند هم پنج میلیون و 731 هزار تومان است.
 

رئیس دولت اصلاحات کاندیدای انتخابات 14۰۰ نمی شود
خواهرزاده سید محمد خاتمی در صفحه اینستاگرام خود از موضع رئیس دولت اصلاحات پیرامون انتخابات 
خبر داد.حجت الاسلام محمد صدوقی خواهرزاده سید محمد خاتمی رئیس جمهور دولت اصلاحات در صفحه 
اینستاگرام خود نوشت: »دیروز سید محمد خاتمی به من گفتند: »کاندیدای ریاست جمهوری نمی شوم؛ چراکه 

سرمایه ام اعتماد مردم است و وقتی چنین چیزی ممکن نیست، نباید با امید و اعتماد مردم بازی کرد.«

بازیگر ایرانی از بالیوود به کشور می آید 
 به منظور کشف استعدادهای بازیگران ایرانی سجاد دل افروز برای یک پروژه بالیوودی به ایران آمد.سجاد دل 
افروز بازیگر ایرانی بالیوود است که در فیلم »ببر زنده است« )Tiger zinda hai( در مقابل سلمان خان در نقش 
منفی بسیار خوش درخشید. وی بنا به نظرات منتقدین ، مردم و حتی نویسنده فیلم »شعله« سلیم خان )پدر 
سلمان خان ( با جبارسینگ که پرآوازه ترین کاراکتر نقش منفی بالیوود است نیز مقایسه شده است.سجاد دل افروز 

در حال حاضر در راس بازیگران نقش منفی بالیوود قرار گرفته است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف ۱۹6 دستگاه ماینر قاچاق در قم 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف 196 دستگاه استخراج ارز دیجیتال در قم و دستگیری 

4 نفر در این رابطه خبر داد.  
 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان در اجرای طرح 
برخورد با مکان هایی که مبادرت به استفاده از دستگاه های بیت کوین می کنند، محل هایی همچون 

کارخانه نوشابه، دامداری، انبار و مرغداری را شناسایی و موضوع در دستور کار آن ها قرار گرفت. 
وی خاطرنشان کرد: در ادامه کارآگاهان با هماهنگی مقام قضائی استان به محل های مورد نظر اعزام 
و در بازرسی های صورت گرفته، از کارخانه نوشابه149 دستگاه، از دامداری یک دستگاه و از انبار و 
مرغداری 11 و 35 دستگاه، در مجموع 196 ماینر )دستگاه استخراج ارز دیجیتال( قاچاق کشف کردند. 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه کارشناسان ارزش تقریبی این دستگاه ها را بیش از 
4 میلیارد ریال اعلام کردند، گفت: در نهایت 4 نفر در این رابطه دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
کشف 4۵ راس دام قاچاق 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  دربخش دیگری از کشف 45 راس دام قاچاق در این استان خبر 
داد.    سرهنگ اسماعیلی افزود : در پی اجرای طرح مبارزه با  قاچاق، مأموران یگان تکاوری استان در 

محور "قم-تهران" یک دستگاه خودرو نیمه سنگین فوتون حامل احشام  را متوقف کردند. 
 وی با بیان اینکه پس از بررسی ماموران مشخص شد خودرو فاقد مجوز حمل دام است، گفت: در 

بازرسی از خودرو توقیفی 45 راس گوسفند قاچاق کشف و 2 نفر در این رابطه دستگیر شدند. 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اینکه متهم قصد انتقال احشام قاچاق به استان 
همجوار قم را داشت، گفت: کارشناسان ارزش دام های قاچاق کشف شده را بیش از یک میلیارد و 300 
میلیون ریال اعلام کردند.  سرهنگ اسماعیلی تصریح کرد: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل 

شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

توقیف محموله ۱۱ میلیارد ریالی قاچاق  
فرمانده انتظامی استان قم از کشف یک محموله 11 میلیارد و 158 میلیون ریالی قاچاق از در این 
استان خبر داد.    سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: در پي خبر واصله از معاونت اطلاعات 
فرماندهي مرزباني استان بوشهر مبنی بر اینکه راننده یک دستگاه کامیونت قصد دارد محموله قاچاق 
را از یک استان جنوبی و با عبور از محور مواصلاتی استان قم به تهران منتقل کند، بلافاصله موضوع در 
دستور کار کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان قرار گرفت.  وی افزود: با هماهنگی مقام قضائی، 
کارآگاهان به محل های مورد نظر اعزام و پس از کنترل تردد خودروهای عبوری، خودرو مورد نظر را 
شناسایی و متوقف کردند.  فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد : با انتقال کامیونت به یگان مربوطه و 
طی بازرسی از آن 55 طاقه پارچه، 120 کاپشن، 75 عدد انواع کیف، 470 ثوب شلوار لي، 270 ثوب 
انواع پوشاک و 25 جفت کفش قاچاق کشف شد که کارشناسان ارزش آن را 11 میلیارد و 158 میلیون 
ریال اعلام کردند.  سردار میرفیضی گفت: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شد

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد

مجازات ۳ میلیاردی برای قاچاقچی پارچه 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  از مجازات 3 میلیاردی برای قاچاقچی پارچه در قم  خبرداد.

مهدی ریاضی دراین خصوص گفت: مامورین کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری مستقر در 
موقعیت بهشت معصومه قم به یک دستگاه خودروی سواری پژو، مظنون و پس از توقیف، در بازرسی از 
خودروی مذکور، مقدار 28 طاقه پارچه به ارزش  1,561,324,779 ریال به ظن قاچاق کشف و مراتب 

طی گزارشی جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال گردید.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق 
کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و اخذ آخرین دفاعیات متهم، 
به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ متهم 
را علاوه بر ضبط پارچه های مکشوفه قاچاق به نفع دولت و همچنین با احتساب جزای نقدی بدل از 
ضبط خودرو، جمعاً به پرداخت مبلغ 3,070,000,000 ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.

وی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون کلیه پارچه های مکشوفه قاچاق توسط مرجع کاشف، 
تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان گردید.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم :

متولیان بازارها هرچه سریع تر نسبت 
به ایمن سازی اقدام کنند 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با بیان اینکه 
این سازمان در سال 97، دستورالعمل ایمنی بازارها را تدوین کرده است، 
گفت: متأسفانه در شهر قم هنوز نتوانسته ایم به خوبی این دستورالعمل را 

اجرا کنیم و دادستانی قم در این زمینه ورود پیداکرده است.
عباس جعفری با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه ایمنی اماکن تجاری 
در شهر قم، اظهار داشت: سازمان آتش نشانی قم در سال 97، دستورالعمل 
ایمنی بازارها را تدوین کرد؛ دستورالعملی که در سازمان شهرداری ها و وزارت 
کشور مصوب شد و ملاک عمل سایر شهرها و کلانشهرهای کشور هم قرار 
گرفت. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با بیان 
اینکه متأسفانه در شهر قم هنوز نتوانسته ایم به خوبی این دستورالعمل را اجرا 
کنیم، ابراز کرد: برای اجرای این دستورالعمل با دستگاه های مرتبط ازجمله 
سازمان صمت، اداره کار و خود هیئت امنای پاساژها مکاتبه شده و حتی به 

دادستانی اعلام کردیم که جان مردم در این اماکن در خطر است.
محسوب  مدعی العموم  که  ازاین جهت  دادستانی  داد:  ادامه  جعفری 
می شود و برای جان همشهریان اهمیت قائل است، تأکید بسیار زیادی 
داشت که این دستورالعمل ها با توجه به تعدد مراجعه مردم به پاساژها و مراکز 
تجاری، اجرایی شود تا خدای ناکرده حادثه پلاسکو این بار در اماکن تجاری 

قم تکرار نشود.
وی با اشاره به اقدامات دادستانی قم در این زمینه یادآور شد: دادستانی 
دستورات قضایی لازم را برای تقویت ایمنی بازارها و مراکز تجاری ناایمن قم 
صادر و متولیان این مراکز را ملزم کرد که هرچه سریع تر نسبت به ایمن سازی 

اقدام کنند، چراکه این مسئله واقعاً شوخی بردار نیست.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم برگزاری 
جلسه با هیئت امنای مراکز تجاری و پاساژهای قم را موردتوجه قرار داد 
مسئولان  حضور  با  قبل  روز  چند  که  هم  جلسه ای  آخرین  در  افزود:  و 
دادستانی، سازمان آتش نشانی، شهرداران مناطق، اعضای هیئت امنای 
پاساژها و تعدادی از کسبه برگزار شد، دادستانی یک بازه زمانی را برای 
ایمن سازی بازارها و مراکز تجاری در نظر گرفت تا در جلسه بعدی، اقدامات 

صورت گرفته گزارش شود.
جعفری به خروجی این جلسه اشاره کرد و گفت: فعلًا متولیان پاساژ 
»ملت« و پاساژ »کویتی ها« از سازمان آتش نشانی درخواست بازدید کردند 
که پیش تر نیز از این پاساژها بازدید شده و شاید 30 مورد تذکر هم داده شده 
اما یک بار دیگر بازدید خواهیم کرد تا موارد ناایمن را به متولیان اعلام کنیم.

 
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

عدم فعالیت اتوبوس های بخش 
خصوصی در حمل و نقل عمومی

برخی  فعالیت  عدم  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون   
اتوبوس های بخش خصوصی در حمل و نقل عمومی شهر به دلیل مشکلات 

متعدد و افزایش هزینه ها خبر داد.
عباس ذاکریان در جلسه روز دوشنبه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
افزایش شدید قیمت اتوبوس ها و هزینه های مربوط به آن ها، بیان داشت: 
برخی اتوبوس های فعلی شهرداری با قیمت 100 میلیون تومان خریداری 
که  است  ای  گونه  به  فعلی  در شرایط  اما وضعیت  است،  واگذار شده  و 

اتوبوس های کارکرده ده ساله، 400 میلیون قیمت گذاری می شود.
از  برخی  که  این  بیان  با  قم  شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون 
اتوبوس های فعلی حمل و نقل عمومی به سمت فرسوده شدن و افزایش 
هزینه ها حرکت می کنند، یادآور شد: در حال حاضر از حدود 52 اتوبوس 
بخش خصوصی که همچنان و بر اساس قراردادشان تعهد به کار دارند، 

تقریبا نیمی فعال هستند و سایر این اتوبوس ها فعالیت نمی کنند.
ذاکریان ادامه داد: بر این اساس و با در نظر گرفتن همه جوانب امر، 
بتوان  تا  است  شده  ارائه  شهر  اسلامی  شورای  به  و  تنظیم  لایحه ای 

اتوبوس های غیرفعال را نیز به بازگشت به خط تشویق کرد.
شورای  نقل  و  حمل  و  عمران  کمیسیون  رئیس  باره  این  در  همچنین 
اسلامی شهر قم در سخنانی، اظهار کرد: حدود 200 اتوبوس فعلی حمل و 

نقل عمومی قم به پایان قرارداد خود رسیده و آزاد شده اند.
روح الله امراللهی افزود: همچنین 52 اتوبوس دیگر وجود دارد که بین یک 
تا 13 ماه از تعهد خدمت 10ساله شان باقی مانده که البته این اتوبوس ها 
مشکلات متعددی را تجربه می کنند. وی اضافه کرد: با توجه به آن که 
دولت در 5 سال گذشته عملا نتوانسته از حمل و نقل عمومی حمایت کند 
و همچنین با توجه به تورم بی سابقه در چند سال اخیر و البته شیوع ویروس 

منحوس کرونا، لازم است که به مالکان این اتوبوس ها کمک شود.
از سوی  ارائه شده  این عضو شورای اسلامی شهر قم، لایحه  به گفته 
شهرداری برای ارائه نوعی تسهیلات از جمله تسهیلات یارانه ای و یا نوعی از 

تخفیف به آن ها بر اساس بندهای قانونی و مجوّزهای موجود است.
و اما رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این باره به إجماع موجود بر 

تعدادی از بندهای این لایحه توجه داد.
عبدالله جلالی همچنین گفت: سیاست اصلی مدیریت شهری باید بر 

مبنای واگذاری این 52 اتوبوس تهیه و تنظیم شود.

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

دستگاه امحای زباله چینی 
آماده نصب است

معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به دستگاه امحای زباله که 
از کشور چین به شهرداری قم هبه شده است، گفت: این دستگاه پس از 

گذراندن مراحل اولیه، آماده نصب در سایت پسماند شهرداری است.
سیدامیر سامع در جلسه علنی روز دوشنبه شورای اسلامی شهر قم با 
اشاره به دستگاه امحای زباله که از کشور چین به شهرداری قم هبه شده 
است، خاطرنشان کرد: این دستگاه پس از گذراندن مراحل اولیه، آماده 

نصب در سایت پسماند شهرداری است.
سامع با اشاره به توافق های صورت گرفته با مجموعه دانشگاه علوم پزشکی 
قم برای پرداخت تعرفه استریل کردن زباله های عفونی توسط تولیدکنندگان 
این زباله ها، گفت: البته بیمارستان های قم بر اساس هزینه های انجام گرفته 
به دستگاه های هیدروکلاو برای رفع خطر از پسماندهای خود مجهّز هستند، 
اما با توجه به این که چند تُن زباله روزانه مطب ها و کلینیک های شهر نیاز به 
توجه بیشتر داشت، تصمیم بر آن شد تا این دستگاه برای زباله های عفونی 
مطب ها و کلینیک ها در نظر گرفته شده و پس از نصب در سایت پسماند، 
مورد استفاده قرار گیرد. وی سپس پیشنهاد داد تا تعرفه این زباله سوزی 
برای مدت باقیمانده سال جاری مشخص و تعیین قیمت تعرفه این موضوع 
در سال 1400 به بازخوردگیری از روند این دو ماه موکول شود. و اما رئیس 
کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم نیز در 
نشست امروز این شورا بیان داشت: قیمت مصوّب این کمیسیون برای زباله 

سوزی پسماند مطب ها و کلینیک ها، 3500 تومان در هر کیلو است.
از اعضای شورای اسلامی شهر  همچنین محسن محرری یکی دیگر 
زباله های عفونی،  زباله سوز  این موضوع گفت: دستگاه های  قم درباره 
دستگاه هایی با هزینه های زیاد است و از این رو، تعرفه گذاری می تواند به 

جبران این هزینه ها کمک کند.

فرمانده سپاه قم با اشاره به نقش سپاه و بسیج 
سهم در تقویت انگیزه ها و پاسخگویی به دغدغه های 
حل  برای  امنی  گاه  تکیه  بسیج  گفت:  فرهنگی 

دغدغه های فرهنگی جامعه است.
مراسم  در  شاهچراغی  تقی  محمد  سید  سردار 
تکریم و معارفه جانشین مسئول نمایندگی ولی فقیه 
در سپاه قم که در ستاد فرماندهی سپاه امام علی 
بن ابیطالب علیه السلام برگزار شد، با اشاره به امید 
داشتن برخی از افراد به رئیس جمهور آمریکا گفت: 
وابسته  بزرگ  شیطان  دشمنی  و  استکبار  موضوع 
به شخص نیست و آمریکای جنایتکار ساختاری از 

جنس استکبار دارد.
وی ادامه داد: آمریکا در سند راهبردی پنج ساله 
جمهوری  ریاست  دوره  طول  در  اگر  که  دارد  خود 
اساس  بر  که  خود  پوشالی  اقتدار  نتواند  »بایدن« 
قدرت اقتصادی به دست آورده را حفظ نماید، رو به 
فروپاشی خواهد رفت. فرمانده سپاه امام علی بن 
ابیطالب علیه السلام استان قم با اشاره به رسالت 
حفظ  و سپاه  بسیج  رسالت  بسیج گفت:  و  سپاه 
انقلاب است که با تدابیر مقام معظم رهبری و حضور 
همیشه در صحنه مردم بصیر و انقلابی تاکنون در 

این عرصه موفق عمل کرده است.
وی افزود: پس از شیوع کرونا حوادث زیادی در 
کشور رخ داد که سپاه و بسیج در کنار مردم با حضور 
در صحنه به یاری مردم آمد و در موضوعات مختلف 

از جمله کمک مومنانه و خدمت در کنار مدافعان 
سلامت منزلت اجتماعی سازمان را بیش از پیش 
تقویت نمود. سردار شاهچراغی با بیان اینکه خدمت 
عرصه های  تمامی  در  بسیج  و  سپاه  رسانی های 
فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و … گام مؤثری در 
تقویت نظام اسلامی است گفت: این خدمات منجر 
به الگوبرداری بسیاری از تفکرها و نهادها از سپاه 
ملت های  اعتماد  و  دلگرمی  امیدواری،  موجب  و 

مستضعف در سراسر دنیا است.
وی تصریح کرد: برای موضوعات آرمانی و ارزشی 
مثل سلامت مردم؛ معیشت و امر به معروف و نهی از 
منکر شهدایی تقدیم نظام شده است که این شهدا 
با تکیه بر اعتقاد و عقلانیت نظام اسلامی از جان 
خود گذشته و فیض شهادت نصیب شأن شده که 
این موضوع بسیار ارزشمند است و ریشه های نظام 

اسلامی را تقویت نموده است.
فرمانده سپاه استان قم در ادامه با اشاره به جایگاه 
و ظرفیت قم گفت: استان قم ظرفیت های بسیاری 
به برکت حضرت معصومه سلام الله علیها، علما، 
انقلابی و همچنین مردم بصیر و  جوانان مؤمن و 
متدین دارد و بایستی همه دستگاه ها با هماهنگی 
یکدیگر از ظرفیت های فرهنگی به خوبی استفاده 
کنند که سپاه و بسیج در این امر نیز باید الگو و ثابت 
قدم باشند. در پایان افزود: در جایگاه پاسخگویی 
در  توان  حداکثر  از  تا  داریم  وظیفه  همه  انقلاب 

خدمت رسانی و انجام امورات کوشا باشیم تا با پیروی 
از ولایت همچنان در مسیر اقتدار بمانیم.

از خدمات شایسته  این مراسم  در  گفتنی است 
و  قدردانی  زاده،  ولی  احمد  الاسلام  حجت 
حجت الاسلام علیرضا ارجمندی به عنوان جانشین 
قم  سپاه  در  فقیه  ولی  نمایندگی  مسئول  جدید 
از  پیش  ارجمندی  الاسلام  حجت  شد.  معرفی 
این به عنوان مسئول نمایندگی ولی فقیه در لشکر 
عملیاتی 17 علی بن ابیطالب علیه السلام استان قم 

خدمت رسانی می کرد.

فرمانده سپاه استان قم مطرح کرد:

بسیج تکیه گاهی امن برای حل دغدغه های فرهنگی جامعه

تولیدی فعال در استان  استاندارد استان قم گفت: 379 واحد  مدیرکل 
استاندارد اجباری دارد و محصول  آن ها برای عرضه به بازار باید دارای شرایط و 

کیفیت تعیین شده باشد. 
مجید آوری فرد اظهارداشت: همچنین یکهزار و 62 محصول تولید شده 
در استان نیز مشمول استاندارد اجباری است و بازرسان اداره کل استاندارد 
قم و نهادهای همکار آن بر نحوه تولید این محصول ها و رعایت شرایط کیفی 
تعیین شده، نظارت دقیق و مستمر دارند. وی با اشاره به این که مردم نقش 
بسیار مهمی در افزایش استانداردسازی محصول های تولید شده در واحدهای 
صنعتی دارند،  افزود: اگر مردم در هنگام خرید از فروشندگان تنها کالاهای 
دارای استاندارد را مطالبه کنند و این موضوع به یک فرهنگ عمومی تبدیل 
شود، استقبال واحدهای تولیدی برای ارتقا استانداردهای خود بیشتر شده و 
کیفیت کالاهای عرضه شده در بازار بالا می رود. وی با بیان این که خوشبختانه 
طی سال های اخیر توجه مردم به موضوع استاندارد و شاخص های آن افزایش 
قابل توجهی یافته است، ادامه داد: برای مثال درحال حاضر اکثر مردم در زمان 
خرید وسایلی که برای کار کردن به برق و سوخت نیاز دارد به برچسب انرژی آن 
دقت و کالایی را مورد انتخاب قرار می دهند که در زمان استفاده انرژی کمتری 

مصرف می کند. آوری فرد گفت: فرهنگ سازی و ارتقا آگاهی جمعی در حوزه 
استاندارد را وظیفه خود می دانیم و در همین رابطه با تهیه کتابچه های راهنما 
و توزیع آن میان اصناف و فعالان اقتصادی به دنبال حضور و افزایش استقبال 
از کالاهای استاندارد و با کیفیت در بازار و فروشگاه های استان هستیم.  وی 
بیان کرد: همچنین سامانه 10001517 نیز برای سنجش صحت استاندارد 
کالاهای تهیه شده توسط مردم در اختیار ایشان قرار دارد و هر فرد می تواند 
با وارد کردن کد 10 رقمی زیر نشان استاندارد کالای خریداری شده به این 

سامانه،  از صحت استاندارد آن مطلع شود.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
 )I.C.T( قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات - )محمودآباد، ثامن الائمه )ع
و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آنها 

موقعیت ممتازی برای توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی قم فراتر از 51 هزار 
میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در حدود 2 
هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدی استان برای بیش از 58 هزار تَن فرصت 

اشتغال ایجادشده است.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
شهرقم گفت: در صورت تایید نهایی کمیته تطبیق 
فرمانداری قم تعرفه عوارض ساخت و ساز در کلان 
افزایش  درصد   50 میانگین  صورت  به  قم  شهر 

می یابد.
گفتگویی  در  روزگذشته  اخوان   مجید 
اظهارداشت: از آنجایی که هزینه های عمرانی و 
جاری شهرداری در چهارسال اخیر افزایش داشته 
به ناچارا طرح افزایش تعرفه عوارض ساخت و ساز 

ارائه و در شورای اسلامی شهر قم تصویب شد.
اخوان منشور درآمدی شهرداری را از محل اخذ 
عوارض ساخت و ساز خواند وگفت: با هدف عدالت 
منطقه ای این افزایش با توجه به ارزش معاملاتی 

با توجه به قیمت گذاری  ملک و موقعیت زمین 
کمسیون ماده 64 امور مالیاتی تعین می شود.

وی تصریح کرد: با این روند، افزایش به صورت 
 50 حداکثر  قم  گانه   8 مناطق  در  میانگین 
درصد خواهد بود. گفتنی است کمسیون ارزش 
معاملاتی ماده 64 متشکل از پنج عضو )مدیران 
کل امور مالیاتی، راه وشهرسازی، جهادکشاورزی 
واملاک  اسناد  ثبت  سازمان  از  نمایندگانی  و 
نوع  به  وبا توجه  وشورای اسلامی شهر( تشکیل 
کاربری اراضی و نوع مصالح سازه ارزش منطقه ای 
املاک را قیمت گذاری می کنند. تعیین تکلیف 
53 اتوبوس سازمان حمل و نقل شهری از دیگر 
مصوبات یکصدو هفتادو هشتم شورای اسلامی 

شهر قم بود. اخوان با اشاره با مشارکتی بود این 
اتوبوس ها بین دولت و بخش خصوصی گفت: با 
توجه به این مشارکت تعهد خدمت این اتوبوس ها 
ده ساله بوده که با این مصوبه کسانی که کمتر از 
این تعهد هم خدمت کرده باشند امکان واگذاری 
اتوبوس یا آزاد شدن سند و لغو تعهد را دارند. در 
این نشست همچنین اخذ مجوز انجام توافقنامه 
وتفکیک اراضی منطقه جمکران بر مبنای طرح 
این  رسانی  خدمات  در  سهولت  برای  تفضیلی 
جمکران  که  است  گفتنی  شد.  تصویب  منطقه 
براساس تقسیمات کشوری در حال حاضر روستا 
است که با پیگیری های مدیران استان در هیئت 

وزیران شهر خواهد شد.

مدیرکل استاندارد استان قم: 

۳7۹ واحد تولیدی فعال در قم استاندارد اجباری دارد

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهرقم :

عوارض ساخت و ساز 5۰ درصد افزایش می یابد

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: از زحمات و خدمات ارزشمند مجموعه 
پرستاری استان قدردانی می کنیم که در طول یک سال گذشته مقابل بحران 

کرونا، سنگ تمام گذاشتند.
محمد رضا قدیر در آیین تقدیر از پرستاران قمی، بیان کرد: با همت و تلاش این 
عزیزان در سراسر کشور به جایگاهی رسیدیم که تعداد فوتی های کشور به حدود 
روزانه 70  تا 80 تن رسیده و این در حالی است که کشورهایی مثل انگلیس 
با یکهزار و 300 فوتی کرونایی، آلمان با بیش از 800 فوتی و آمریکا با بیش از 
چهار هزار فوتی کرونایی مواجه هستند. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 
عزیزان پرستار شبانه روز در بیمارستان ها مانده و خانواده و فرزندان خود را ندیدند 
تا سلامتی به جامعه بازگردد و از این رو انتظار است که همشهریان عزیز نیز با 

رعایت دستورات بهداشتی، همچنان کمک تیم بهداشت و درمان باشند.

وی تاکید کرد: پرستاران همیشه برای ما، در اولویت هستند و از این رو در 
راستای رفع مشکلات آنها تلاش و اهتمام جدی خواهیم داشت.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: در روزهای اولی 
که کرونا در قم کشف شد، بسیاری از اقشار مختلف فرار کردند، اما این خط اول 
درمان بودند که با خودگذشتگی در راستای کمک به جامعه کوشیده و تلاش 
کردند. محمود پرهام افزود: تمام تلاش ما اهتمام و همکاری با این عزیزان است 
و در راستای استخدام و تبدیل وضعیت استخدامی آنها نیز برنامه ها در دستور کار 
قرار گرفته است. همچنین علیرضا طریقی، رییس سازمان نظام پرستاری استان، 
در این جلسه با قدردانی از دانشگاه علوم پزشکی قم در خصوص برگزاری چنین 
جلسه ای گفت: مهمترین خواسته پرستاران اجرای طرح، تعرفه گذاری است که 

امیدواریم هر چه سریعتر محقق شود.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

پرستاران قمی در بحران کرونا سنگ تمام گذاشتند

یک نماینده مجلس گفته: در سال آینده برای 
حقوق های بالای ۳۲ میلیون تومانی ۳۵ درصد 
مالیات قرار دادیم یعنی چیزی حدود یک سوم 

حقوقش... 


